
چالش زنان
در بازار كار فناوري اطلاعات

روز پرترافيك نمايندگان در اصلاح مديريت نظام بانكي كشور

مومني: نمي توان با حذف اهل علم و هتاكي به آنها
 انتظار بهبود وضعيت داشت

   مسير عبور از بحران ها كاملا روشن است
 شفافيت، مشاركت و عدالت

   در سال 1401 نسبت به 1400
 بدهي دولت 30درصد و بدهي شركت هاي دولتي 

90درصد رشد يافت

رد پاي نفت در ناترازي بانك ها 

دعوت به خردگرايي
در حكمراني

يادداشت-2يادداشت-1

افزايش 2برابري ميانگين تورم ايران
علي رغم اينكه رييس جمهور 
و مردان اقتصادي اش، همواره 
وعده عدم استقراض از سيستم 
بانكي و بانك مركزي را داده و 
در خفا و آشكار اعلام كرده اند، 
براي جبران كس��ري بودجه، 
هرگز دس��ت ب��ه رفتارهاي 
پرخطر اقتصادي نمي زنند، اما 
برخي آمارهاي اقتصادي از جمله رشد پايه پولي، رشد 
نقدنيگي و... نشان مي دهد مانند بسياري از وعده هاي 
ديگر، دولت در تحقق اين وعده هم ناموفق بوده است. 
افرادي كه اهل فن هستند و چهارچوب هاي علم اقتصاد 
را مي شناس��ند با تحليل آمارهاي اقتصادي به خوبي 
مي دانن��د كه اقتصاد ايران در چه وضعيت نامناس��بي 
قرار گرفته و اگر اصلاحي در روش هاي غلط اتخاذ شده 
صورت نگيرد چه گرداب هاي خطرناكي را در برابر دارد. 
در اين ميان 2 الي 3 آمار و شاخص اقتصادي وجود دارد 
كه تشريح آنها به فهم موضوع كمك مي كند. نخست 
اينكه نقدينگ��ي اقتصاد ايران طي 2س��ال زمامداري 
دولت از 3ميليون و 700هزار ميليارد تومان به 6ميليون 
و 800هزار ميليارد تومان رس��يده اس��ت. يعني رشد 
نقدينگي در همين بازه زماني تشكيل دولت سيزدهم تا 
به امروزحداقل 2برابر شده است. در كنار اين عدد، حجم 
بدهي دولت به شركت ها و بانك ها هم حدود 150درصد 
افزايش يافته است. آنچه كه از اين آمارها به وضوح قابل 
رديابي است آن است كه اگر دولت هاي قبل، مستقيما 
از بان��ك مركزي اس��تقراض مي كردند، ام��روز دولت 
سيزدهم از منابع شركت ها و بانك ها برداشت مي كند، 
س��پس بانك ها از بانك مركزي اضافه برداشت صورت 
داده و اينگونه هم پايه پولي دچار رش��د مي شود و هم 
نقدينگي. به عبارت روشن تر، دولت به جاي استقراض 
مس��تقيم )از بانك مركزي(، غيرمستقيم )از سيستم 
بانكي( استقراض مي كند. شيوه استقراض ها اما از منظر 
اقتصادي مهم نيست، چرا كه نتيجه اين استقراض ها 
يكي است، نتيجه آن، افزايش حجم نقدينگي و تلنبار 
شدن مشكلات است. فرقي ندارد، استقراض مستقيم 
باشد يا غيرمس��تقيم، آثار اين تصميم نهايتا در نزول 
شاخص ها نمايان مي شود. خوب است مخاطبان بدانند، 
ت��ورم ماه قبل ايران، به ص��ورت ميانگين و 12ماهه به 
46.1درصد رسيده است. اما برخي دستگاه هاي اجرايي 
و مقامات پولي به جاي اعلام تورم ميانگين كشور، تورم 

نقطه به نقطه را اعلام مي كنند تا به زعم خود شكست 
را تبديل به دستاورد كنند! هم تورم ماهانه و هم نقطه 
به نقطه، شاخص هاي پيش نگري هستند تا از بطن آنها 
مشخص ش��ود نرخ تورم ميانگين كشور چه شرايطي 
دارد. درست است كه تورم نقطه به نقطه امروز در كانال 
30درصدي است و تورم ماهانه از 2.4درصد  مردادماه 
در شهريورماه به 2درصد رسيده است، اما واقع آن است 
كه تورم ميانگين در اقتصاد ايران 46.1درصد است. براي 
فهم و درك درس��ت اثر واقعي اين عدد بايد بدانيم كه 
تورم ميانگين اقتصاد ايران، زير 20درصد است، در واقع 
تورم شهريورماه 1402، دو برابر تورم ميانگين اقتصاد 
ايران است. اين ش��اخص ها واقعيت هاي اقتصاد ايران 
را نمايان مي كند. حركت تورمي اقتصاد ايران به سمت 
تورم ميانگين بلندمدت ميل نكرده، بلكه انتظاراتي كه 
دولت در زمان تبليغ��ات انتخاباتي عنوان كرده بود كه 
ابتدا تورم را به نص��ف كاهش مي دهد و بعد تك رقمي 
مي كند، باعث نزول بيشتر شاخص ها شده است. تورم 
46.1 درصد در واقع براي شرايطي است كه معمولا هم 
استقراض از بانك ها بيشتر است، درآمدها كاهشي است، 
بهره وري در اقتصاد پايين است و مهم تر از همه همچنان 
تحريم هاي اقتص��ادي ادامه دارد. دولت اين واقعيت ها 
را مي بيند اما به طرز عجيبي همچنان مدعي است كه 
اقتصاد را بدون توجه ب��ه تحريم ها اداره مي كند و اداره 
اقتصاد را به تحريم ها ربط نمي دهد! اين در حالي است كه 
تحريم هاي اقتصادي اثرات مخرب خود را بر شاخص هاي 
اقتصادي كشور گذاشته است! نبايد فراموش كرد روز و 
روزگاري وجود داشت كه شخص رييس جمهور اعلام 
مي كرد، قيمت مرغ و تخم مرغ ارتباطي با تحريم ها ندارد 
و بي كفايتي و سوءمديريت هاي اجرايي باعث نوسانات 
قيمتي و گراني مي شود! امروز خوب است از ايشان پرسيد 
چطور است كه قيمت كالاهايي چون مرغ و تخم مرغ و 
ساير اقلام پس از تشكيل كابينه سيزدهم بين 3تا 4برابر 
گران تر شده است؟ بنابراين رشد تورم واقعيت غيرقابل 
انكاري است كه در اقتصاد ايران وجود دارد اما برخورد 
علمي با آن صورت نمي گيرد. ريشه تورم هم در افزايش 
حجم نقدينگي، پايين بودن بهره وري و در راس همه، 
تحريم هاي اقتصادي است كه آثارش در اقتصاد ايران 
كاملا هويداست.انكار اين واقعيت ها نه تنها كمكي به 
حل مشكلات و بهبود شاخص هاي اقتصادي و زيستي 
ايرانيان نمي كند، بلكه مش��كلات را بيش��تر كرده و بر 

پيچيدگي ها مي افزايد.

هاديحقشناس

آرامش بازارها قبل از توفان اقتصادي؟
م��ردان اقتص��ادي دول��ت 
سيزدهم طي هفته ها و ماه هاي 
اخير مدام در خصوص افزايش 
صادرات نفتي كشور فضاسازي 
كرده و مدعي هس��تند منابع 
ارزي بيش��تري وارد كش��ور 
مي ش��ود. در عين حال اخبار 
دارايي ه��اي  آزادس��ازي 
مس��دودي ايران هم هر روز ابعاد تازه اي پيدا مي كند. 
در اين شرايط بسياري از تحليلگران با اين پرسش روبه 
رو هستند كه چرا نتيجه اين افزايش درآمدها در بهبود 
شاخص هاي اقتصادي كشور مانند كاهش تورم، افزايش 
قدرت خريد، پوش��ش كس��ري بودجه و در كل بهبود 

وضعيت رفاهي و معيشتي مردم نمايان نشده است؟ 
1( بايدن به اين نتيجه رسيده كه براي توفيق در انتخابات 
س��ال آينده امريكا بايد تورم را در اقتصاد امريكا كاهش 
بدهد تا رضايت مردم ايالات متحده جلب ش��ود؛ يكي از 
مهم ترين گزاره ها در كاهش تورم امريكا هم موضوع انرژي 
است. عربستان و روسيه تمايل دارند تا صادرات نفتي خود 
را كاهش بدهند تا منجر به افزايش قيمت نفت ش��ده و 
درآمدهاي نفتي در اين كشورها هم افزايش يابد. امريكا 
براي ايجاد توازن در اين معادله متوجه ظرفيت هاي انرژي 
ايران اس��ت و از طريق افزايش صادرات نفت ايران تلاش 
مي كند با يك تير دو نش��ان بزند. هم پروژه مهار تورم در 
امريكا را محقق كرده و هم زمينه دستيابي به يك توافق 
موقت با ايران را فراهم س��ازد. بنابراين يكي از دلايلي كه 
تصور مي كنم باعث شده صادرات نفت ايران افزايشي شود 
و از زير 300 هزار بشكه در روز بر اساس آمارهاي بلومبرگ 
به بيش از 1.5 ميليون بشكه در روز برسد، بحث ضرورت 
مهار تورم در امريكاست. ضمن اينكه منابع بلوكه شده ارزي 
ايران در كره جنوبي، پس از سال ها پيگيري در نهايت آزاد 
شده است. البته امريكايي ها اعلام كرده اند محل مصرف 
اين دارايي هاي ارزي مح��دود به كالاهاي غيرتحريمي 
خواهد بود. اين دارايي ها به بانكي در قطر ريخته شده تا 

براي تامين كالاهاي غيرتحريمي از آنها استفاده شود.
2( با اتفاقاتي كه رخ داده و سياست هاي تنش زدايي كه با 
عربستان، ساير كش��ورهاي منطقه اي و... در پيش گرفته 
شده، 3 الي 4 ماه است كه شاهد آرامش نسبي در بازار دلار 
)50 هزار تومان( ايران هستيم. البته هرچند اين سياست ها 
اثرگذار بوده اما موجبات كاهش نرخ ارز نشده است. از سوي 
ديگر بر اس��اس گزارش بانك مركزي مربوط به فصل بهار 

آمده »به واس��طه افزايش صادرات نفتي، رشد اقتصادي 
فصل بهار به حدود 6 درصد رسيده است.« اين گزاره ها نشان 
مي دهد اتفاقاتي در بيرون مرزهاي ايران رخ داده است، اما 
مساله اصلي آن است كه وضعيت اقتصادي براي سال آينده 
مبهم است. در سال آينده انتخابات امريكا در پيش است. 
طبيعتا مناظرات سياسي و تبليغاتي جمهوري خواهان و 
دموكرات ها بيشتر مي شود. بي شك يكي از مسائل مهم 
در انتخابات امريكا موضوع ايران اس��ت. اين روزها ترامپ 
حتي در خصوص آزادسازي منابع مسدودي ايران انتقادات 
دامنه داري متوجه بايدن مي كند. اين روند نشان مي دهد 
دو نگاه متفاوت در خصوص ايران در امريكا وجود دارد. اغلب 
نامزدهاي جمهوري خواه از جمله ديسنتيس، مايك پنس، 
ترامپ و سايرين رويكرد متفاوتي با دموكرات ها دارند. لذا 
سال آينده، برهه بسيار خاصي براي اقتصاد ايران مي تواند 
باشد. بنابراين آرامش فعلي در بازارهاي ايران نوعي آرامش 
قبل از توفان است. اغلب بازارهاي ايران در وضعيتي ساكن 
به  سر مي برند و چشم انتظار آينده اي مبهم هستند. ممكن 
اس��ت پس از انتخابات امريكا، جمهوري خواهان سر كار 
بيايند، ممكن است شرايط تحريمي تغيير كرده و فشارها 
بيشتر شود و ساير احتمالاتي كه ممكن است بروز كند. از 
اين نظر ش��اهد كاهش و بهبود خاصي در بازار دارايي ها از 
جمله طلا، دلار و... نبوده و همچنان نيز نخواهيم بود. هم در 
حوزه سرمايه گذاري )داخلي و خارجي(، بحث بازار دارايي ها 
)دلار، مسكن و...( چون شرايط مبهم نه سرمايه گذاري رخ 
مي دهد و نه متغيرهاي اقتصادي مانند تورم، اشتغال و...با 
تغيير محسوسي روبه رو مي شوند. هم سرمايه گذاران در 
شرايط انتظار هستند و هم بازار دارايي ها و... همين شرايط 

تا پايان سال به همين شكل است. 
3( بر اساس برآوردهاي تحليلي مي توان گفت، ميانگين 
نرخ تورم تا پايان سال 1402 بين 39 تا 41 درصد خواهد 
بود. ضمن اينكه تورم نقطه به نقطه پايان سال هم بين 30 
تا 35 درصد پيش بيني مي شود. در واقع قرار نيست اتفاق 
خاصي در حوزه متغيرهاي اقتصادي مثل سرمايه گذاري و... 
بيفتد. اگر دموكرات ها برنده انتخابات امريكا شوند، حركت به 
سمت توافقي جامع تر محتمل است، اما در صورت پيروزي 
جمهوري خواهان افزايش فشارهاي تحريمي بر ايران را بايد 
انتظار داشت. در شرايط فعلي دو طرف به توافقي محدود 
و موقت رضايت داده اند. يعني قبول كرده اند بده بس��تاني 
محدود و موقتي رخ بدهد. به اين دليل صادرات نفتي ايران 
افزايش يافته و دارايي هاي مس��دودي ايران هم آزاد شده 
ادامهدرصفحه3 است.  

وحيدشقاقيشهري

مرحله سوم عرضه خودرو با مكانيزم جديد

حذف سامانه يكپارچه فروش خودرو براي عرضه 
محصولات شركت هاي خودروساز خبرساز شده 
است. معاونت صنايع حمل و نقل با اظهارنظر خود 
شايعه تعطيلي اين سامانه را به سر زبان ها انداخت. 
اما شوراي رقابت نه تنها خبر از تداوم حيات سامانه 
يكپارچه فروش مي دهد كه بر برگزاري س��ومين 
عرضه محصولات خودروسازان از مسير ياد شده در 
چند روز آينده تاكيد مي كند. به گزارش »تعادل«، 

مدير روابط عمومي ش��وراي رقابت اعلام كرد كه 
طي چند روز آينده اطلاعيه براي عرضه در قالب 
مرحله س��وم فروش يكپارچه خودروها منتش��ر 
خواهد شد. برگزاري مرحله سوم فروش خودرو از 
مسير سامانه يكپارچه با توجه به سخنان معاونت 
حمل و نقل وزير صمت را مي توان جديد ترين ابهام 
درباره ادامه كار س��امانه يكپارچه فروش خودرو 
قلمداد كرد.   صفحه7رابخوانيد

گروكشي خودروسازان
براي اخلال در بازار

مخاطبانعزيزميتوانندنظرها،انتقاداتوپيشنهادهايخوددرموردمطالبمختلفروزنامهراباذكرجزئياتبهاينسامانهپيامكنمايند.

سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست
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روابطعموميمخابراتمنطقهمازندران

مخابراتمنطقه
مازندران

همانطور كه در هفته هاي گذشته بارها از سوي اعضاي 
هيات دولت بر اين موضوع تاكيد شد كه وضعيت فعلي 
بانك ها مورد تاييد نيس��ت و بايد براي عبور از ناترازي، 
بازگش��ت ش��فافيت و جلوگيري از بنگاه داري بانك ها، 
مسيرهايي جديد تعبيه شود، روز گذشته نيز نمايندگان 
مجلس در جريان بررسي برنامه هفتم توسعه به سراغ اين 
موضوع رفتند كه راهي ب��راي اين معضلات پيدا كنند. 
هرچند در س��ال هاي اخير بارها اين بحث مطرح شده 

كه اقتصاد ايران با توجه به بانك محوري طولاني مدت، 
با چالش تامين نقدينگي مواجه ش��ده و در صورتي كه 
مناب��ع بانكي قفل ش��وند، عملا بخش ه��اي مهمي از 
طرح هاي حمايتي دولت از بانك ها متوقف خواهد شد، 
از ط��رف ديگر نيز اين چالش وجود داش��ته كه بانك ها 
براي عبور از فش��ارهاي جاري و تامين منابع مورد نياز 
خود، بر اينكه عملكرد خود را به چه ش��كل برنامه ريزي 
كنند يك اتفاق نظر پنهان پي��دا كرده اند و براي عبور از 

بحران هاي كوتاه مدت به بنگاه داري و خريد و فروش در 
بازارهايي چون مسكن رو آورده اند كه از سوي نهادهاي 
رس��مي يك چالش جدي به ش��مار م��ي رود.  در واقع 
بازي اين طور چيده ش��ده كه دولت از سويي با توجه به 
دش��واري هايي كه در مديريت اقتصاد كشور داشته و از 
سوي ديگر محدوديت هايي كه آنها را از طريق بدهي به 
نظام بانكي كشور به وجود آورده، خود مقصر بخشي از اين 
 بازي به حس��اب مي آيد و از سوي ديگر، براي برون رفت

 از اين شرايط بايد به بانك هايي فشار بياورد كه از سويي 
مقصر و از سوي ديگر قرباني اين فضاي اقتصادي به حساب 
مي آيند. با توجه به طرح هاي پيش بيني شده در برنامه 
هفتم، حالا نوبت به نمايندگان مجلس رسيده تا وضعيت 
نظام بانكي كشور را طوري مديريت كنند كه انتقادهاي 
جدي از بانك ها ديگر واقعيت نداشته باشد. يكي از اين 
مسائل تصويب قانوني بود كه بنگاه داري بانك ها را دشوار 
صفحه2رابخوانيد خواهد كرد.   

فرشاد مومني، استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي 
با اشاره به اهميت »عدالت« در حكمراني و به ويژه در 
حكومت اسلامي، نسبت به انحراف »اصولگرايان« از اين 
اصل اساسي هشدار داد. اين اقتصاددان به نقل از ميشل 
فوكو، فيلس��وف غربي اظهار كرد: عدالت و بي عدالتي 
نقطه هاي بسيار حساسي هستند. جايي كه انقلاب ها 
اغلب به بهانه آن ش��كل مي گيرند و عموما وقتي از آن 
منحرف مي ش��وند، فرو مي ريزند. او سپس در همين 
چهارچوب، به فروپاشي شوروي اشاره كرد و »حكومت 

يكدست« را قله غفلت از عدالت محوري خواند.
مومني با بيان اينكه شاخص فلاكت در سال 1401 به 
قله تاريخي 10 ساله خود رسيد، اظهار كرد: به تك تك 
اعضاي اين دولت، مشفقانه مي گويم اگر فرصت ندارند از 
تاريخ چند صد ساله گذشته ايران عبرت بگيرند، حداقل 

از عملكرد دوره احمدي نژاد عبرت بگيرند!
به گفته اين اقتصاددان، در شيوه عملي دولت سيزدهم، 
شايسته س��الاري و عدالت محوري جايگاهي ندارد و 
روزانه ما با ميان تهي سازي فراگير روبرو مي شويم. دولت 
و بنگاهاي توليدي ما در حال توخالي ش��دن هستند. 
خانوارها دچار فلاكت و افلاس بيشتر مي شوند. در نهايت 
شفقت و از موضع امر به معروف و نهي از منكر، مي گويم 

به عقل گرايي برگرديد.
به گزارش جماران، مومني كه در نشس��ت بررس��ي 
عقلانيت توسعه در موسسه مطالعاتي دين و اقتصاد، 
س��خنراني مي كرد، با بيان اينكه ش��هيدان بهشتي 
و مطهري، اس��اس و بقاي جامعه را بر عدالت اس��توار 
مي ديدند، خاطرنشان كرد: در واقع عدالت، شاقولي بود 
كه ميزان خرد، دانايي، اعتبار و صحت ادعاها و وعده ها 
را با آن مي سنجيدند و اكنون اين بزرگ ترين گمشده 

ما است.
وي پشت كردن به عدالت و فخرفروشي به آن را جزو 
حيرت انگيزترين مسائلي دانس��ت كه در دوره بعد 
از جنگ تحميل��ي و از دريچه اجراي برنامه تعديل 
س��اختاري ش��اهد بوده ايم و افزود: در فرايندهاي 
تصميم گيري، تخصيص مناب��ع و طراحي غايات 
متعالي اجتماعي براي كش��ور، در 10ساله اول بعد 
از پي��روزي انقلاب، به طور نس��بي، بيش از هر چيز 
عدالت معيار بود. اگر مي بينيد كه مي توانيم معجزه 
دفاع مقدس را ش��كل دهيم و آنقدر شرافتمندانه و 
افتخارآميز در مناسبات به غايت نابرابر، خود را حفظ 
كنيم و ش��ايد اين اولين جنگ طولاني بعد از 400 
سال بود كه ايراني ها در آن، به دليل عدالت محوري و 
پايبندي نسبي به موازين عدالت، حتي يك سانتي متر 

زمين هم از دست ندادند.

   بزرگ ترين نقص فقيهان 
در تاريخ اسلام از ديد شهيد مطهري

اين اس��تاد دانش��گاه با بيان اينكه دراين مس��اله، 
عبرت ه��اي بزرگي اس��ت كه به م��ا مي گويد قله 
عقلاني��ت عملي در اس��تقرار مناس��بات عادلانه 
مشاهده مي ش��ود، گفت: آقاي مطهري در كتاب 
مباني اجمالي اقتصاد اسلامي مي گويد، بزرگ ترين 
نقص فقيهان در تاريخ اسلام، اين است كه اكثر قريب 
به اتفاق آنها، چون از عدالت غفلت كرده اند قادر به 
صورتبندي نظري از يك نظم اجتماعي مبتني بر 
اسلام نبوده اند. نه توانسته اند نسبت خردورزانه اي با 
جامعه خود، به معناي اعتلابخشش، برقرار كنند و نه 
نسبت خردورزانه اي با دنياي خارج شكل دهند. اين 
گزاره از يك فيلسوف بزرگ و دقيق مانند مطهري 
به معناي صفر و صد كردن مساله نيست و به معناي 
نشان دادن وجه غالب است. اينكه ما دائما در حال 
افراط و تفريط در قضاوت راجع به خودمان و دنياي 
خارج هستيم، به اين علت است كه شاقول عدالت 

گم شده است.
وي ادامه داد: در كتاب »كوچك زيباست«، با عنوان 
فرعي »اقتصاد در ابعاد انساني«، صرف نظر از درست 
بودن يا غلط بودن آن از منظر توسعه، »شوماخر« در 
شرايطي كه شوروي در قله قدرت و محبويت در دنيا 
قرارداشت نشان مي دهد اين رژيم سقوط خواهد كرد؛ 
چراكه مش��روعيت رژيم هاي مدعي سوسياليسم، 
با عدالت ورزي تعريف مي ش��ود، اما اتحاد شوروي 
عدالت ورزي را كنار گذاش��ته و سراغ رشد محوري 
رفته است. مي گويد اين تعارض ميان قول و فعل، آنها 

را فروخواهد پاشيد و پاشيد.
مومني يادآورشد: حداقل 20كتاب به زبان فارسي در 
رمزگشايي علل فروپاشي شوروي نوشته يا ترجمه شده 
كه درخشان ترين و عميق ترين توصيف از آن در كتاب 
»يكي بدون ديگري« نوشته »آندره فونتن« آمده كه 
برجسته ترين استراتژيست دنيا در دوران جنگ سرد 
بود و عميق ترين تحليل نهادي از چرايي فروپاش��ي 
نيز در كتاب »فهم فرايند تحول اقتصادي« نوش��ته 
»داگلاس نورث« بررس��ي شده است. وجه مشترك 
هر دوي آنها اين اس��ت كه مي گويند اتحاد جماهير 
ش��وروي مي خواس��ت از طريق تمس��ك به انديشه 
بازارگرايي مبتذل و شوك درماني، جامعه خود را اداره 
كند و فروريخت. نورث، به صورت تلويحي مي گويد 
تمس��ك به اين بازارگرايي مبتذل تعديل ساختاري 
محور، ميخ هايي بود كه بر تابوت حكومت اتحاد شوروي 
ادامهدرصفحه8 كوبيده شد. 

در گفت وگوي »تعادل« با كارشناس 
حوزه انرژي مطرح شد

راهكار 
خروج دولت از 
قيمت گذاري 

بنزين 



همانطور كه در هفته هاي گذشته بارها از سوي اعضاي 
هيات دولت بر اين موضوع تاكيد شد كه وضعيت فعلي 
بانك ها مورد تاييد نيس��ت و بايد براي عبور از ناترازي، 
بازگش��ت ش��فافيت و جلوگيري از بنگاه داري بانك ها، 
مسيرهايي جديد تعبيه شود، روز گذشته نيز نمايندگان 
مجلس در جريان بررس��ي برنامه هفتم توسعه به سراغ 
اين موضوع رفتند كه راهي براي اين معضلات پيدا كنند.

هرچند در سال هاي اخير بارها اين بحث مطرح شده كه 
اقتصاد ايران با توجه ب��ه بانك محوري طولاني مدت، با 
چالش تامين نقدينگي مواجه شده و در صورتي كه منابع 
بانكي قفل ش��وند، عملا بخش هاي مهمي از طرح هاي 
حمايتي دولت از بانك ها متوقف خواهد ش��د، از طرف 
ديگر نيز اين چالش وجود داشته كه بانك ها براي عبور 
از فش��ارهاي ج��اري و تامين منابع مورد ني��از خود، بر 
اينكه عملكرد خود را به چه شكل برنامه ريزي كنند يك 
اتفاق نظر پنهان پيدا كرده اند و براي عبور از بحران هاي 
كوتاه مدت به بن��گاه داري و خريد و فروش در بازارهايي 
چون مسكن رو آورده اند كه از سوي نهادهاي رسمي يك 

چالش جدي به شمار مي رود. 
در واقع بازي اين طور چيده ش��ده كه دولت از سويي با 
توجه به دشواري هايي كه در مديريت اقتصاد كشور داشته 
و از سوي ديگر محدوديت هايي كه آنها را از طريق بدهي 
به نظام بانكي كشور به وجود آورده، خود مقصر بخشي از 
 اين بازي به حساب مي آيد و از سوي ديگر، براي برون رفت

 از اين شرايط بايد به بانك هايي فشار بياورد كه از سويي 
مقصر و از سوي ديگر قرباني اين فضاي اقتصادي به حساب 
مي آيند. با توجه به طرح هاي پيش بيني شده در برنامه 
هفتم، حالا نوبت به نمايندگان مجلس رسيده تا وضعيت 
نظام بانكي كشور را طوري مديريت كنند كه انتقادهاي 
جدي از بانك ها ديگر واقعيت نداشته باشد. يكي از اين 
مسائل تصويب قانوني بود كه بنگاه داري بانك ها را دشوار 
خواهد كرد. نماينده تهران در مجلس ش��وراي اسلامي 
گفت كه مصوبه مجلس براي جلوگي��ري از بنگاه داري 
بانك ها در لايحه برنامه هفتم منجر به الزام قانوني براي 

تكميل سمات مي شود.
علي خضريان با اش��اره به عملكرد بانك ها گفت: حوزه 
تسهيلات اعطايي بانك ها، يكي از مسائل مربوط به نظام 
بانكي اس��ت كه در صورت عدم نظارت دقيق و درس��ت 
بانك هاي عامل بر آن ممكن اس��ت ب��ا تخلفاتي همراه 
شود؛ لذا براي رفع اينگونه از مشكلات، سامانه متمركز 
اطلاعات تسهيلات و تعهدات )سمات( به وجود آمده كه 
با استفاده از آن و نظارت بر عملكرد بانك ها مي توان اين 
مش��كلات را رفع كرد. وي با اشاره به اعتراضات مردمي 
در موضوع تس��هيلات خرد بانكي گفت: اعتراض عموم 
مردم در ماه هاي اخير در مراجعه به نمايندگان نس��بت 
به عملكرد بانك ها اين اس��ت كه ش��عب بانك ها از ارايه 
تسهيلات مختلف از جمله تس��هيلات ازدواج ممانعت 
كرده و علت را مسدود بودن سامانه سمات بيان مي كنند 
اين در حالي اس��ت كه س��مات ابزار بانك مركزي براي 
نظارت موثر بر بانك هاس��ت. خضريان يادآور شد: طبق 
تصميم بانك مركزي، بانك هايي كه تخلف مي كنند يا 
حد اعتباري پاييني دارند، اجازه تسهيلات دهي كمتري 
خواهند داشت. بانك مركزي با وجود سمات توانسته اين 

قاعده را اعمال كرده و بانك هاي متخلف را محدود كند. 
عضو هيات رييسه كميسيون اصل نود مجلس شوراي 
اسلامي افزود: با توجه به اينكه سمات هنوز تكميل نشده، 
بانك ها به جاي اعطاي تسهيلات خرد و تكليفي، مقدار 
محدودي تسهيلات  آن هم به صورت كلان به اشخاص 
مرتبط با خود مي دهند كه عموما باعث بنگاه داري بانك ها 
مي شود بعد هم با پايان اعتبار ماهانه براي تسهيلات دهي، 
س��مات را به عنوان مقصر معرفي مي كنند. اين موضوع 

باعث ش��د تا در هنگام رسيدگي به لايحه برنامه هفتم، 
پيشنهادي از س��وي بنده جهت ايجاد يك زمان بندي 
يك ساله براي تكميل سمات به ثبت برسد كه با استقبال 
كميته پولي و بانكي كميس��يون تلفيق مواجه ش��د و 
در كميس��يون تلفيق به تصويب رس��يد. وي با اشاره به 
فرمايشات رهبر معظم انقلاب پيرامون لزوم جلوگيري از 
بنگاه داري بانك ها گفت: رهبري در ديدار با اعضاي هيات 
دولت در ش��هريورماه سال ۱۳۹۷ به موضوع بنگاه داري 
بانك ها اش��اره و تاكيد كردند جلوي بنگاه داري بخش 
بانكي را بگيريد؛ مجلس يازده��م با درك صحيح از اين 
فرمايشات با تصويب بند الحاقي به ماده ۱۰ لايحه برنامه 
هفتم، ساز و كار قانوني اين امر بر زمين مانده را عملياتي 
كرد كه اخيرا نيز به دليل پايين آمدن ديوارنگاره ميدان 
وليعصر )عج( تهران با فشار بانك ها موجب يادآوري اين 
امر بر زمين مانده و احياي حساسيت هاي اجتماعي شده 
بود. نماينده مردم تهران، ري، ش��ميرانات، اسلامشهر و 
پرديس در مجلس شوراي اسلامي افزود: مصوبه مجلس 
براي جلوگيري از بنگاه داري بانك ها در لايحه برنامه هفتم 
منجر به الزام قانوني براي تكميل سمات است كه مي تواند 
به وسيله نظارت پيشيني، بانك هاي متخلف را بيش از 
پيش منضبط كند و با محدود كردن تسهيلات متخلفانه 
بانك ها به اش��خاص مرتبط با خود ك��ه عموماً موجب 
بنگاه داري بانك ها مي ش��ود، امكان افزايش تسهيلات 

خرد را فراهم آورد.
خضريان تصريح كرد: خوشبختانه مجلس با تصويب بند 
الحاقي ماده ۱۰ برنامه هفتم، بانك ها و موسسات اعتباري 
غير بانكي را موظف كرد تا طي يك س��ال اول برنامه و تا 
پايان سال ۱۴۰۳، س��امانه هاي داخلي خود را به نحوي 
اصلاح كنن��د كه هرگونه ايجاد تعه��د و پرداخت وجوه 
تحت عنوان تس��هيلات بدون اخذ شناسه يكتاي صادر 
شده از س��امانه متمركز اطلاعات تسهيلات و تعهدات 
سمات امكان پذير نباشد. وي افزود: البته در جزو ۲ اين بند 
الحاقي اشخاص حقيقي از اين تكليف مستثني شده اند و 
اين تكليف به تكاليف مالياتي اشخاص حقوقي اضافه شده 
است. براساس جزو ۳ بند الحاقي ماده ۱۰، سازمان امور 
مالياتي مكلف شده است تا معادل تسهيلات و تعهدات 
بدون شناسه س��مات از بانك ها، ماليات دريافت كند. با 
مصوبه مجلس تشخيص اينكه بانك ها چقدر تسهيلات 
و تعهدات بدون شناسه دارند به وسيله ابزارهاي نظارتي 
بانك مركزي امكان پذير مي ش��ود؛ ضمن اينكه تكليف 
اش��خاص حقوقي براي تأييد صحت اطلاعات وارد شده 
در سمات از اين جهت اس��ت كه مطالبه ثبت اطلاعات 
از سمت مشتري وجود داشته باشد؛ در غير اين صورت 
شناسايي تخلفات بانك براي نهادهاي نظارتي مشكل 

خواهد بود. خضريان در پايان با اشاره به جزو ۴ بند الحاقي 
ماده ۱۰ لايحه برنامه هفتم در صحن علني مجلس گفت: 
يكي از اتفاقات مبارك در حوزه بانكي و حركت در مسير 
بانكداري اس��لامي نيز در همين جزو توسط مجلس به 
تصويب رس��يد كه بر اس��اس آن، در كليه عمليات هاي 
بانكي از جمله تسهيلات، دريافت و پرداخت هرگونه سود 
مركب و سود از سود و جريمه تأخير نسبت به وجه التزام 
و خسارت و جريمه تأخير تأديه ممنوع و باطل است. در 
صورت مجرمانه بودن موارد مذكور علاوه بر استرداد وجوه 
و جبران خسارت، مجازات هاي قانوني نيز اعمال مي شود.

در كنار مقابله با بن��گاه داري بانك ها اما موضوع ديگري 
كه به يك چالش در اين حوزه تبديل شده بدهي دولت 
به بانك هاست، موضوعي كه روز گذشته در جريان بحث 
رييس مجلس با تعدادي از نمايندگان مطرح شد و به نظر 
مي رس��د كه عددي بزرگ در اين حوزه به شمار مي رود. 
در جلس��ه علني صبح ديروز و در جريان بررسي لايحه 
برنامه هفتم توسعه بندي از اين لايحه مربوط به پرداخت 
بدهي دولت به بانك ها مورد بررسي قرار گرفت. در جريان 
بررسي اين بند نجفي خواه نماينده دولت اظهار كرد: اين 
موضوع مغاير اصل ۷۵ بوده و به ش��دت تورم زا است. اين 
ميزان بدهي حدود ۷۰۰ همت اس��ت يعني دولت بايد 
در بودجه س��ال آينده ۷۰۰ همت واگذاري دارايي مالي 
را زياد كند كه اكنون ۱۷۸ همت است يعني بايد دولت 
حدود ۹۰۰ همت پرداخت بدهي داشته باشد. وي اضافه 
كرد: اين بند بدان معناست كه دولت بايد بدهي ۴۰ سال 
گذشته ظرف برنامه هفتم توسعه پرداخت كند كه تورم زا 
هم خواهد بود اضافه برداشت بانك مركزي باعث افزايش 

پايه پولي مي شود.
محمدحسين حسين زاده بحريني عضو كميسيون تلفيق 
در دفاع از اين بند اظهار كرد: ما در سياست هاي كلي مامور 
به چاره جويي براي چند ناترازي در اقتصاد شديم؛ يكي از 
مهم ترين ناترازي ها به نظام بانكي بر مي گردد. مهم ترين 
علت هم اين است كه دولت و شركت هاي دولتي از بانك ها 
تسهيلات گرفتند؛ همان تسهيلاتي كه بايد به كارآفرين 
و كشاورز داده مي ش��د. دولت اين تسهيلات را دريافت 
كرده اما پرداخت نمي كند نتيجه ه��م ناترازي بانك ها 
اس��ت. اين نماينده مجلس شوراي اسلامي توضيح داد: 
رقم حسابررسي ش��ده حدود ۱۳۶ همت است كه براي 
ش��ركت هاي دولتي رقم دقيق آن را نداريم نمايندگان 
دول��ت آن را به ميزان ح��دود ۵۰۰ تا ۷۰۰ همت عنوان 
مي كنند. اكنون دولت بدهي و سود را پرداخت نكرده و از 
مال سپرده گذاري شده سود دريافت مي كند. در چنين 
ش��رايطي بانك با ناترازي مواجه شده است ما براي اين 
مساله تدابيري داريم همچون اينكه بدهي دولت تبديل 

به سود شود يعني سود را شناسايي كرده تا دولت بتواند 
از طريق آن بدهي را بپردازد. اين بند بار مالي ندارد چون 
دولت بايد اين سود را بدهد كه از پرداخت آن هم امتناع 
مي كند. بحريني با بيان اينكه اين بند مش��كل ناترازي 
بانك ها را حل مي كند اظهار ك��رد كه با اين بند دولت و 
شركت هاي دولتي متعهد شده كه منابع مالي خود را در 

انحصار نگيرند.
بعد از اين اظهارات محمدباق��ر قاليباف رييس مجلس 
شوراي اس��لامي گفت: براي اينكه بحث را ساده سازي 
كنم اين توضيحات را براساس آنچه بخش دولتي و سازمان 
حسابررسي تاييد كرده حدود ۱۴۰ همت ديون به بانك ها 
دارند كه ما مي خواهيم اين دي��ون به صورت اوراق داده 
شده و تسويه حساب صورت گيرد؛ در اين بين اظهارات 
آق��اي بحريني مبني بر اينكه بايد ش��ركت هاي دولتي 
همچون مابقي بدهكاران بانكي تسويه حساب كنند هم 
درست اس��ت؛ چون به تعبيري برخي از بانك ها بدشان 
نمي آيد كه شركت هاي دولتي بدهكار باشند مخصوصا 
اگر اين شركت هاي دولتي، شركت نفت باشد. وي اضافه 
كرد: از ۷۰۰ همت بدهي شركت هاي دولتي حدود ۵۰۰ 
همت متعلق به ش��ركت نفت است. به نظر نمي رسد كه 
شركت نفت از سر نداشتن پول تسويه حساب نمي كند 
بلكه اين موضوع علت ديگري دارد كه خوب است دوستان 
دولت در اين باره توضيح دهند تا مجلس شوراي اسلامي 
تصميم درستي بگيرد. چند سال است كه شركت نفت 
بدهي دارد. نجفي خواه نماينده دولت در پاسخ به سوال 
قاليباف تصريح كرد: ما هم با پرداخت بدهي شركت نفت 
موافقيم؛ اينكه ش��ركت  نفت بدهي را تاكنون پرداخت 
نكرده به خاطر استمهالي است كه هر سال مجلس شوراي 
اسلامي در قانون بودجه به شركت نفت مي دهد. در اين 
بند در ظاهر بدهي پرداخت مي ش��ود اما در باطن اوراق 
صادر شده و بازپرداخت سود اصل آن را تضمين مي كند 
و بعد اوراق وثيقه گذار از بانك مركزي اضافه برداش��ت 

صورت مي گيرد كه همين باعث تورم مي شود.
در ادامه رييس مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: اگر وجه 
بدهي كه اكنون راكد مانده آزاد شود رقمي حدود ۷۰۰ 
همت مي شود كه حتما تاثيرگذار بوده و مي توان با آن كار 
عمراني و زيرساختي را آغاز كرد، اما بايد به اين نكته هم 
توجه شود كه اگر اينها نزد بانك مركزي به عنوان وثايق 
باشد بر پايه پولي اثر مي گذارد. مجددا بحريني نماينده 
مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: اين مقاومت دولت در 
برابر اين حكم را طبيعي مي دانم اما بايد شبكه بانكي را 
اص��لاح كرد و در اين راه گام برداش��ت. اگر بدهي دولت 
به ش��ركت هاي دولتي تعديل ش��ود بدهي نظام بانكي 
روان مي ش��ود؛ دولت پنج س��ال فرص��ت پرداخت اين 
بده��ي را از طريق اوراق دارد. اي��ن را هم بدانيد كه هيچ 
نهادي به اندازه بانك مركزي نگران تورم نيس��ت، ما در 
اين بند آورده ايم كه اوراق قابل واگذاري به غير نيست و 
ضريب توثيق را بايد شوراي پول و اعتبار بپردازد. تمامي 
مس��يرها براي پرداخت بانك مركزي در اين بند تعريف 
شده است. در نهايت قاليباف با بيان اينكه اين بند براي 
بررسي بيشتر به كميسيون ارجاع مي شود، اظهار كرد: 
اگر خاطر نمايندگان باشد و ما به تصميمات سخت و تلخ 
نيازمنديم كه اين موضوع يكي از اين تصميمات است و 
مي تواند ناترازي ها را حل و فصل كند و باعث حل ناترازي 
در حوزه بانكي مي شود. برهمين اساس اين بند براي انجام 
كار كارشناسي دقيق تر و اخذ نظر واحد دولت و مجلس 

شوراي اسلامي به كميسيون تلفيق ارجاع مي شود.
به اين ترتيب نمايندگان بحثي را آغاز كرده اند كه احتمالا 
در روزهاي آينده نيز ادامه خواهد داشت، بحثي كه شايد 
اگر طبق برنامه پيش رود، مي تواند در برنامه هفتم توسعه، 

تحولي جديد در نظام بانكي كشور ايجاد كند. 
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موضع ايران درباره ايجاد كريدور 
زنگزور و عبور از خاك كشورمان

يك عضو هيات رييسه كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس شوراي اسلامي گفت: آخرين صحبت 
آذربايجان ايجاد كريدور زنگزور و اتصال به نخجوان از 
داخل جمهوري اسلامي ايران است؛ اين پيشنهاد ايران 
بوده كه در زمان مرحوم قاسمي وزير وقت راه قراردادي 
براي دادن راهي ب��ه آذربايجان از داخل ايران هم امضا 
شد. علي عليزاده با اشاره به تحولات قفقاز اظهار كرد: 
موضوع قفقاز مورد توجه تمام قدرت هاي منطقه اي و 
جهاني است. مطالبه اصلي آذربايجان اتصال به نخجوان 
و حاكميت كامل بر قره باغ بود. درخواست آذربايجان 
اين ب��ود كه به صورت كامل گروه هاي مس��لح قره باغ 
خلع سلاح ش��وند و هماهنگ با حاكميت آذربايجان 
عمل كنند؛ گروه هاي ش��به نظامي شكل گرفته اين 
را نمي پذيرفتن��د كه بعد از عمليات ه��اي آذربايجان 
گروه هاي مسلح تعهد دادند كه كاملا خلع سلاح شوند.

وي اضافه كرد: براساس سياست هاي اعلامي آذربايجان 
مناقشه با ارمنس��تان تمام شده ولي درخواست اصلي 
آذربايج��ان بحث ايج��اد كريدور زنگ��زور و اتصال به 
نخجوان است؛ در جلسات بين مقامات نظامي ايران و 
آذربايجان، وزير دفاع آذربايجان از قول رييس جمهور 
اين كشور تعهد داده كه بحث ورود نظامي براي ايجاد 
كريدور زنگزور منتفي است و آذربايجان وارد پلن B شده 
اس��ت. پلن B ايجاد كريدور از داخل خاك جمهوري 
اسلامي ايران اس��ت. عليزاده در عين حال گفت: البته 
كامل نمي توان بر روي حرف آذربايجان حساب كرد اما 
اين سياست اعلامي آذربايجان است كه وزير دفاع اين 
كشور از قول رييس جمهورشان به تيم ايراني گفته است.

اين عضو هيات رييسه كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس شوراي اسلامي در مورد نظر ايران در 
خصوص اتصال كريدور از داخل جمهوري اسلامي ايران 
اظهار كرد: اين پيشنهاد جمهوري اسلامي ايران بوده و 
در زمان مرحوم رستم قاسمي وزير وقت راه و شهرسازي 
قراردادي امضا شد كه از داخل خاك ايران راهي به آنها 
داده شده و سرمايه گذارش هم آذربايجاني ها باشند اين 
راه اجرا شده و اتصال از طريق خاك جمهوري اسلامي 
ايران صورت گيرد. عليزاده توضي��ح داد: اتفاقا ايران از 
كريدوري كه از داخل خاك ارمنستان باشد و مرزهاي 
ما را محدود كند، مخالف است تقريبا در منطقه تمامي 
كشورها و حتي كشورهاي غربي درباره ايجاد اين كريدور 
به توافق رسيده بودند و ايران مانع اصلي بود چون ايران 
مي گفت محدوديت هايي در حوزه هاي من ايجاد شده 
و يك نوع خفگي ژئوپليتيك براي ايران به وجود مي آيد. 
ايران خط قرمز تعريف كرده بود و اجازه نداد اين اتفاق 
بيفتد. لذا اگر كريدور از خاك ايران باش��د و مرزهاي ما 
محدود نشود يك پيروزي بزرگ براي جمهوري اسلامي 
ايران است؛ فعلا علي الظاهر آذربايجان و ارمنستان اين 
موارد را پذيرفته اند اما اينكه بعدا چه اتفاق ديگري بيفتد را 
نمي دانم. وي در پايان مجددا بيان كرد: فعلا مناقشه تمام 
شده و آذربايجان اعلام كرده كه پلن B را دنبال مي كند 
كه آن هم اتصال از طريق خاك جمهوري اسلامي ايران 

به نخجوان است.

اگر اصول پدافند غيرعامل لحاظ 
مي شد خسارت متروپل كمتر بود

رييس قوه قضاييه با تبيين و تشريح نقش شهرداري ها 
در توسعه عمران و آباداني و ايمن سازي  و هرآنچه كه به 
آرامش و آسايش شهروندان مرتبط مي شود و همچنين 
نقشي كه شهرداري ها در مباحث ناظر بر فرهنگ سازي 
و امور معنوي دارن��د، گفت: يكي از زيرمجموعه هاي 
شهرداري، آتش نشاني اس��ت كه جايگاه ممتازي در 
مباح��ث مرتبط با ايمن س��ازي و آس��ايش و آرامش 
شهروندان دارد. بر همين اساس، شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي، روزي را به نام روز آتش نشاني نامگذاري كرد.

رييس قوه قضاييه در ادامه، با برش��مردن و تش��ريح 
مولفه ه��ا و ويژگي ه��اي س��ازمان آتش نش��اني و 
آتش نش��انان گفت: يكي از مهم تري��ن اركان در كار 
آتش نشاني، نيروي انساني است؛ بحمدالله آتش نشانان 
ما از عنصر مهارت، شجاعت و دلسوزي برخوردارند و 
مهم تر از اين ها، آماده ايثارگري و جانفشاني براي نجات 
جان هموطنان و هم نوعان خود مي باشند. محسني 
اژه اي ادامه داد: پس از عامل نيروي انس��اني، مبحث 
اهميت تجهيزات كافي و به روز در آتش نشاني مطرح 
است؛ دستگاه ها و مس��وولان ذي ربط در كشور بايد 
نهايت اهتمام و تدابير خود را در جهت تجهيز مستمر 
ابزار و وسايل آتش نشاني به كار گيرند؛ بايد به گونه اي 
تدبير ش��ود كه ما براي امدادرس��اني به مردم در هر 
حادثه اي و با هر وسعتي آمادگي داشته باشيم. رييس 
قوه قضاييه ادامه داد: پيش بيني حوادث غيرمترقبه 
و برخورداري از آمادگي مس��تمر ب��راي مقابله با اين 
حوادث، مقوله بسيار با اهميتي است؛ ممكن است در 
منطقه اي طي ساليان متمادي سيل يا زلزله به وقوع 
نپيوسته باشد، اين امر نبايد ما را به اين فرض برساند 
كه ديگر سيل و زلزله اي در آن منطقه رخ نخواهد داد 
بلكه بايد براي مواجه شدن با هر گونه شرايطي در هر 
زماني از آمادگي برخوردار باشيم. رييس قوه قضاييه 
تصريح كرد: در كار خطيري نظير آتش نشاني، عنصر 
زمان از اهميت بالايي برخوردار است لذا بايد تمام تدابير 
را اتخاذ كنيم تا موعد رسيدن آتش نشانان و نيروهاي 
امدادي به محل حادثه يا س��انحه، در كمترين زمان 
ممكن صورت گيرد؛ در همين راس��تا بايد به گونه اي 
تدبير ش��ود ك��ه در برخي مناطق و نق��اط كه امكان 
امدادرساني زميني ميسر نيست، مقدمات امداد هوايي 
تمهيد شود و مسيرها به گونه اي تعبيه شود كه سرعت 
رسيدن آتش نش��انان به محل وقوع حادثه، به شكل 
محسوسي تقليل يابد. رييس دس��تگاه قضا در ادامه 
با اش��اره به اهميت مقوله پيشگيري گفت: بايد تمام 
تدابير و اقدامات تمهيد و اتخاذ شود تا اصل پيشگيري 
از حوادث، همواره مقدم باشد؛ در اين راستا، تمامي قوا 
و دستگاه ها و شهرداري ها و شوراهاي شهر، بايد اقدامات 

سازنده را در دستور كار قرار دهند.

پرداخت وام ازدواج و فرزند آوري 
به حدود ۸۰۰  هزار متقاضي

مدير اداره اعتبارات بانك مركزي اعلام كرد: از ابتداي 
امسال تاكنون به ۷۹۹ هزار و ۵۷۸ متقاضي وام ازدواج و 
فرزند بيش از ۱۰۹ هزار ميليارد تومان تسهيلات توسط 
شبكه بانكي پرداخت شده است. مهدي صحابي اظهار 
كرد: در راس��تاي قانون حماي��ت از جواني جمعيت از 
ابتداي سال جاري تا هشتم مهرماه، شبكه بانكي كشور به 
۴۲۶ هزار و ۴۰ نفر از متقاضيان، تسهيلات قرض الحسنه 
ازدواج به مبلغ ۸۶.۷ همت پرداخت كرده كه اين ميزان 
رشد ۲۶ درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته 
است.  صحابي افزود: همچنين در سال جاري تاكنون 
۳۷۳ هزار و ۵۳۸ فقره تسهيلات قرض الحسنه فرزند 
به مبلغ ۲۳.۰۱ همت به متقاضيان پرداخت شده كه اين 
ميزان رشد ۴۴ درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل 
داشته است. مدير اداره اعتبارات بانك مركزي در ادامه 
 با اشاره به اقدامات و عملكرد تسهيلات قرض الحسنه

 ازدواج و فرزند پرداختي در ش��ش ماهه ابتداي س��ال 
جاري توسط شبكه بانكي خاطرنشان كرد: در راستاي 
اجراي قوانين بودجه سنواتي و قانون حمايت از خانواده 
و جواني جمعيت، ابلاغ تسهيلات قرض الحسنه ازدواج 
در ابتداي س��ال صورت گرفته و از ابتداي سال جاري 
تاكنون بخش اعتباري بانك مركزي به صورت ساعت به 
ساعت بر سامانه رصد و نظارت داشته است؛ به نحوي كه 
در تمامي استان ها و شهرستان هاي كشور همواره هفت 
بانك فعال جهت ثبت نام متقاضيان در سامانه وجود 
داشته باشد. وي افزود: براين اساس، از ابتداي سال جاري 
تا پايان شهريور ماه، تعداد ۴۱۰.۱۵۰ نفر از متقاضيان، 
تسهيلات قرض الحسنه ازدواج به مبلغ ۵ /۸۳ همت كه 
توسط شبكه بانكي پرداخت شده را دريافت كرده اند كه 
اين ميزان رشدي ۲۵ درصدي نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته را نشان مي دهد. صحابي گفت: باتوجه به 
تاكيدات رياست محترم جمهور بر اولويت تسهيلات 
قرض الحسنه ازدواج و لزوم تسهيل و تسريع در تعيين 
تكليف متقاضيان در صف بانك ها، »بس��ته نظارتي  - 
اعتباري تسهيل و تسريع در پرداخت تسهيلات قرض 
الحس��نه ازدواج «در تاريخ ۲۰  /۰۳  /۱۴۰۲ تدوين و به 
بانك هاي عامل ابلاغ ش��ده و هر دوهفته بر اجراي آن 
نظارت و درصورت مش��اهده عقب ماندگي در اعطاي 
تسهيلات مزبور از سوي بانك هاي عامل، به بانك هاي 
عامل با عملكرد ضعيف تر تذكر داده شد. براساس بسته 
ابلاغي، شبكه بانكي مكلف شد طي مدت سه ماه از اجراي 
طرح موصوف )۲۰  /۰۳  /۱۴۰۲ لغايت ۲۰  /۰۶  /۱۴۰۲( 
ضمن جبران عقب ماندگي بانك هاي عامل در پرداخت 
س��هميه ماهانه ابلاغي اقدام كنند. وي افزود: در پايان 
زمان مذكور عملكرد شبكه بانكي در پرداخت تسهيلات 
ازدواج به صورت چش��مگيري افزايش يافت به طوري 
كه از ابتداي سال جاري تا تاريخ ۲۰    /۰۶    /۱۴۰۲ تعداد 
تسهيلات پرداختي به ميزان ۳۸۲.۳۳۵ فقره و به مبلغي 
بالغ بر ۷۷۷.۱۸۵ ميليارد ريال است كه نسبت به بازه 
زماني مشابه خود در س��ال ۱۴۰۱ به ميزان ۲۴ درصد 
افزايش داشته است. مديركل اعتبارات بانك مركزي 
خاطرنش��ان كرد: همچنين تعداد متقاضيان در صف 
تا تاريخ ۲۰ /۰۶ /۱۴۰۲ كاهش يافته كه نش��ان دهنده 
اهتمام و همكاري شبكه بانكي در پرداخت تسهيلات 
ازدواج به متقاضيان است. عملكرد تسهيلات پرداختي 
قرض الحس��نه ازدواج در تاريخ ۲۰    /۰۶     /۱۴۰۲ نسبت 
به تاريخ ابلاغ بسته يادش��ده به ميزان ۲۱۰ درصد در 
مبلغ و ۱۸۹ درصد در تعداد رش��د داشته است كه اين 
مهم نيز با همكاري شبكه بانكي در پرداخت تسهيلات 
مذكور محقق ش��ده اس��ت. وي گفت: نظر به سهميه 
تعيين شده براي شبكه بانكي جهت پرداخت تسهيلات 
قرض الحسنه ازدواج طي س��ه ماه ياد شده با توجه به 
عملكرد تس��هيلات ازدواج در مقط��ع زماني مذكور، 
شبكه بانكي به ميزان ۳۸ درصد بيش از سهميه تعيين 
شده تسهيلات ازدواج پرداخت كرده اند و شبكه بانكي 
ضمن جبران عقب ماندگي خود در اعطاي تسهيلات 
مزبور از س��هميه تعيين براي شش ماهه ابتداي سال 
جاري نيز تس��هيلات بيشتري به متقاضيان مشمول 
پرداخت كرده اند. صحابي با بي��ان اينكه در خصوص 
تسهيل و تسريع در اخذ تضامين مكاتباتي با بانك هاي 
عامل صورت پذيرفته است و طي آن بانك ها ملزم به اخذ 
تضامين از متقاضيان در چارچوب قانون بودجه سال 
جاري ش��ده اند، گفت: در سال جاري تا پايان شهريور 
ماه تعداد ۳۵۹.۰۱۲ فقره تس��هيلات قرض الحس��نه 
فرزندآوري به مبلغ ۲۲.۲ همت به متقاضيان مشمول 
توس��ط بانك هاي عامل پرداخت ش��ده است كه اين 
ميزان رشد ۴۲ درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل 
داشته است. همچنين مكاتباتي درخصوص تسريع در 
پرداخت تسهيلات مذكور و تسهيل در اخذ تضامين با 

شبكه بانكي شده است.

توافق بغداد با تهران براي 
پرداخت بدهي اش به شيوه جديد

علي العلاق، رييس بانك مركزي عراق در گفت وگو 
با خبرگزاري رسمي اين كش��ور )واع( گفت كه به 
صورت مداوم مذاكراتي با ايران براي س��اماندهي 
واردات از اين كشور درحال انجام است به گونه اي 
كه عراق در معرض مشكلاتي مانند نقض تحريم ها 
و توافقات قرار نگيرد. وي تاكيد كرد كه بانك مركزي 
ع��راق به فرمول واضحي در خصوص س��اماندهي 
تجارت با ايران دس��ت خواهد يافت به ويژه اينكه 
بخشي از اين تجارت از طريق تهاتر انجام مي شود. 
العلاق همچنين گفت كه توافقي بر س��ر تس��ويه 
بدهي هاي گازي عراق به ايران از طريق ش��يوه اي 
جديد حاصل شده است و بدهي هاي عراق به ايران از 
اين طريق پرداخت خواهد شد. پيش از اين، »محمد 
شياع السوداني« نخست وزير عراق با بيان اينكه »در 
دولت كنوني عراق، يك ميليارد و ۸۴۲ ميليون يورو 
از بدهي به ايران بابت خريد گاز پرداخت شده است« 
گفت كه كار با طرف امريكايي براي پرداخت مابقي 

بدهي گاز ايران همچنان ادامه دارد.

روز پرترافيك نمایندگان در اصلاح مدیریت نظام بانكي كشور

ریيس جمهور در مراسم افتتاحيه جایزه مصطفي)ص(: 

ردپاينفتدرناترازيبانكها

غرب از پيشرفت تمدن نوين اسلامي هراس دارد
رييس جمهور گفت: نگراني غرب از ايران اسلامي به 
اين دليل است كه يك تمدن رقيب ايجاد شود و تمدن 
ادعايي آنان را تهديد كند و اساس ايران هراسي نيز در 

همبن موضوع ريشه دارد.
حجت الاس��لام والمسلمين س��يد ابراهيم رييسي، 
در مراس��م افتتاحي��ه پنجمين جاي��زه بين المللي 
مصطفي)ص( در اصفهان، ضمن گراميداشت هفته 
وحدت و دفاع مقدس، اظهار كرد: اين نشست در پرتو 
نام مصطفي)ص( تشكيل شده و براي تجليل از علم و 
دانش تلاش مي كن��د و بايد بدانيم كه وجود حضرت 
مصطفي)ص( بر تمام خلايق هيمن��ه دارد، چرا كه 
ايشان بر همگان تسلط علمي دارند و به عنوان عالم ترين 
اهل اين عالم است و بنابراين بايد تعريف علم و دانش 
را از زبان ايشان بدانيم. ايشان مي فرمايند كه علم در 
انديشه ها، باورهاي الهي، اخلاق فاضله و سبك زندگي 
يك انسان س��الك نهفته است. وي افزود: علم بايد در 
خدمت تعالي انسان باشد و او را به مقام انسانيت برساند. 
آنچه امروز در حوزه ها و دانش��گاه ها خوانده مي شود 
يك جا »فعل الله « و » قول الله« است. همگان بايد در 
پرتو توحيد پيشرفت را براي بشر به ارمغان آورند. اگر 
علم نافع نباشد، ابزار نابودي انسان را فراهم مي كند. 
علمي كه امروز كلاهك هسته اي مي سازد، به دست 

دانشمندان غير الهي ساخته مي شود.
رييس جمهور بيان كرد: در قرن دوم هجري، حركت 
علمي جهان اسلام سرعت گرفت. دنيا مرهون تمدن 
اسلامي است و بايد بدانيم آنچه در اين تمدن و به بركت 
اسلام ايجاد شد و امروز با نگاهي كه در جهان اسلامي 
براي علم نافع وجود دارد و با ظرفيت هاي دانشمندان 
اسلامي، دس��تيابي به تمدن نوين امكان پذير است؛ 

اين تمدن متكي بر معنويت است و انسان را در حوزه 
 عقلانيت ارتقا مي دهد. وي گفت: جايزه مصطفي )ص( 
متفاوت است و جوايز آن با نگاه به علمي است كه بايد 
اصالت داشته باشد و با اين نگاه اين جايزه داده مي شود 
تا جوانان رغبت پيدا كنند كه جزو بهترين ها در جهان 
اسلام باش��ند. در جهان علم بايد اين حركت خلاقانه 
باش��د و اين نگاه به علم، تمدن ساز و انسان ساز است، 
چراكه علم در خدمت انس��ان و خلقت است. توجه به 
علم و دانش در نظام اس��لامي مثال زدني است. بايد 
تلاش ما دانش بنيان شود و تاكيد مقام معظم رهبري 
نيز بر همين موضوع اس��ت. وي افزود: نگراني غرب از 
ايران اسلامي به اين دليل است كه يك تمدن رقيب 
ايجاد شود و تمدن ادعايي آنان را تهديد كند. در علوم 
پزشكي، ابن سينا در جهان برتر است و اين دانشمندان 
همه مس��لمان بودند. مرحوم كاظمي آش��تياني در 
موسسه رويان مش��كل ناباروري زوجين را حل كرد. 
غربي ها از اين پيشرفت ها و تمدن رقيب هراس دارند و 

اساس ايران هراسي همين موضوع است.
رييس جمهور ادامه داد: مادامي كه بيداري ملت هاي 
اسلامي شكل گرفت، دشمنان تبليغ مي كردند كه دين 
نگاه قرون وسطايي دارد. عميقا معتقديم همچنان كه 
در گذشته دانش��مندان اسلامي درخشيده اند، امروز 
نيز چنين اس��ت و اين نويد تمدني نوين را مي دهد. 
پيشنهاد بنده اين اس��ت كه اين نشست ها را مغتنم 
بشماريم و جايزه مصطفي شامل تمام علوم شود و علوم 
انساني هم در اين جايزه سهم داشته باشد. همچنين در 
نشست هاي علمي با حضور انديشمندان از رنج بشريت 
سخن بگويند. تحقيقات دانش��مندان بايد در عرصه 
زندگي انسان معاصر نقش ايفا كند و اين خواسته ما 

از روش��نفكران حقيقي است. روشنفكر حقيقي بايد 
براي ايفاي نقش در زمينه نجات انسان، خود را آماده 
كند. علم بايد اميد در جان ها ايجاد كند و جوامع را از 
ناهنجاري ها نجات دهد. بش��ر به علم نافع نياز دارد، 

به طوري كه به زندگي انسان معنا ببخشد.
وي تصريح كرد: انس��ان نبايد احساس پوچي كند و 
خاصيت علم نافع همين است كه انسان را نجات دهد. 
از تمام دست اندركاران جايزه مصطفي تشكر مي كنم 
و اميدوارم هم انديش��ي شما دانش��مندان در زندگي 
انسان معاصر گشايش ايجاد كند و علم نافع را رقم بزند.

همچنين رييس جمهور در جلسه بررسي تعدادي از 
بخشنامه هاي سازمان اداري و استخدامي در راستاي 
تحول نظام اداري، اين بخشنامه ها را به شرط اجراي 
مطلوب مفيد دانست و اظهار داشت: ضرورت دارد در 
برنامه تهيه شده تحت عنوان »الگوي عمومي تحول 
نظام اداري« موضوع اصلاح منابع انساني نيز متناسب 
با وزن و جايگاه آن در نظام اداري مورد توجه قرار گيرد.

جلسه ش��وراي عالي اداري كش��ور به رياست دكتر 
سيد ابراهيم رييسي برگزار شد و سه دستور »الگوي 
عمومي تحول نظام اداري«، »آيين نامه شوراي راهبري 
تحول اداري دستگاه هاي اجرايي و استاني« و »ادغام 
واحدهاي استاني و شهرستاني وابسته به دستگاه هاي 
اجرايي در سطوح تقسيمات كشوري« پس از بررسي 

و تبادل نظر اعضا به تصويب رسيد.
رييس جمه��ور در اين جلس��ه با تاكيد ب��ر اهميت و 
ضرورت تحول نظام اداري كشور، شرط اول در تحقق 
تحول را برخورداري مديران از »نگاه و انگيزه تحولي« 
دانست و افزود: ش��رط دوم موفقيت در اجراي تحول 
»اصلاح فرآيندها« اس��ت زيرا بخش قابل توجهي از 

نارضايتي ه��ا از نظام اداري مرب��وط به طولاني بودن 
فرآيندها و زمان بر بودن انجام امور اداري است.

رييسي با بيان اينكه دست اندازهاي مسير اداري بايد 
به دقت شناسايي و براي رفع آنها برنامه ريزي شود، بر 
»تحول فرآيندي« به عنوان بخش سوم تحول در نظام 
اداري تاكيد كرد و اظهار داش��ت: برنامه اي كه در اين 
جلسه به عنوان الگوي عمومي تحول نظام اداري ارايه 
شده بيشتر ناظر بر تحول در سامانه هاست، اما ضرورت 
دارد موضوع ارتقاي س��رمايه انس��اني و اصلاح منابع 
انساني نيز متناسب با وزن و جايگاه آن در نظام اداري 

در اين برنامه مورد توجه قرار گيرد.
رييس جمهور بخشنامه هاي تهيه ش��ده را به شرط 
اجراي مطلوب مفيد دانست و بر ضرورت هماهنگي 
با دستگاه هاي نظارتي برون س��ازماني در اجراي اين 

بخشنامه ها تاكيد كرد.
در اين جلسه همچنين وزراي راه و شهرسازي، آموزش 
و پرورش، بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي، امور 
اقتصادي و دارايي، رييس س��ازمان برنامه و بودجه و 
تعدادي ديگر از مسوولان دستگاه هاي اجرايي به ارايه 
نظرات و ديدگاه هاي خود درباره دستورات مطرح در 

جلسه پرداختند.
قدرداني از لحاظ توجه به شاخص هاي هوشمندسازي 
و كمك اين بخش��نامه ها به تحقق دولت هوشمند، 
ض��رورت هماهنگي ب��ا دس��تگاه هاي نظارتي برون 
سازماني قبل از آغاز اجراي اين بخشنامه ها و به ويژه 
بخشنامه الگوي عمومي تحول نظام اداري و برگزاري 
جلسات هماهنگي با سازمان اداري و استخدامي براي 
آغاز اجراي اين دستورالعمل ها از اهم نكات مطرح شده 

در جلسه از سوي اعضا بود.



گلناز پرتوي مهر|
با اصلاح سازوكار اعطاي سهميه بنزين به هر نفر به جاي 
هر خودرو؛ ضمن ش��كل گيري بازار مبادلات سهميه 
بنزين براي هر نفر، قيمت گذاري نيز در دسترس بازار 
قرار خواهد گرفت و فقط دولت بايد به تخصيص سهميه 
هر فرد و همچنين سهميه صنعت حمل و نقل بپردازد 
و به طور كلي از قيمت گذاري بنزين خارج خواهد شد و 
افرادي كه مصرف بالاتر از الگوي بهينه مصرف دارند، بايد 
به قيمت بالاتري، بنزين را از افراد فاقد خودرو دريافت 
كنند؛ همچنين قيمت استفاده از خدمات صنعت حمل 
و نقل نيز تغييري نخواهد كرد و در بس��تر مش��خص 
پيمايش، هر يك از وسايل نقليه درون صنعت حمل و 

نقل كشور، به دريافت سهميه مصرف خواهند رسيد.
سيد علي مرتضوي كارش��ناس حوزه سياست گذاري 
انرژي در رابطه با اهميت حل مشكل ناترازي بنزين و لزوم 
اصلاح مدل و سازوكار اصلاح يارانه هاي انرژي در بخش 
بنزين در گفت وگو با خبرنگار »تعادل«، گفت: مشكلات 
حوزه انرژي كشور در بخش مصارف غيرصنعتي تاكنون 
با اصلاحات خوبي همراه بوده اس��ت ولي مساله بنزين 
يكي از مسائلي است كه مشكل ما دوچندان بوده است 
و تاكنون به س��مت اصلاح حركت نكرديم و با توجه به 
اتفاقات مربوط به آخرين تغيير قيمت بنزين، تاكنون به 
سمت اصلاحات مهم در اين زمينه نرفتيم و همين مساله 
موجب شده است كه كشور از محل عدم تصميم گيري 

صحيح در اين زمينه، به مشكل برخورد.
وي ادامه داد: رش��د ۵۰ درصدي بنزين از يك طرف به 
دليل كاهش قيمت واقعي بنزين و متناظر با اين قيمت 
نس��بي پايين نيز مصرف رش��د جدي داشته است اما 
مساله توليد نيز به شدت تاثيرگذار بوده است. در وضعيت 
بحران ناترازي بنزين امروز علاوه بر سياست هاي غلط 
اصلاح قيمتي بنزين قبلي، نقش عدم توسعه ظرفيت 
پتروپالايشگاهي كشور نيز به همان اندازه بلكه بيشتر 

نمود پيدا مي كند.
اين كارش��ناس حوزه سياست گذاري انرژي با اشاره به 
اهميت اعطاي يارانه بنزين به نفر به جاي خودرو گفت: 
براي حل ش��دن اين مش��كل، اولين و مهم ترين كار، 
حذف دولت از سازوكار قيمت گذاري انرژي است. در اين 

رويكرد بايد تمامي سهميه به نفر اعطا گردد و همچنين 
سهميه صنعت حمل و نقل نيز به صورت خودكار از طريق 
سازوكارهاي مرسوم در دنيا براي اعطاي يارانه پيمايش 
مسافت از طريق GPS اعطا خواهد شد و هيچ مشكلي 
براي هزينه هاي حوزه حمل و نقل مردم ايجاد نخواهد 
ش��د. وي در رابطه با لزوم خروج دولت از قيمت گذاري 
بنزين و تنها پرداختن به تخصيص س��هميه هر فرد و 
همچنين سهميه صنعت حمل و نقل گفت: در زمينه 
اصلاح يارانه هاي انرژي نيز متاسفانه اعطاي يارانه بنزين 
به خودرو موجب مشكلات زيادي شده است و امكان نفع 
بردن بخش بزرگي از مردم فاقد خودرو از طريق فروش 
سهميه خود در قالب اعطاي يارانه بنزين به هر كد ملي و 

هر شخص وجود ندارد؛ با اصلاح سازوكار اعطاي سهميه 
بنزين به هر نفر به جاي هر خودرو؛ ضمن شكل گيري 
بازار مبادلات سهميه بنزين براي هر نفر، قيمت گذاري 
نيز در دسترس بازار قرار خواهد گرفت و فقط دولت بايد 
به تخصيص سهميه هر فرد و همچنين سهميه صنعت 
حمل و نقل بپردازد و به طور كلي از قيمت گذاري بنزين 

خارج خواهد شد.
 وي ادامه داد: افرادي كه مصرف بالاتر از الگوي بهينه 
مصرف دارند، بايد به قيمت بالاتري، بنزين را از افراد 
فاقد خودرو دريافت كنند؛ همچنين قيمت استفاده از 
خدمات صنعت حمل و نقل نيز تغييري نخواهد كرد 
و در بستر مشخص پيمايش، هر يك از وسايل نقليه 

درون صنعت حمل و نقل كش��ور، به دريافت سهميه 
مصرف خواهند رسيد. مرتضوي در پايان اظهار كرد: 
بنابراين اين بازي دو سر برد براي كشور است كه اولا 
نظام يارانه ان��رژي در بخش بنزين به س��رانه هر نفر 
پرداخت خواهد شد و ديگر شاهد ناعدالتي در پرداخت 
يارانه انرژي بنزين نخواهيم بود و ثانيا صرفه جويي فرد 
صرفه اقتصادي مستقيم براي خود فرد دارد و در اين 
بين صنعت حمل و نقل كش��ور نيز دچار هيچ تغيير 
قيمتي نخواهد شد و از طرف ديگر شاهد استقرار نظام 
تعرفه گذاري پلكاني بر مش��تركان پرمصرف بنزيني 
هستيم كه موجب تعديل مصارف غيربهينه يا اصلاح 

آن خواهد شد.
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ادامه از صفحه اول

آرامش بازارها
قبل از توفان اقتصادي؟

تواف��ق محدود و موق��ت ام��ا در متغيرهاي كلان 
اقتصادي مانند تورم، بازار دارايي ها، سرمايه گذاري 
و... اثرگذار نيست و همراه با نوعي تعليق است. سال 
14۰2 با همين وضعيت تعليقي به پايان مي رسد 

و بهبود در شاخص هاي اقتصادي رخ نمي دهد. 
4( نبايد فراموش كرد كه رش��د اقتصادي كشور، 
رشد اقتصادي باكيفيتي نيست چرا كه به واسطه 
افزايش صادرات نفتي رخ داده است. به همين دليل 
اين رشد در سفره هاي مردم نمايان نمي شود. بايد 
منتظر ماند و ديد در س��ال آينده چه تحولاتي در 
راهبردهاي كلان ايران و امريكا رخ مي دهد. تا زماني 
كه تكليف تحريم ها مشخص نشود نمي توان انتظار 
تحول در س��رمايه گذاري داشت و شاخص ها رو به 
سمت صعود داشته باشند. اگر تحريم ها در 14۰3 به 
همين شكل باشد، شرايط مانند سال جاري خواهد 
بود. با اين تفاوت كه رش��د اقتصادي ايران به 3 الي 
3.۵ درصد بازمي گردد. اگر جمهوري خواهان روي 
كار بيايند و تحريم ها تشديد شود، مي تواند مقدمه 
رشد انتظارات تورمي، افزايش تورم و تشديد شرايط 
ركود اقتصادي و كاهش سرمايه گذاري در اقتصاد 

ايران باشد.
۵( با اين توضيحات زماني كه از من مي پرسند چرا 
افزايش منابع فعلي، منجر به بهبود وضعيت معيشتي 
و رفاهي مردم نش��ده؟ مي گويم كه چون اين رشد 
اقتصادي از بخش نفت و افزايش صادرات نفتي بوده 
لذا در حوزه هايي چون س��رمايه گذاري، اشتغال و 
مهار تورم اثرگذار نخواهد بود. تنها خروجي افزايش 
درآمدهاي نفت��ي، افزايش واردات از چين و برخي 

ديگر از كشورها خواهد بود و ديگر هيچ.

روش جديد بين ايران و عراق 
براي پرداخت بدهي گازي

ريي��س كل بانك مرك��زي عراق اعلام ك��رد كه اين 
كش��ور براي جلوگيري از گرفتار ش��دن در ساختار 
نقض تحريم هاي امريكا، روندي شفاف را در تجارت 
با ايران در پيش گرفته است. به گزارش مهر به نقل از 
خبرگزاري دولتي عراق، علي العلاق، رييس كل بانك 
مركزي عراق، طي مصاحبه اي گفت: گفت وگوها به طور 
منظم در زمينه تجارت با ايران در جريان است تا از قرار 
گرفتن اين كشور در معرض نقض تحريم هاي امريكا 
جلوگيري ش��ود. وي گفت: از آن جهت كه بخشي از 
تجارت عراق با ايران به صورت كالا به كالاست، بانك 
مركزي عراق به دنبال رسيدن به يك ساختار شفاف 
و روش��ن در تعامل تجاري با ايران اس��ت و در س��ايه 
گفت وگوهاي در دست انجام به آن دست خواهد يافت. 
اين مقام عراقي تصريح كرد: توافق شده تا بدهي هاي 
گازي اين كشور به ايران با روشي جديد كه مورد توافق 
دو طرف است، پرداخت شود. اقداماتي هم در زمينه 
فراهم كردن بستر استفاده از ارزهاي ملي ديگر كشورها 
در تجارت با عراق از جمله روپيه هند، يورو، لير تركيه 
و درهم امارات در دس��ت انجام اس��ت. العلاق گفت: 
پيشرفت هاي چشم گيري در پذيرش ارزهاي خارجي 
فوق الذكر بين عراق و مقامات كشورها حاصل شده كه 
مي تواند روند تعاملات تجاري بين عراق و كشورهاي 

مذكور را بهبود بخشد.

چرا صادرات نفت ايران 
افزايش يافت؟

مدير پيش��ين امور بين الملل شركت ملي نفت ايران 
گفت: صادرات بايد به حدي چشمگير باشد كه بتواند 
جايگاه ما را ارتقا دهد. م��ا زماني ركورد صادرات 2.۵ 
ميليون بشكه در روز را داشتيم و تا رسيدن به آن سقف 
هنوز راه زيادي داريم. محسن قمصري در گفت وگو با 
ايلنا، درباره افزايش صادرات نفت ايران و ارتقاي جايگاه 
در اوپك اظهار داشت: باتوجه به وضعيت نسبتا خوبي 
كه در حوزه صادرات داريم قاعدتا س��عي بر اين است 
كه توليد نفت هم كافي باشد، تداوم افزايش صادرات 
نيز بس��تگي به بازار و امكانات صادرات دارد شرايطي 
كه بتوانيم اگر توليد را در حجم هاي قابل قبول تداوم 
دهيم طبيعي اس��ت كه صادرات نيز ت��داوم خواهد 
داشت. وي افزود: وقتي نفت توليد مي شود قاعدتا بايد 
مصرف ش��ده و مازاد بر نياز داخل كشور صادر شود، 
زيرا نگهداري آن بسيار مشكل است، بنابراين افزايش 
توليد تا حد زيادي بس��تگي به امكان تداوم صادرات 
دارد كه اميدواريم اين امر محقق شود. مدير پيشين 
امور بين الملل ش��ركت ملي نفت ايران درباره دليل 
افزايش توليد نفت ايران گف��ت: اگر نگوييم افزايش 
تقاضا؛ افزايش صادرات زمينه افزايش توليد را فراهم 
كرده و اميدواريم تداوم داشته باشد. وي درباره بهبود 
جايگاه ايران در اوپك خاطرنش��ان كرد: اين افزايش 
صادرات فعلا تاثير چنداني در تغيير و ارتقاي جايگاه 
ايران در اوپك نداشته است زيرا صادرات بايد به حدي 
چشمگير باشد كه بتواند جايگاه ما را ارتقا دهد ما زماني 
ركورد صادرات 2.۵ ميليون بشكه در روز را داشته ايم 
و تا آن س��قف هنوز راه زيادي داريم. قمصري با ابراز 
اميدواري از اينكه بتوانيم ب��ه ميزان توليد و صادرات 
بيش از رقم گذش��ته و بهبود جايگاه در اوپك دست 
يابيم، خاطرنشان كرد: باتوجه به اينكه احتملا افزايش 
توليد و صادرات مقطعي است زود است كه بگوييم كه 
جايگاه ايران در اوپك تغيير كرده يا خير. وي در مورد 
تاثير افزايش صادرات بر رشد درآمد اقتصادي كشور 
نيز تصريح كرد: طبيعي است هر بشكه افزايش صادرات 
نفت ايران به افزايش درآمد كشور كمك مي كند ولي 
در هر ح��ال به دليل تقاضاي زيادي كه كش��ور ما به 
نقدينگي دارد ش��ايد هنوز زود است كه بگوييم اين 

ميزان از فروش نفت روي درآمدها اثر گذاشته است.

آرامكو وارد تجارت
ال ان جي مي شود

شركت آرامكوي سعودي با امضاي قراردادي براي 
خريد سهم حداقلي در شركت »ميد اوشن انرژي«، 
وارد كسب و كار گاز طبيعي مايع )ال ان جي( جهاني 
مي ش��ود. به گزارش ايس��نا، آرامكوي س��عودي، 
توافقنامه ه��اي قطعي براي خريد س��هم حداقلي 
اس��تراتژيك در ش��ركت »ميد اوش��ن انرژي« به 
مبلغ 1۰۰ ميليارد دلار، امضا كرده كه نخس��تين 
سرمايه گذاري بين المللي اين شركت در ال ان جي، 
به شمار مي رود. شركت »ميد اوشن انرژي« توسط 
ش��ركت EIG كه يك س��رمايه گذار موسسه اي در 
بخش هاي زيرساخت و انرژي جهاني است، تاسيس 
و مديريت ش��ده اس��ت. آرامكو در س��ال 2۰21 با 
اين ش��ركت قراردادي براي فروش 4۹ درصد سهم 
شركت »خط لوله نفتي آرامكو« امضا كرده بود. توافق 
خريد سهم شامل گزينه اي است كه به آرامكو اجازه 
مي دهد س��هامداري و حق مرتبط با آن در شركت 
»ميد اوشن انرژي« را در آينده افزايش دهد. آرامكو 
اعلام كرد اين قرارداد ش��امل شروط نهايي از جمله 
تاييدهاي رگولاتوري است. اين غول نفتي سعودي 
ك��ه بزرگ ترين صادركننده نفت در جهان اس��ت، 
ماه هاست به دنبال ورود به كسب و كار گاز و ال ان جي 
بوده و اوايل امس��ال ش��ايعه ش��ده بود كه سرگرم 
مذاكرات با توس��عه دهندگان براي خريد سهم در 
پروژه اي در امريكا يا آسياست. با توجه به رشد تقاضا 
براي ال ان جي در سال هاي آينده و افزايش واردات 
ال ان جي به اروپا براي حذف استفاده از گاز روسيه، 
ورود به تجارت ال ان جي، يك كس��ب و كار پرسود 
ديگر براي آرامكو محسوب مي شود. بر اساس گزارش 
اويل پرايس، بلير توماس، مديرعامل و رييس شركت 
EIG گفت: تمركز اوليه شركت »ميد اوشن انرژي« 
به قرارداده��اي ال ان جي در استرالياس��ت اما اين 
شركت بر اين باور است كه اين فرصت، جهاني است.

در گفت وگوي »تعادل« با كارشناس حوزه انرژي مطرح شد

راهكار خروج دولت از قيمت گذاري بنزين 

واردات گاز از تركمنستان در حال انجام است

نقش مهم تامين مالي در احداث 1220 مگاوات نيروگاه خورشيدي

واكنش اوپك پلاس به نفت 100 دلاري

سرپرست ديسپاچينگ ش��ركت ملي گاز ايران گفت: 
واردات گاز از تركمنس��تان در حال انجام است و اكنون 
واردات گاز از اين كشور ۷و نيم ميليون متر مكعب است. به 
گزارش مهر، سعيد عقلي سرپرست ديسپاچينگ شركت 
ملي گاز ايران گفت: گاز رساني به اقصي نقاط كشور بيش 
از ۷۰ درصد انرژي كشور را تأمين مي كند. در حال حاضر 
تأمين سوخت در فصول مختلف سال تقريباً يكسان است 
به طوري كه انتقال گاز در تابستان معادل فصل سرد است.

وي ادامه داد: ۹3 درصد س��وخت نيروگاه هاي كش��ور 
براي توليد برق توسط شركت ملي گاز تأمين شده است. 
سرپرست ديسپاچينگ شركت ملي گاز خاطرنشان كرد: 
در حال حاضر تعميرات پالايشگاه ها در حال انجام يا به 
اتمام رسيده اس��ت تا بتوانيم گاز را در فصل سرد سال 
به دورترين نقاط كش��ور ارس��ال كنيم. به گفته عبدي 
بيش از 3۹ هزار كيلومتر ش��بكه انتقال گاز و 4۰۰ هزار 
كيلومتر شبكه توزيع در كشور وجود دارد. وي در پاسخ 
به سوال مهر مبني بر اينكه آيا واردات گاز از تركمنستان 
صورت مي گيرد، گفت: واردات گاز از تركمنس��تان در 
حال انجام است و تا 1۰ ميليون متر مكعب واردات انجام 
ش��ده اس��ت كه اكنون واردات گاز از اين كشور ۷و نيم 
ميليون متر مكعب اس��ت. وي در پاسخ به سوال ديگر 

مهر مبني بر وضعيت س��وآپ گاز گفت: س��وآپ گاز بر 
اساس درخواست آذربايجان صورت مي گيرد. سرپرست 
مديريت ديسپچينگ ش��ركت ملي گاز اضافه كرد: در 
۶ ماهه ابتداي سال جاري 1۶ درصد )2 برابر( نسبت به 
پارسال گاز بيشتري به نيروگاه ها ارسال شد، به عبارتي 

در سه ماه تابس��تان ۸۸ روز و بيش از برنامه سوخت گاز 
نيروگاهي را تأمين كرديم تا ظرفيت استراتژيك نفت و گاز 
نيروگاهي و حمل و نقل متناسب باشد. به گفته اين مقام 
مسوول در سال جاري 2 برابر بيشتر از سال گذشته ذخيره 
گاز در دو مخزن شوريجه و سراجه داشتيم تا بتوانيم براي 

بخش هاي مختلف كشور س��وخت گاز را تأمين كنيم. 
عقلي با اش��اره به تأمين گاز صنايع اضافه كرد: در سال 
14۰۰ نزديك به 3۵ ميليارد متر مكعب گاز به صنايع به 
خصوص فولاد ارسال شد و اين ميزان در سال 14۰1 به 
4۸ ميليارد متر مكعب رسيد يعني 13 ميليارد متر مكعب 
افزايش يافت در حالي كه مشتركين صنايع 1۰ درصد 
افزايش داشت 3۵ درصد تأمين گاز بيشتر شد. وي با اشاره 
به مصرف بهينه گاز خاطرنشان كرد: نبايد ۸۵۰ ميليون 
متر مكعب گازي كه توليد مي شود، به مصرف برسد، بايد 
بهره وري را افزايش يابد، اكنون مصرف گاز روزانه معادل 
۶ ميليون بشكه نفت خام است بنابراين بايد اين ميزان 
مصرف را به سمت بهره وري ببريم به طوري كه از ۸ درصد 
رش��د اقتصادي 3 درصد بايد از مس��ير بهره وري باشد. 
به گفته سرپرست ديسپچينگ شركت ملي گاز ايران 
ميزان مصرف گاز بخش تجاري را روزانه ۵۰ ميليون متر 
مكعب و بخش كشاورزي را در زمان اوج ۵2 ميليون متر 
مكعب است و در صورتي كه بهره وري افزايش پيدا كند 
به امنيت غذايي و به ويژه مهار تورم كمك مي كند. عقلي 
درباره چگونگي وضعيت صادرات گفت: اكنون صادرات 
ما به ميزان نياز به كشورهاي عراق، تركيه، ارمنستان و 

آذربايجان انجام مي شود.

عضو انجمن انرژي ه��اي تجديدپذير ايران گفت: احداث 
122۰ مگاوات نيروگاه خورشيدي نيازمند ۷۵۰ ميليون 
دلار سرمايه گذاري در كشور است كه نقش مهم تامين مالي 

در پيشبرد و اجرايي شدن اين پروژه ها را نشان مي دهد.
به گزارش تسنيم، عليرضا افسر، عضو انجمن انرژي هاي 
تجديدپذير ايران در جمع خبرنگاران اظهار داشت: به دنبال 
مناقصات صورت گرفته قبلي براي احداث 4 هزار مگاوات 
نيروگاه خورشيدي در چهارچوب ماده 12 قانون رفع موانع 
توليد، شهريورماه امس��ال مراسم امضاي 1۵۰۰ مگاوات 
نيروگاه خورش��يدي در محل ساتبا برگزار شد كه 122۰ 
مگاوات آن مربوط به اعضاي انجمن انرژي هاي تجديدپذير 
ايران اس��ت. وي ادامه داد: احداث 122۰ مگاوات نيروگاه 
خورشيدي نيازمند ۷۵۰ ميليون دلار سرمايه گذاري در 
كشور است كه نقش مهم تامين مالي در پيشبرد و اجرايي 
شدن اين پروژه ها را نشان مي دهد. وي افزود: مسائل مختلف 
از جمله كمبود منابع مالي در كشور، محدوديت هاي بانك ها 
در زمينه اعطاي تس��هيلات، نياز به ارايه وثايق سنگين 

خارج از طرح براي دريافت وام، تاخيرات به وجود آمده در 
پرداخت هاي وزارت نيرو در پروژه هاي مشابه قبلي، ارزبري 
پروژه ها و مشكلات مربوط به فرآيند تخصيص و تامين ارز، 
تامين منابع مالي پروژه را با دشواري هايي مواجه ساخته 
است، لذا اجراي اين پروژه ها علاوه بر روش هاي قبلي مانند 
استفاده از منابع صندوق توسعه ملي، نياز به رويكردها و 
روش هاي جدي��دي دارد. به گفته وي، صدور ضمانتنامه 
پرداخت )شناس��ه يكتا( براي پروژه ها بر اس��اس مصوبه 
هيات وزيران به منظور اطمينان دادن به سرمايه گذاران 
و تامين كنندگان مالي جهت پرداخت به موقع تعهدات 
قراردادي دولت، پذيرش طرح و قرارداد خريد تضميني به 
عنوان وثايق قابل قبول، اختصاص بخشي از منابع ارزي نزد 
بانك مركزي براي تامين ارز مورد نياز اين پروژه ها، صدور 
ضمانتنامه هاي دولتي به منظور تامين مالي خارجي و پيش 
فروش سوخت صرفه جويي شده پروژه ها در قالب اوراق آتي 
از جمله مهم ترين راه كارها براي اجرايي شدن اين پروژه ها 
اسست. همچنين كميل محمدي، عضو انجمن انرژي هاي 

تجديدپذير ايران، با تاكيد بر مشكلات تامين مالي پروژه ها، 
گفت: به دليل كمبود نقدينگ��ي دولت، پرداخت صورت 
وضعيت هاي سرمايه گذاران معمولا با تاخير مواجه مي شود 
و لذا بايد از مدل هاي تهاتري اس��تفاده شود.  وي افزود: از 
جمله اين روش ها، تخصيص گاز صرفه جويي شده در اين 
پروژه ها به سرمايه گذاران با مجوز فروش به صنايع انرژي 
بر است. محمدي مش��كل ديگر از ديدگاه خود را كمبود 
زيرساخت ها و موارد لجستيكي براي اجراي 4 هزار مگاوات 
پروژه در كش��ور دانس��ت و گفت: ميزان توليد تجهيزات 
مورد ني��از در اين پروژه ها و نيز تعداد پيمانكاران و نيروي 
متخصص ب��راي اجراي اين ميزان پروژه ظرف دو س��ال 
وجود ندارد كه نياز است در اين زمينه تمهيداتي انديشيده 
شود. وي ادامه داد: تعريف فرمول هاي مالي مناسب و تامين 
نقدينگي پروژه ها از طريق فاينانس و خط اعتباري ايران و 
چين امري بسيار حياتي است؛ در غير اين صورت منابع 
مالي محدود موجود در كشور تكافوي منابع مورد نياز اين 
پروژه ها را نمي دهد، حتي در صورت تامين منابع ريالي اين 

پروژه ها، تخصيص و تامين ارز تبديل به نقطه بحراني پروژه ها 
مي ش��ود. در ادامه اين نشست، بهزاد آسايي عضو انجمن 
انرژي هاي تجديدپذير ايران، با اشاره به مشكل تامين ارز، 
گفت: پروسه دريافت تخصيص ارز از بانك مركزي و تامين 
آن بسيار سخت و پيچيده است، به عنوان مثال سرمايه گذار 
بايد همزمان با درخواس��ت تخصيص از بانك مركزي، ۵ 
درصد از مبلغ مورد درخواست را بلوكه كند. وي افزود: پس 
از دريافت اين تخصيص، اگر به هر دليل سرمايه گذار طي 
يك ماه نتواند ارز خود را در بازار تامين كند، فرآيند تخصيص 
بايد دوباره طي ش��ود و ميزان بلوكه نيز از ۵ به 1۰ درصد 
افزايش مي يابد. آسايي، مشكل ديگر در مسير اين پروژه را 
زمان بر بودن پروسه تحويل زمين به سرمايه گذاران اعلام و 
خاطرنشان كرد: براي دريافت زمين نياز به اخذ مجوزهاي 
مختلف از دولت است و دريافت اين مجوزات برخي مواقع 4 
تا ۵ ماه به طول مي انجامد كه اين زمان بندي براي پروژه اي 
كه قرار است طي ۶ تا 12 ماه وارد مدار شود، به هيچ عنوان 

پذيرفته شده نيست.

در بحبوحه محدوديت عرضه نفت كه قيمت ها را بالاتر 
برده است، منابع آگاه به رويترز گفتند اوپك پلاس بعيد 
است در نشست روز چهارشنبه، در سياست توليد فعلي 
خود تغييري صورت دهد. به گزارش ايسنا، وزيران گروه 
اوپك و متحدان ش��ان كه به گروه اوپك پلاس معروف 
هستند، چهارم اكتبر )12 مهر( ديدار مي كنند. كميته 
نظارتي مش��ترك وزيران اوپك پلاس، در صورت لزوم 
مي تواند خواس��تار برگزاري نشس��ت كامل وزيران اين 
گروه شود. قيمت نفت با ناديده گرفتن نگراني ها نسبت 
به تورم سرسام آور و رشد اقتصادي ضعيف تر، تحت تاثير 

محدوديت عرضه كه ت��ا حدودي به دليل كاهش توليد 
اوپك پلاس روي داده و تقاضاي رو به رش��د، به نزديك 
1۰۰ دلار در هر بشكه صعود كرده است. چهار منبع آگاه 
در اوپك پلاس كه مايل نبودند نامش��ان فاش شود، به 
رويترز گفتند: اين كميته در نشست آنلاين روز چهارشنبه، 
احتمالا تغييري در سياست توليد فعلي صورت نمي دهد. 
يكي از اين منابع آگاه گفت: چيزي مورد بحث قرار نگرفته 
است. احتمالا يك ديدار عادي با تاكيد بر توافق اوپك پلاس 
خواهد بود. موضوعي كه مورد توجه خواهد بود، جديدترين 
اطلاعات درباره كاهش توليد اضافي عربستان سعودي و 

روس��يه است. اين دو كشور پنجم سپتامبر اعلام كردند 
كاهش توليد اضافي كه مجموعا به 1.3 ميليون بشكه در 
روز مي رسد را تا پايان سال 2۰23 تمديد مي كنند و اين 
تصميم را ماهانه بازبيني خواهند كرد. با صعود قيمت نفت، 
بعضي از تحليلگران مي گويند احتمال فزاينده اي وجود 
دارد كه كاهش توليد داوطلبانه عربستان سعودي، تعديل 
شود اما سايرين انتظار دارند كه اين محدوديت عرضه در 
س��ال 2۰24 هم ادامه پيدا كند. شاهزاده عبدالعزيز بن 
سلمان، وزير انرژي عربستان سعودي كه يكي از روساي 
كميته نظارتي مشترك وزيران اوپك پلاس است، اوايل 

س��پتامبر گفت: اوپك پلاس بايد ب��ازار را تثبيت كند و 
قيمت ها هدف قرار نگرفته اند. بر اساس گزارش رويترز، 
روسيه پنجشنبه گذشته اعلام كرد مسكو با توليدكنندگان 
اوپك پلاس درباره افزايش احتمالي توليد نفت براي جبران 
ممنوعيت صادرات سوخت از اين كشور، گفت وگو نكرده 
است. روسيه در راستاي توافق اوپك پلاس، متعهد شده 
است توليد نفت خود را به ميزان ۵۰۰ هزار بشكه در روز 
معادل پنج درصد از كل توليدش، كاهش دهد. بعلاوه، اين 
كشور 3۰۰ هزار بشكه در روز كاهش اضافي را تا پايان سال 

2۰23 اعمال خواهد كرد.

گراني ۳۰ درصدي نفت
در سه ماه گذشته

قيمت نف��ت در معام��لات روز جمعه، ب��ه دليل 
س��ودگيري و نگراني هاي اقتص��ادي، يك درصد 
كاهش يافت اما در سه ماهه سوم سال 2۰23، رشد 
حدود 3۰ درصدي را به ثبت رس��اند كه قوي ترين 
عملكرد سه ماهه در يك س��ال گذشته بود. بهاي 
معاملات نفت برنت براي تحويل در نوامبر با هفت 
سنت كاهش، در ۹۵ دلار و 31 سنت در هر بشكه 
بسته شد. قرارداد تحويل دسامبر نفت برنت با ۹۰ 
سنت كاهش، در ۹2 دلار و 2۰ سنت در هر بشكه 
بسته شد. نفت برنت حدود 2.2 درصد رشد هفتگي 
داشت و سه ماهه سوم را با رشد2۷ درصدي به پايان 
برد. بهاي معاملات نفت وست تگزاس اينترمديت 
امريكا با ۹2 سنت كاهش، در ۹۰ دلار و ۹۷ سنت در 
هر بشكه بسته شد و براي كل هفته يك درصد رشد 
هفتگي نشان داد. شاخص نفت امريكا در سه ماهه 
سوم، 2۹ درصد رش��د كرد. با نزديك شدن بهاي 
معاملات نفت به 1۰۰ دلار در هر بشكه، بسياري از 
سرمايه گذاران با در نظر گرفتن تداوم نگراني هاي 
اقتصادي، به س��ودگيري از رش��د اخير قيمت ها 
پرداختند. طبق نظرس��نجي بانك ف��درال رزرو 
دالاس، فعاليت نفت و گاز در ايالت هاي توليدكننده 
انرژي امريكا با جهش اخير قيمت ها، افزايش پيدا 
كرده است. بنا بر آمار اداره اطلاعات انرژي امريكا، 
توليد نفت خام امريكا در ژوئيه، به بالاترين ركورد 
از نوامبر سال 2۰1۹ رس��يد. لائل برينارد، مشاور 
اقتصادي ارشد كاخ سفيد اظهار كرد: سرمايه گذاران 
به احتمال تعطيل��ي جزئي دولت امري��كا در روز 
يكشنبه فكر مي كنند كه ريسك غيرضروري براي 
اقتصاد تاب آور امريكا ايجاد كرده اس��ت. نگراني ها 
نسبت به اقتصاد چين هم با تعليق معاملات سهام 
گروه سازنده املاك اورگراند، تشديد شد. معاملات 
سهام اين شركت در پي گزارش هايي مبني بر اينكه 
مديرعامل اورگراند تحت نظ��ر پليس قرار گرفته 
است، تا اطلاع ثانوي به حال تعليق درآورد. در اين 
بين، ش��ركت خدمات انرژي بيكرهيوز روز جمعه 
اعلام كرد تعداد دكل هاي حفاري نفت و گاز امريكا 
كه معياري براي ارزيابي توليد آتي است، در هفته 
منتهي به 2۹ سپتامبر، هفت حلقه كاهش پيدا كرده 
و به ۶23 حلقه رسيده است كه پايين ترين ميزان 
از فوريه سال 2۰22 است. هر چند تعداد دكل هاي 
حفاري در سه ماهه سوم، ۵1 حلقه كاهش داشت 
اما اين كاهش در مقايسه با كاهش ۸1 حلقه در سه 
ماهه دوم، كمتر بود زي��را قيمت نفت تحت تاثير 
محدودتر شدن عرضه، بهبود پيدا كرده است. طبق 
نظرس��نجي رويترز از 42 اقتصاددان، پيش بيني 
مي شود قيمت هر بش��كه نفت برنت در سه ماهه 
چهارم به ۸۹ دلار و ۸۵ س��نت و در سال 2۰24، به 
۸۶ دلار و 4۵ سنت برسد. بر اساس گزارش رويترز، 
تمديد كاهش عرضه اضافي عربس��تان سعودي و 
روسيه تا پايان سال 2۰23، عامل اصلي تاثيرگذار 
بر قيمت نفت تا پايان امسال خواهد بود. با اين حال، 
سورو سركار، مدير تيم بخش انرژي بانك دي بي اس 
گفت: صع��ود نفت به 1۰۰ دلار ب��ه دليل ماهيت 
مصنوعي كمبود عرضه و فضاي كلان ش��كننده، 

ممكن است موقتي باشد.



بازار سرمايه در روزي كه گذشت همانند هفته اخير 
منفي بود و كام سهامداران را تلخ كرد. تالار شيشه اي 
افت كمتر از يك درصدي تجربه كرد اما همچنان در 
كانال دو ميليوني و بر لبه تيغ س��قوط به كانال جديد 
است. بسياري از كارشناسان در شرايط كنوني اعتقاد 
دارند كه اتفاقات رخ داده در سطح داخلي بازار سرمايه 
همچون بي اعتمادي هايي كه از ارديبهشت ماه شروع 
شد و در ماه هاي بعد از آن نيز گاهي اتفاق افتاد در كنار 
سياست هاي اخذ شده در سطح سياسي و اقتصادي 
كلان باعث شده كه بازار سهام همچون ديگر بازارهاي 
سرمايه گذاري با روندي خنثي و ركودي همراه شود اما 
با اين حال مي توان انتظار داشت كه به دليل ارزندگي 
قيمت سهام نسبت به ديگر كلاس هاي دارايي، حضور 
برخ��ي محرك ها بتواند به ايج��اد روندهاي مقطعي 

منجر شود.

   واكنش اوپك پلاس به نفت ۱۰۰ دلاري
وزيران گروه اوپك و متحدانش��ان ك��ه به گروه اوپك 
پلاس معروف هستند، چهارم اكتبر )۱۲ مهر( ديدار 
مي كنند. كميته نظارتي مشترك وزيران اوپك پلاس، 
در صورت لزوم مي تواند خواس��تار برگزاري نشست 
كامل وزيران اين گروه ش��ود. قيمت نف��ت با ناديده 
گرفتن نگراني ها نس��بت به تورم سرس��ام آور و رشد 
اقتصادي ضعيف تر، تحت تاثير محدوديت عرضه كه تا 
حدودي به دليل كاهش توليد اوپك پلاس روي داده 
و تقاضاي رو به رشد، به نزديك ۱۰۰ دلار در هر بشكه 
صعود كرده است. چهار منبع آگاه در اوپك پلاس كه 
مايل نبودند نامشان فاش شود، به رويترز گفتند: اين 
كميته در نشس��ت آنلاين روز چهارش��نبه، احتمالا 
تغييري در سياست توليد فعلي صورت نمي دهد. يكي 
از اين منابع آگاه گفت: چيزي مورد بحث قرار نگرفته 
است. احتمالا يك ديدار عادي با تاكيد بر توافق اوپك 
پلاس خواهد بود. موضوعي كه م��ورد توجه خواهد 
بود، جديدترين اطلاعات درباره كاهش توليد اضافي 
عربستان سعودي و روسيه است. اين دو كشور پنجم 
سپتامبر اعلام كردند كاهش توليد اضافي كه مجموعا 
به ۱.۳ ميليون بش��كه در روز مي رسد را تا پايان سال 
۲۰۲۳ تمديد مي كنند و اين تصميم را ماهانه بازبيني 
خواهند كرد. با صعود قيمت نفت، بعضي از تحليلگران 
مي گويند احتمال فزاين��ده اي وجود دارد كه كاهش 
توليد داوطلبانه عربستان س��عودي، تعديل شود اما 

س��ايرين انتظار دارند كه اي��ن محدوديت عرضه در 
سال ۲۰۲۴ هم ادامه پيدا كند. شاهزاده عبدالعزيز بن 
سلمان، وزير انرژي عربستان سعودي كه يكي از روساي 
كميته نظارتي مش��ترك وزيران اوپك پلاس است، 
اوايل س��پتامبر گفت: اوپك پلاس بايد بازار را تثبيت 
كند و قيمت ها هدف قرار نگرفته اند. بر اساس گزارش 
رويترز، روسيه پنجشنبه گذشته اعلام كرد مسكو با 
توليدكنندگان اوپك پلاس درباره افزايش احتمالي 
توليد نفت براي جبران ممنوعيت صادرات س��وخت 
از اين كشور، گفت وگو نكرده است. روسيه در راستاي 
توافق اوپك پلاس، متعهد شده است توليد نفت خود 
را به ميزان ۵۰۰ هزار بشكه در روز معادل پنج درصد 
از كل توليدش، كاهش دهد. به علاوه، اين كشور ۳۰۰ 
هزار بشكه در روز كاهش اضافي را تا پايان سال ۲۰۲۳ 

اعمال خواهد كرد.

   عرضه اوليه در راه بورس
عرضه اوليه سهام شركت پرتوبار فرابر خليج فارس با 
نماد حپرتو چهارش��نبه ۱۲ مهرماه به روش حراج در 
بازار دوم فرابورس انجام خواهد شد. تعداد كل سهام 
قابل عرضه، ۱۸۰ ميليون س��هم معادل ۱۲ درصد از 
كل س��هام ش��ركت بوده و حداكثر تعداد سهام قابل 
خريداري توس��ط هر كد معاملاتي ۳ ميليون و ۶۰۰ 
هزار سهم خواهد بود.قيمت ارزش گذاري هر سهم نيز 

۴۶۰۵ ريال است.

   طلا در مسير صعود
بهاي هر اونس طلا در روز جمعه به ۱۸۴۸ دلار و ۴۰ 
سنت رسيد و قيمت طلاي امريكا نيز به ۱۸۴۹ دلار 
و ۴۰ س��نت رس��يد.پس از اينكه فدرال رزرو موضع 
جنگ طلبانه اتخاذ كرد، طلا در پايان س��پتامبر ۴.۶ 

درصد و در سه ماهه ۳.۶ درصد كاهش خواهد يافت.
شاخص دلار و بازدهي شاخص ۱۰ ساله خزانه داري به 
سمت افزايش سه ماهه پيش رفت.قيمت طلا پس از 
گزارش تورم، براي مدت كوتاهي تا ۰.۸ درصد افزايش 
يافت. شاخص قيمت اصلي هزينه هاي مصرف شخصي 
)PCE( در م��اه آگوس��ت به طور س��الانه ۳.۹ درصد 
افزايش يافت كه از ۴.۳ درصد در جولاي كاهش يافت. با 
اين حال، شاخص كل نسبت به ۳.۴ درصد ماه جولاي، 

۳.۵ درصد در سال رشد كرد.
بر اساس گزارش رويترز، در بازار ساير فلزات ارزشمند، 
بهاي هر اونس نقره با ۱.۷ درصد كاهش به ۲۲.۲ دلار 
رسيد و در سه ماهه ۲.۴ درصد كاهش يافت. پلاتين با 
۰.۳ درصد كاهش به ۹۰۲ دلار و ۱۴ سنت رسيد، در 
حالي كه پالاديوم با ۲.۱ درصد كاهش به ۱۲۴۵ دلار 

و ۴۸ سنت رسيد.

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات اولين روز كاري هفته يعني شنبه هشت 
مهر ماه، ش��اخص كل بورس تهران ۱۳ هزار و ۳۹۹ 
واحد نس��بت به روز كاري گذشته پايين تر ايستاد و 

به س��طح ۲ ميليون و ۸۴ هزار و ۵۷۶ واحد رس��يد. 
شاخص كل هم وزن بورس نيز با افت ۳ هزار و ۳۰۹ 
واح��د در رقم ۷۱۵ ه��زار و ۳۱۶ واحدي ايس��تاد.
ش��اخص كل فرابورس با ريزش ۹۳ واحدي به رقم 
۲۶ هزار و ۱۲ واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن 
فرابورس با كاهش ۳۶۵ واحدي به سطح ۱۲۸ هزار 

و ۹۵۲ واحد رسيد.
روز شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار 
براي هشتمين روز متوالي منفي شد و ۲۸۸ ميليارد 
تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج شد كه نسبت به 
روز چهارشنبه ۱۲ برابر بيشتر شده است.نماد وتجارت 
بيشترين خروج پول حقيقي را داشت كه ارزش آن ۳۵ 
ميليارد تومان بود. پس از بانك تجارت، نمادهاي فولاد، 
وشهر، ثفارس و شپنا بيشترين خروج پول حقيقي را 
داشتند.در سوي ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به 
نمادهاي گلديرا، فرآور و پكوير تعلق داشت. در اولين 
روز كاري هفته نمادهاي فملي، فولاد، شبندر، وبملت 
و شپنا نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيشترين 
اثر را در افت ش��اخص كل بورس داش��تند. در مقابل 
فارس، ثشاهد و وتجارت از نمادهاي سبز بودند كه اثر 
مثبت بر شاخص داش��تند.در فرابورس نيز نمادهاي 
خاور، خديزل و آريا بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 
داشتند و نمادهاي گلديرا، كزغال و بجهرم بيشترين 
اثر افزايش��ي را بر ش��اخص كل فرابورس داشتند. در 
بين نمادهاي پرتراكنش بورس نماد ثشاهد بيشترين 
تراكنش را داشت و تكاردان و خودرو در رتبه هاي بعدي 
ق��رار گرفتند. در فرابورس نيز بمول��د، دي و فن افزار 

بيشترين تراكنش را داشتند. 
روز ش��نبه ارزش معاملات كل بازار سهام به ۲۹ هزار 
و ۷۷۴ ميليارد تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در بازار ثانويه ۲۰ هزار و ۳۲۶ ميليارد تومان بود 
كه ۶۸ درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز 
شامل مي شود.ارزش معاملات خرد نيز با افزايش ۱۴ 
درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۵ هزار و 

۲۵۰ ميليارد تومان رسيد. 
در معاملات ش��نبه، ۶۲ نماد صف خريد داش��تند و 
۶۶ نماد با صف  فروش مواج��ه بودند. مجموع ارزش 
صف هاي خريد با افت ۱۴ درصدي نسبت به روز كاري 
قبل به ۱۸۶ ميليارد توم��ان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف ه��اي فروش نيز با افزايش ۴۰ درصدي به 

۳۹۹ ميليارد تومان رسيد.
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عرضه پسته و زعفران ايراني 
در بورس سن پترزبورگ

محمدحسين رحمتي، معاون توسعه بازار و مطالعات 
اقتصادي بورس كالاي ايران در آيين افتتاح معاملات 
پسته در بازار هاي مالي و مشتقه بورس كالاي ايران با 
اشاره به ارزش معاملات سال گذشته بورس كالا گفت: 
ارزش معاملات س��ال قبل بورس كالا هزار و ۵۰ هزار 
ميليارد تومان مع��ادل ۲۵ ميليارد دلار معامله بود كه 
سهم زعفران حدود ۵ هزار ميليارد تومان يعني حدود 
۰.۵ درص��د از كل معاملات بوده اس��ت. وي زعفران را 
يك كالاي ملي خواند و افزود: اين محصول نماد هويت 
ملي است چراكه ايران توليدكننده ۹۰ درصد زعفران 
جهان بوده و ايران مادر زعفران دنياست. وظيفه همه 
ما اس��ت مس��تقل از هزينه و فايده اقتصادي صرف، 
پاس��دار نماد هاي ملي باش��يم و بايد شاخص زعفران 
جهاني باشيم. رحمتي تصريح كرد: در ساير كشور ها 
دولت ها وقت و انرژي خود را صرف راه اندازي بورس در 
حوزه كالا هاي ملي مي كنند. مطالعات نشان مي دهد 
در دهه هفتاد كش��وري مانند برزيل قادر به حمايت از 
قهوه به عنوان كالاي ملي خود نبود و در نتيجه در دهه 
هشتاد بورس قهوه را راه اندازي كرد. اين بورس اكنون 
بزرگ ترين بورس كالاي امريكاي جنوبي است و انحصار 
بورس نيويورك را در قهوه شكست. وي تصريح كرد: به 
عبارت ديگر اگر بورس برزيل تعيين كننده قيمت قهوه 
ش��ده دولت اين كش��ور حامي آن بوده است. رحمتي 
اشاره اي به استاندارد هاي بورس هاي كالايي دنيا داشت 
و گفت: با اس��تاندارد هاي تعريف شده حق كشاورزان 
تضييع نمي ش��ود چراكه ناظر و رگولات��ور و انبار هاي 
استاندارد وجود دارد. وي خصوصيت بورس هاي كالايي 
را شفافيت خواند و تصريح كرد: روزي كه زعفران از سوي 
تعاوني روس��تايي در بورس عرضه شد اين موضوع به 
مسوولان مربوطه از جمله نماينده مجلس در اين استان 
اطلاع رساني شد و و نكات ايشان نيز به تعاوني روستايي 
منتقل ش��د؛ موضوع مهم اين است كه اگر بورس نبود 
اطلاعات شفاف و موثقي از ميزان فروش و قيمت هاي 
فروخته شده وجود نداشت. به گفته رحمتي شفافيت 
بورس يعني اينكه دولت مي تواند با رصد دقيق بازار، ورود 
كند و اعمال سياست نمايد. افتخار مي كنيم زعفران در 
بورس عرضه مي شود و اكنون افتخار مضاعف مي كنيم 
پسته را نيز به عنوان يك كالاي ملي و ميراث اين خاك 
و يادگار گذشتگان وارد فرآيند بورس مي كنيم. وي در 
بخش ديگري از صحبت هاي خود با اش��اره به اهميت 
عرضه محصولات كشاورزي به ويژه پسته و زعفران در 
بورس كالا خاطرنشان كرد: معاملات پسته در بورس 
نيويورك و تعريف اس��تاندارد هاي معاملات پسته در 
تركيه از اهميت اين محص��ولات در بازار هاي جهاني 
حكايت دارد. معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادي 
بورس كالاي ايران يادآور شد: اميدواريم امسال ركورد 
عرضه پس��ته در بورس تركيه را كه از ابتداي راه اندازي 
)۲۰۲۰( تاكنون به ۲۷ هزار تن مي رسد بشكنيم. وي 
گفت: بورس با هدف كمك به كش��اورزان ورود كرده و 
بس��تر را فراهم مي كند و دولت درصورت توافق كمك 
مي كند مشابه كاري كه برزيل در حوزه قهوه انجام داده 
است. رحمتي با تاكيد بر اينكه تلاش بورس كالا براي 
ارتباط با بورس هاي بين المللي است گفت: ما در حال 
تعامل با بورس سن پترزبورگ روسيه هستيم و قصد 
داريم اگر مقدور شود و حمايت هاي لازم از سمت بانك 
مركزي را داشته باشيم براي اولين بار زعفران و پسته را در 
تابلو مشترك براي مشتريان روسي عرضه كنيم. هدف 
آن است كشاورز به صورت مستقيم صادرات را انجام دهد 
و رفع تعهد ارزي را خود بانك مركزي از طريق معرفي ارز 
از مسير بورس كالا انجام دهد. اين برنامه ان شاءاالله به 
ثمر برسد اطلاع رساني لازم به كشاورزان انجام خواهد 
شد. وي در بخش ديگري از صحبت هاي خود عنوان 
كرد: خراساني ها چند قرن است كه آتي زيره را معامله 
مي كنند. متري مسكن نيز كه در تلاش براي راه اندازي 
آن هستيم دو دهه در مشهد معامله مي شود كه بورس 
كالا در تلاش است تا معاملات ساختارمند اين حوزه ها 
عملياتي شود. رحمتي در بخش پاياني صحبت هاي 
خود با اش��اره به ورود صندوق چند كالايي در حوزه 
پسته گفت: اين صندوق در حال خريد پسته است 
و بابت پذيرش اين صندوق از س��ازمان بورس تقدير 
مي كنيم. همچنين بررسي ها نشان مي دهد امروز 
پيش��رفت بورس كالاي ايران در حوزه محصولات 
كش��اورزي در حد بورس برزيل اس��ت؛ اين بورس 
توانسته با حمايت دولت به بسياري از نارسايي هاي 

بخش كشاورزي برزيل پايان دهد.

امكان خروج سيمان 
از بورس كالا وجود دارد؟

اميرمهدي صبايي مدير نظارت بر بورس ها در پاسخ به 
اين پرسش كه امكان خروج سيمان از بورس كالا وجود 
دارد، بيان كرد: قبل از عرضه سيمان در بورس كالا، يكي 
از معضلات و نگراني بزرگ افراد فعال حوزه ساخت و ساز، 
كمبود سيمان با قيمت منطقي، افزايش ناگهاني قيمت 
آن در زمان شروع پروژه بود و با عرضه سيمان در بورس 
اين مشكل به نحو مناسبي رفع شد. اين مقام مسوول 
گفت: خريد سيمان از بورس كالا به محدوديت دسترسي 
مصرف كنندگان واقعي )به سيمان( پايان داد و به عنوان 
راهكاري صحيح براي حذف واسطه گري و رانت در بازار 
خريد و فروش اين محصول شد. او در ادامه اظهار كرد: 
بورس كالا يك ساختار نظام مند دارد كه به سبب ايجاد 
بستري مناسب براي تعيين نرخ كالا بر اساس عرضه و 
تقاضا و ايجاد يك فضاي رقابتي، مانع از ايجاد رانت در 
بازار محصولات توليدي همچون فولاد، سيمان و ساير 
محصولات عرضه ش��ده در آن مي شود. همانطور كه 
مطلعيد و رياست س��ازمان هم در اظهارات اخير به آن 
اشاره داشتند، شايعه خروج برخي از محصولات از بورس 
كالا در چند سال گذشته بعضاً مطرح بوده كه با توجه به 
نقش با اهميت بورس كالا در حذف واسطه گري، ايجاد 
شفافيت در قيمت، حجم و خريدار و فروشنده و تامين 
كالاي استاندارد بر اساس نظام عرضه و تقاضا، اين موضوع 

خوشبختانه ابداً به نتيجه نرسيده است.

 برنامه براي كاهش جرايم 
در بازار سرمايه

مجيد عش��قي با اش��اره به برنامه هاي مش��ترك 
س��ازمان بورس و قوه قضاييه براي كاهش جرايم 
در بازار سرمايه اضافه كرد: با هدف آگاهي بخشي 
به مخاطب��ان بازار س��رمايه به ويژه آن دس��ته از 
س��رمايه گذاراني كه از دانش تخصصي و اطلاعات 
كافي بهره مند نيستند، برخي از دستورالعمل ها و 
رويه ها در بازار سرمايه با همكاري قوه قضاييه اصلاح 
شده است و هم اكنون با ارسال پيامك هاي انبوه به 
سهامداران از سوي معاونت پيشگيري از وقوع جرم 
قوه قضاييه قرار اس��ت، ضمن ارتقاء آگاهي مردم 
درباره برخ��ي از جرايم و سوءاس��تفاده از كدهاي 
معاملاتي اشخاص حقيقي و ارايه آموزش مختصر 
در خصوص رويه هاي جاري بازار سرمايه، اين جرايم 

به طور قابل توجهي كاهش يابد.
او با بي��ان  اينكه در پيامك ها هش��دارهاي لازم به 
مخاطبان بازار س��رمايه داده ش��ده اس��ت؛ تاكيد 
كرد: ارس��ال پيامك هاي انبوه به سراسر كشور در 
خصوص جرايم بورسي و سوءاستفاده كلاهبرداران 
موجب ارتقاي آگاهي س��هامداران و پيشگيري از 

ناهنجاري ها شده است.
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در بخش ديگري 
از اي��ن گفت وگو با تاكيد بر اينكه در حال حاضر، با 
لحاظ سهامداران عدالت، بازار سرمايه بالغ بر پنجاه 
ميليون سهامدار دارد، گفت: برخي سهامداران به 
واس��طه آموزش هاي لازم از سوي اركان مختلف 
بازار س��رمايه از دانش حرفه اي برخوردار شده اند و 
برخي ديگر نيز افراد متخصصي هستند كه پس از 
آموزش هاي لازم گواهينامه هاي حرفه اي دريافت 
مي كنند ام��ا انبوه مردم ام��كان اخذ آموزش هاي 
حرفه اي را ندارن��د. بنابراين ارس��ال پيامك هاي 
آموزش��ي به س��هامداران تاثير قاب��ل توجهي در 
آگاهي بخشي به سهامداران دارد تا علاوه بر مراقبت 
از كد معاملاتي خود، بتوانند س��رمايه هاي خود را 

نيز حفظ كنند.
عشقي با اش��اره به اينكه سهامداران براي دريافت 
اطلاعات بايد به مراجع رسمي مراجعه كنند، بيان 
كرد: سهامداران نبايد فريب تبليغات غير اصولي و 

كلاهبردارانه را بخورند.
او در پايان با بيان  اينكه پيامك هاي جعلي متعددي 
با ه��دف دريافت اطلاعات مربوط به س��هامداران 
عدالت يا دريافت حساب بانكي آنها به مردم ارسال 
مي گ��ردد و اين اطلاعات توس��ط افراد س��ودجو 
مورد سوءاس��تفاده قرار مي گيرد، يادآور شد: يكي 
از برنامه هاي س��ازمان بورس و معاونت اجتماعي 
و پيش��گيري از جرم قوه قضاييه آگاهي بخش��ي 
به دارندگان س��هام عدال��ت ب��راي جلوگيري از 
سوءاس��تفاده افراد كلاهبردار است كه درآينده اي 
نزديك با همكاري قوه قضاييه عملياتي خواهد شد.

ثبات در سياست گذاري ها؛ راهكار 
حفظ نقدينگي در بازار سرمايه

س�نا| حس��ين ع��ادل زاده مديرعامل ش��ركت 
كارگ��زاري راهي��ن، در رابط��ه با تاثي��ر ثبات در 
تصميمات اقتصادي و سياس��ي بر بازار س��رمايه، 
اظهار كرد: اعتماد يكي از مولفه هاي مهم در جذب 
نقدينگي است، زيرا سرمايه گذاران غالبا در محلي 
كه تصميمات سياس��ي يا اقتصادي از ثبات كامل 
برخوردار نباشد حاضر به سرمايه گذاري نخواهند 
بود. او اف��زود: اكنون يكي از دلاي��ل عمق كم بازار 
س��رمايه و كاهش معاملات را مي توان بحث عدم 
اعتماد سرمايه گذاران نسبت به تصميمات مسوولان 

دانست.
مديرعامل شركت كارگزاري راهين تاكيد كرد: از 
آنجايي كه بازار سرمايه در مقايسه با ساير بازارها از 
پتانسيل بيشتر براي جذب سرمايه گذار برخوردار 
است به همين خاطر مسوولان بايد از اخذ هرگونه 

تصميم خلق الساعه بپرهيزند.
ع��ادل زاده گف��ت: يك��ي از دلاي��ل تصميم��ات 
خلق الس��اعه در بدنه اقتصاد يا سياست را مي توان 
عدم هماهنگي بين دستگاه ها و وزارتخانه ها دانست. 
در صورت عدم كنترل نقدينگي در بازار س��هام و 
خروج سرمايه از بازار شاهد ايجاد تورم و حباب در 

بازارهاي موازي خواهيم بود.
او در رابطه با وضعيت بازار سهام در نيمه دوم سال، 
بيان كرد: يكي از عوامل تاثيرگذار بر بازار س��رمايه 
مس��اله نرخ ارز است، حال باتوجه به برخي مسائل 
همچون بهبود روابط بين الملل با برخي كش��ورها 

نرخ ارز تا پايان پاييز روند با ثباتي را خواهد داشت.
مديرعامل شركت كارگزاري راهين افزود: نوسان 
جز ذات بازار س��هام اس��ت. علي رغم گزارش هاي 
فصلي خوب از س��مت ش��ركت ها اما متاس��فانه 
نقدينگي در بازار كم است؛ اكنون با توجه به تحليل 
تحليلگران و كارشناسان مي توان گفت بازارسرمايه 
در سه ماهه چهارم سال عملكرد بهتري را در مقايسه 

با ساير بازارها ثبت خواهد كرد.
او در رابطه با بحث مزاياي متنوع صندوق ها و ابزارها، 
گفت: تن��وع ابزارها و صندوق ها اف��زون بر جذب 
نقدينگي و افزايش حضور سهامداران غير مستقيم، 

يكي از مسيرهاي آموزش و فرهنگ سازي است .
مديرعامل ش��ركت كارگزاري راهين تاكيد كرد: 
صندوق ها بايد متناسب با ذائقه سهامداران طراحي 
ش��وند، در صورت نظارت بر عملك��رد صندوق ها، 
رتبه بندي و مشخص بودن تعداد هريك از آنها شاهد 

عملكرد مناسب و رقابت سالم خواهيم بود.
عادل زاده در پايان در خصوص ظرفيت بازار سرمايه 
براي ايجاد كارگزاري ها، گفت: تعداد كارگزاري ها 
بايد مشخص و ش��فاف باش��د، در صورت نظارت 
برعملك��رد و برخورد ب��ا كارگزاري هاي متخلف و 
جايگزيني كردن آنها ش��اهد ايجاد رقابت سالم در 

اين صنعت خواهيم بود.

»تعادل«گزارشميدهد

بورس  در انتظار روزهاي خوش

نگاهيبهتجارتایرانوبریكس
گ��روه اقتص��ادي بريكس 
كه در س��ال هاي گذش��ته 
ب��ا عضوي��ت تع��دادي از 
كش��ورهاي در حال توسعه 
جه��ان فعالي��ت خ��ود را 
گسترش داده مي تواند براي 
ايران ني��ز يك ظرفيت مهم 
براي فعاليت هاي مشترك 
باش��د و در اين چارچوب نگاهي به آمارهاي تجاري 
ايران با اعضاي اين گروه نيز همين موضوع را نش��ان 
مي دهد. در پنج ماهه نخس��ت امسال نزديك به ۳۷ 
ميليون تن كالا به ارزش ۲۵.۱ ميليارد دلار بين ايران 
و اعضاي فعلي و جديد بريكس تبادل شد كه ۵۲.۴ 
درصد وزن و ۵۷.۷ درصد كل تجارت خارجي ايران 

را به خود اختصاص داده است.
در پنج ماه نخست امس��ال بيش از ۷۰.۳ ميليون تن 
كالاي غيرنفتي به ارزش ۴۳.۵ ميليارد دلار بين ايران 
و كشورهاي جهان تبادل شد كه ۳۶.۸ ميليون تن به 
ارزش ۲۵ ميليارد و ۱۰۹ ميليون دلار آن بين ايران و 
۱۰ كشور عضو فعلي و جديد و بريكس بوده كه ۵۲.۴ 
درص��د وزن و ۵۷.۷ درص��د ارزش كل تجارت ايران 
)مجموع واردات و صادرات( را به خود اختصاص داده 
است از كالاهاي تبادل شده بين ايران و بريكس، ۲۷.۷ 
ميليون تن كالاي غير نفتي به ارزش ۹ ميليارد و ۱۲۳ 
ميليون دلار، صادرات ايران به ۱۰ كشور بريكس پلاس 
بوده كه ۵۰ درصد وزن و ۴۷ درصد ارزش كل صادرات 

كشورمان به دنيا را شامل مي شده است.
چين با خريد ۵.۶ ميليارد دلار، امارات با ۲.۳ ميليارد 

دلار، هند با ۸۴۵ ميليون دلار، روسيه با ۳۶۱ ميليون 
دلار و آفريقاي جنوبي با ۵۱.۵ ميليون دلار، پنج مقصد 
اول صادرات كالاهاي غيرنفتي ايران در بين ۱۰ عضو 
فعلي و جديد بريكس در پنج ماه نخست امسال بودند. 
برزيل با خريد مستقيم ۱.۲ ميليون دلار، مصر با ۶۴۴ 
هزار دلار، اتيوپي با ۱۴۳ هزار دلار، عربستان با ۹۰ هزار 
دلار و آرژانتين با ۴۱.۳ هزار دلار مقاصد ششم تا دهم 
صادرات كالاهاي ايراني به اعضاي بريكس بودند. از كل 
صادرات به اعضاي فعلي و جديد، ۲۲.۲ ميليون تن كالا 
به ارزش ۶.۸ ميليارد دلار صادرات ايران به پنج كشور 
عضو فعلي بريكس و ۵.۵ ميليون تن كالا به ارزش ۲.۳ 

ميليارد دلار نيز به اعضاي جديد بوده است.
 از كل واردات ۱۴.۵ ميليون تني كالا به كشور به ارزش 
۲۴.۲ ميلي��ارد دلار، ۹ ميليون و ۱۲۸ هزار تن كالا به 

ارزش ۱۶ ميليارد دلار از اعضاي قديم و جديد بريكس 
بوده كه ۶۳ درصد وزن و ۶۶ درصد ارزش واردات از اين 
كشورها در پنج ماهه امسال بوده كه ۴.۴ ميليون تن 
كالا به ارزش ۸.۸ ميليارد دلار از اعضاي فعلي بريكس 
و ۴.۷ ميلي��ون تن كالا ب��ه ارزش ۷.۲ ميليارد دلار از 
اعضاي جديد بريكس بوده است. با آغاز عضويت ايران، 
مصر، امارات، اتيوپي، آرژانتين و عربس��تان از ابتداي 
سال ۲۰۲۴ ميلادي، با فعال شدن كريدور جنوب به 
شمال، سياست دلارزدايي، توسعه حمل و نقل، توسعه 
كس��ب و كار نوين بين اعضا، راه اندازي ارز مشترك و 
ايجاد ساز و كار مناسب اقتصادي بين همه يازده عضو 
كه عمدتا كشورهاي بزرگ و در حال توسعه هستند و 
سهم بزرگي از كيك اقتصاد دنيا را دارند، تجارت ايران 
با اعضاي فعلي و جديد روند شتاباني را به خود بگيرد.

نگاه-1

نگاه-2

سهام عدالت در سرگرداني مطلق 
دوره  و  نه��م  دول��ت  در 
رياس��ت جمهوري محم��ود 
احمدي ن��ژاد س��هام عدالت 
به گونه اي ياران��ه وار از طريق 
ش��ركت هاي تعاوني عدالت 
اس��تاني به برخي مشمولان 
كم درآمد و قشر ضعيف جامعه 

واگذار شد.
در آب��ان ماه س��ال ۱۳۸۵ احمدي نژاد در يك مراس��م 
دولتي، واگذاري سهام عدالت را با هدف »كاهش فقر« 
اعلام كرد. س��هام عدالت مشمول شركت هايي همانند 
بانك تجارت، ش��ركت ملي صنايع مس ايران، صنايع 
پتروشيمي خليج فارس، كشتيراني جمهوري اسلامي 
ايران، پالايش نفت تهران، فولاد آلياژي ايران، س��يمان 
داراب، شركت آلومينيوم دشتستان، سرمايه گذاري رنا، 
پالايش نفت لاوان، ش��ركت پالايش نفت بندرعباس، 
پتروشيمي شهيد تندگويان، ش��ركت چادرملو، بانك 
ملت، پالايش نفت تبريز، پالايش نفت اصفهان، شركت 
گل گهر، شركت نيرو ترانس، شركت فولاد خوزستان، 
مخابرات ايران، بانك صادرات ايران و شركت پست است، 

كه اغلب از شركت هاي بزرگ بازار سرمايه هستند.
۹ ارديبهشت ۱۳۹۹ رهبر معظم انقلاب اسلامي با صدور 
ابلاغيه اي ضمن موافقت با درخواست رييس جمهور براي 
آزادسازي سهام عدالت و با اشاره به نقش سهام عدالت در 
گسترش عدالت اجتماعي و توانمندسازي خانواده هاي 
كم درآمد، موارد سه گانه اي را به عنوان امور لازم الرعايه 
در اين واگذاري ها مورد تأكيد قرار دادند و خاطرنش��ان 
كردند: دول��ت هر چه زودتر اقدامات مقتضي را به عمل 
آورد تا مردم سريع تر از منافع سهام خود بهره مند شوند.

در آن روز ها آزادسازي سهام عدالت بدين معنا بود كه 
به سهامداران و س��رمايه گذاران براي مديريت سهام 
حق انتخاب دارند، در دو روش مستقيم و غيرمستقيم 

كه جاي بحث بس��يار زي��ادي دارد همين موضوع؟ 
در واقع اش��خاص حقيقي با طرح آزادس��ازي سهام 
مي توانستند به صورت شخصي مديريت سهام خود 
را ب��ه  عهده بگيرند اما در عمل اينگونه نبود، چرا كه از 
همان ابتدا شيوه آزاد سازي و تقسيم بندي اشتباه بود 
و توزيع رانت هاي عظيمي صورت پذيرفت!! اسمش 
روش مس��تقيم بود، ولي عملا شخص هيچ دخالتي 
در فروش نداش��ت و صرفا به يك سامانه آفلاين ثبت 
سفارش هدايت مي شد و سفارشش را ثبت مي كرد و 
عملا كارگزاري ها با تجميع سفارش هاي فروش طي 
يك مدت زمان چوب حراج به سهام عدالت مي زدند، 
اگر روش مسقيم بود، پس سهام شركت ها را به پرتفوي 
افراد تخصي��ص مي داديد تا خود آنها اختيار تام آن را 
داشته باش��ند، نه اينكه معامله گر كارگزاري ها در هر 

روزي كه دلش خواست با هر قيمتي بفروشد!!
پيش��نهاد مي كنم در پروژه س��هام عدالت از ابتداي 
بازگش��ايي و حتي نحوه خري��د و فروش هاي آن در 
روش هاي مستقيم و غير مستقيم تحقيق و تفحص 
اساسي صورت گيرد چرا كه رانت هاي عظيمي كشف 

خواهد شد.
 در طي مدت زمان اجراي س��هام عدالت، تا ۱۰ سال 
سودي پرداخت نشد و تحت عنوان هزينه هاي مربوط 
به صدور اين س��هام تلقي شد. آيا واقعا اينگونه بود؟ با 
اين وجود از نيمه هاي سال ۹۶ سوددهي سالانه سهام 
عدالت به افراد واجد شرايط صورت گرفت آن هم بدون 

برنامه و زمانبندي خاص. 
اما عده اي ديگر كه هيچ اطلاعي از بورس و بازار سرمايه 
نداشتند روش غيرمستقيم را انتخاب كردند و مديريت 
سهام عدالت را برعهده ش��ركت هاي سرمايه گذاري 
اس��تاني قرار دادند. از ميان ۴۹ميليون نفر مش��مول 
سهام عدالت، ۱۹ميليون نفر روش مستقيم و مابقي 
روش غيرمس��تقيم را انتخ��اب كردند تا س��هام دار 

شركت هاي س��رمايه گذاري سهام عدالت شوند. اين 
دو گروه سرنوش��ت متفاوتي داشتند. به مستقيم ها 
از همان ابتدا اجازه فروش س��هام داده شد ولي بدون 
هيچ اختياري و با مشكلات فراوان! اين گروه در ابتدا 
مي توانستند ۳۰درصد و اندكي پس از آن ۳۰درصد 
ديگر از س��هام خود را از طريق بانك ها يا كارگزاري ها 
به فروش برس��انند. قرار بود ۴۰درصد باقي مانده نيز 
در بهمن ماه همان س��ال آزاد ش��ود اما اي��ن اتفاق به 
دليل س��قوط بازار هرگز تحقق نيافت و بس��ياري از 
افرادي كه ۳۰يا ۶۰درصد س��هام خود را براي فروش 
گذاشته بودند، حتي موفق به فروش سهام خود نشدند. 
سرنوشت غيرمستقيم ها نيز از اين قرار بود كه سهامدار 
شركت هاي سرمايه گذاري استاني سهام عدالت شدند. 
براين اساس قرار شد با برگزاري مجامع هيات رييسه اين 
شركت ها انتخاب شوند، اما اين پروژه به اجرا نرسيد؟ 

دليلش چه بود  الله اعلم!
آنقدر اخبار س��هام عدالت بالا و پايين شده است در اين 
مدت و هر روز يك خبر منتشر مي شود از تخصيص سهام 
به جاماندگان تا آزاد س��ازي هاي مجدد و حتي فروش 
مجدد كه شاهد افزايش اخبار جعلي و كلاهبرداري هاي 
بس��يار زياد در اين حوزه هس��تيم، به طوري كه رييس 
پليس فتا تهران بزرگ با اشاره به حواشي پيرامون سهام 
عدالت در كشور نسبت به فرصت طلبي جديد شيادان 
مجازي در خصوص ارسال پيامك ثبت نام سهام عدالت 
و كلاهب��رداري از متقاضيان اين موضوع، هش��دار داد. 
تبليغات زيادي در بستر ش��بكه هاي اجتماعي و حتي 
پيامك در قالب هايي همچون »ثبت نام سهام عدالت«، 
»دريافت سهام عدالت«، »افزايش سهام عدالت« و... از 
شهروندان سوءاستفاده و كلاهبرداري مي كنند، كه اين 
دست تبليغات كاربران را به صفحات فيشينگ و برداشت 
غيرمجاز از حساب بانكي شان هدايت مي كند، يا اطلاعات 
هويتي آنان را دريافت كرده و از آن سوءاستفاده مي كنند. 

آيا سازمان بورس نبايد آستين هايش را بالا بزند؟
 به نظر بنده سهام عدالت و ۵۰ ميليون سهامدار آنها در 
هيچ اولويتي از اولويت هاي سازمان بورس قرار ندارند، 
بلاتكليفي در سهام عدالت نه تنها ادامه خواهد داشت، 
بلكه هر چه پيش مي رويم نيز مشكلات مربوط به سهام 
عدالت و دارندگان اين سهام نيز افزايش خواهد يافت؛ چرا 
كه هيچ استراتژي مشخصي در حال حاضر پيش روي از 

سرگيري معاملات سهام عدالت در كشور وجود ندارد.
 از طرف ديگر پرتفوي سهام عدالت نه كاملا بورسي شده 
و نه تعيين تكليف گرديده و اين سبد شفاف هم نيست و 
به نوعي هنوز براي ۱۳ شركت غيربورسي حاضر در سبد 
سهام عدالت هيچ برنامه اي تعيين نشده است كه به اين 
مشكلات بايد موضوعات مربوط به متوفيان سهام عدالت 
و ساير مشكلات را نيز اضافه كنيم. بنابراين هر در بحث 
سهام عدالت تفكر كنيم بيشتر به ناكارآمدي مديران و 
مسوولان سازمان هاي مربوطه در اين حوزه مي رسيم!! 
نبود اراده اي براي حل اين مشكلات و نداشتن استراتژي 
خاصي در زمينه سهام عدالت، مشكلات سهام عدالت و 

۵۰ ميليون سهامدار بيشتر و پيچيده تر مي شود.
س��ازمان بورس ركن اصلي بازار س��رمايه اس��ت و اين 
مشكلات طبيعتا نش��ات گرفته از تعلل سازمان بورس 
است؛ به طوري كه در ۲ سال گذشته ۴ رييس بر صندلي 
سازمان بورس تكيه زده اند، آيا هيچكدام از آنها برنامه اي 
نداشته اند؟ اينكه به سمتي خاص از سهام عدالت مي رويم 
نشان مي دهد گروهي جهت دار و عامدانه به دنبال عدم 
شفافيت سهام عدالت و عدم قانونمندي آن هستند؛ چون 
به نظر مي رسد منافع گروهي خاص در اين حوزه است. در 
كل سهام عدالت به موضوعي تبديل شده است كه هيچ 
كسي حاضر به پاسخگويي شفاف در خصوص آن نيست.

پيشنهاد مي كنم كارگروهي از متخصصين در اين حوزه 
تشكيل شود تا مشكلات سهام عدالت هر چه سريع تر 

حل شود.

هابيل خاوري

روح الله لطيفي



گروه راه و شهرسازي|
كمتر از يك هفته پس از اظهارات ابراهيم رييسي، رييس 
دولت س��يزدهم مبني بر تخلف برخي بانك ه��ا در ارايه 
تس��هيلات و روي آوردن آنها به مسكن سازي، يك بانك 
دولتي ديروز اعلام كرد كه براي س��اخت 100 هزار واحد 

مسكوني برنامه ريزي كرده است.
دوش��نبه هفته گذشته رييسي در جلس��ه شوراي عالي 
مسكن اظهار كرد: متأسفانه عملكرد برخي بانك ها در ارايه 
تسهيلات قابل قبول نيست، برخي بانك ها به جاي پرداخت 
تسهيلات مسكن به مسكن س��ازي روي آورده و فعاليت 
اقتصادي خود را جزو آمار تسهيلات پرداختي نهضت ملي 
مسكن ارايه كرده اند. اظهارات رييس دولت سيزدهم در 
شرايطي عنوان شد كه دولت طي دو سال گذشته انتقادات 
پر شماري عليه بانك ها مبني بر عدم پرداخت تسهيلات 
براي ساخت مسكن دولتي داشته است. دولت با اشاره به 
قانون جهش توليد مسكن همواره بانك ها را به كم كاري 
و ترك فعل قانوني متهم كرده اس��ت. در چنين فضايي، 
حدود 10 روز پيش، ش��هرداري تهران ديوارنگاره ميدان 
وليعصر)عج( را نيز به انتقاد از بنگاهداري و ملاكي بانك ها 
اختصاص داد، اما ب��ا توجه به اعتراضات موجود عليه اين 
ديوارنگاره، پس از س��ه روز، اكران آن متوقف شد. اعضاي 
دولت سيزدهم و برخي از نمايندگان مجلس به ويژه اعضاي 
كميسيون عمران مجلس بر اين باورند كه يكي از علل عمده 
ناكامي دولت در ساخت 2 ميليون مسكن در 2 سال فعاليت 
آن، عدم همكاري بانك ها در پرداخت تسهيلات بوده است. 
در همين چهارچوب، در جلس��ه هفته گذش��ته شوراي 
عالي مسكن، مديران عامل سه بانك دولتي در اين باره به 
رييس دولت گزارش دادند و علل افزايش تخصيص اندك 

تسهيلات ساخت مسكن را عنوان كردند.
در چنين شرايطي، ديروز مديرعامل بانك مسكن كه يك 
بانك دولتي به شمار مي رود، از برنامه ريزي براي ساخت 

100 هزار واحد مسكوني در قالب شهرك سازي خبر داد.
بانك مسكن، يك بانك تخصصي در حوزه اعطاي تسهيلات 
به متقاضيان خريد يا سازندگان مسكن به شمار مي رود، و 
از همين رو، انتظار مي رود به جاي ورود مستقيم به عرصه 
ساخت و ساز مسكن، به مردم و توليدكنندگان مسكن با 
تسهيلات دهي كافي و به موقع باعث رونق بازار معاملاتي 
و بازار ساخت و ساز مسكن ش��ود. اما گويا ورود به عرصه 
توليد آپارتمان براي اين بانك از جاذبه بيشتري برخوردار 
است. اين اقدام البته نشان مي دهد كه بانك هاي دولتي با 
چراغ سبز برخي وزارتخانه ها و بانك مركزي فراتر از قوانين 
بانكداري عمل مي كنند و از اعلام ورود مستقيم به توليد و 

بنگاهداري نيز نگراني ندارند.

   فراتر از وضع موجود
سيدعباس حس��يني، مديرعامل بانك مسكن ديروز در 
همايش »چشم انداز خسارت صفر در فرايند ساخت« با 
اش��اره به ظرفيت هاي موجود در مجموعه بانك مسكن، 
اظهار كرد: در تلاشيم با برنامه ريزي در حوزه مسكن، فراتر 

از وضع موجود عمل كنيم.
به گزارش ايلنا، وي ادامه داد: مجموعه بانك مسكن نبايد 
دغدغه قوانين داشته باشد و بايد در صورت نياز به تدوين 
استانداردهاي داخلي خود متناسب با ايمني ساخت اقدام 
كند. اخذ تاييديه هاي ايمني و انجام الزامات آتش نشاني 
براي س��اختمان هاي برند بانك مس��كن الزامي است و 

دستورالعمل هاي مرتبط بايد مد نظر قرار گيرد.
مديرعامل بانك مس��كن افزود: HSE بايد در س��اختار 
س��ازماني ما جايگاه مناسبي پيدا كند و در صورت نياز به 
ارتقاي اين جايگاه پرداخته شود. صرف هرگونه هزينه در 
ايمن سازي ساخت سرمايه گذاري و بهره برداري از ابزار و 
فناوري روز در اين فرايند لازم است. انجام اين مهمزماني 
ميسر خواهد بود كه الزام آن را باور كنيم و رعايت آن براي 
ما ارزشمند باشد تا بتوانيم علاوه بر آرامش مردم به عنوان 
جامعه هدف، از نيروهاي انس��اني خود در مسير توسعه 

ساخت و ساز كشور حفاظت و صيانت كنيم.
حسيني همچنين از برنامه ريزي براي ساخت 100 هزار 
واحد مسكوني در قالب شهرك سازي خبر داد و گفت: در 
حال رايزني با وزارت راه و شهرسازي براي تامين زمين مورد 

نياز اين واحدها هستيم.
مديرعامل بانك مسكن از آغاز طرح نهضت ملي مسكن 

تاكن��ون يك ميلي��ون و 76 ه��زار و 976 نف��ر در بانك 
مسكن افتتاح حس��اب كرده اند، گفت:  تعداد واحدهايي 
كه قراردادهاي تس��هيلاتي آنها امضا شده به 286 هزار و 
715 واح��د و به ميزان 101 ه��زار و 201 ميلياردتومان 

رسيده است.
وي افزود: از مجموع تس��هيلات پرداخت ش��ده و آورده 
متقاضي��ان 91 ه��زار و 432 ميلياردتومان به حس��اب 
سازندگان واريز شده اس��ت. از اين ميزان 51 هزار و 532 
ميليارد تومان از اين مبلغ از محل تسهيلات و 39 هزار و 

900 ميلياردتومان از محل آورده متقاضيان بوده است.

    وزارت راه عامل كندي پرداخت تسهيلات
به گزارش »تعادل«، در شرايطي كه طي دو سال گذشته 
همواره مسوولان دولتي در موضوع عقب ماندگي از برنامه 
زمان بندي شده وعده ساخت 4 ميليون مسكن در 4 سال، 
انگشت اتهام را به سوي بانك ها نشانه مي رفتند و مي روند، 
29 شهريور سال جاري براي نخستين بار دبير كانون بانك ها 
و موسس��ه هاي اعتباري خصوصي به اين اتهام پاسخ داد 
و گفت، وزارت شهرس��ازي عامل عدم پرداخت وام هاي 
مسكن است. به اين ترتيب، اين مسوول نظام بانكي توپ وام 
ساخت مسكن دولتي را به زمين دولت بازگرداند. مساله اي 
كه رييس دولت سيزدهم در آخرين روزهاي شهريور، از 
وزيران خود )مديراني كه در مظان اتهام كم كاري هستند( 
خواسته است، آن را بررسي كنند. رييس دولت سيزدهم 
پيش از اين نيز در 17تيرماه سال جاري به بانك مركزي 
دستور داده بود، ظرف يك هفته آينده مشكل آن دسته از 

متقاضياني كه موفق به دريافت تسهيلات ساخت مسكن 
نشده اند را بررسي و در جهت رفع آن اقدام كند. اين دستور 
يا دس��تورهاي مش��ابه مانند دس��تور رفع موانع تحويل 
واحدهاي مسكن مهر پرديس در فروردين 1401 از سوي 
رييس جمهور كه تاكنون به نتيجه نرسيده است، اگر چه 
حاكي از خيرخواهي و تمايل شخص رييس دولت براي رفع 
مشكلات مردم به شمار مي رود، اما در واقع، بي اثر است و 
ضمانت اجرايي لازم را ندارد. منظور از ضمانت اجرايي البته 
تشديد فشارهاي قانوني و قهري نيست، بلكه منظور لوازم 
و زمينه هاي لازم براي اجرايي شدن اين فرامين است. به 
عبارت ديگر، انجام امور اقتصادي و اجتماعي مثلا با فشردن 
يك كليد يا صدور يك فرمان اجرا نمي شود، چرا كه اين امور 
به شدت پيچيده و نيازمند مقدمات و صرف وقت و هزينه 
زياد از سوي دولت و مردم است. از اين رو، در شرايطي كه 
در دولت و در ميان مردم، لوازم تحقق امور يادشده وجود 
ندارد، و از قبل براي دستيابي به چنين اهدافي برنامه ريزي 
نشده است، اين اهداف محقق نمي شوند. ضمن اينكه اساسا 
برخي از اهداف تاكتيكي همانند اجبار و تكليف بانك ها به 
پرداخت وام ساخت در قالب طرح نهضت مسكن، به اشتباه 
طرح ريزي و ابلاغ ش��ده اند. اول اينكه بانك هاي دولتي و 
خصوصي بنا به دلايل مختلف طي سال هاي اخير دچار 
ضعف منابع مالي ش��ده اند. از اين رو، در چنين شرايطي 
اختصاص وام تكليفي براي ساخت مسكن از سوي بانك ها 
مقدور نيست. دوم اينكه مردم و شهروندان توان مالي لازم 
براي پرداخت اقساط اين وام ها، در حالي كه بايد هم اجاره 
خانه بدهند و هم هزينه معيش��ت خود را تامين كنند، را 
ندارند. از اين رو، واضح است كه لوزام خانه دار كردن مردم از 

اين طريق فراهم نيست.

    فرمان بررسي آمارها
دوش��نبه هفته گذش��ته اما رييس جمهور از وزراي راه و 
شهرس��ازي، امور اقتصادي و دارايي و كشور و رييس كل 
بانك مركزي خواس��ت در قالب دو هيات ضمن بررسي 
آمارهاي ارايه شده از متقاضيان تسهيلات مسكن معرفي 
ش��ده به بانك ها، تع��داد قراردادهاي منعق��ده و ميزان 
تسهيلات پرداختي، از مديران بانك هايي كه در اين زمينه 
به وظايف قانوني عمل كرده اند تقدير شده و كساني كه به 

وظايف خود عمل نكرده اند، مواخذه شوند.
در ش��رايطي كه رييسي به آمارس��ازي برخي بانك ها در 
پرداخت تسهيلات در ذيل مسكن سازي خود اشاره كرده 
است، بايد ديد كه آيا دولت نسبت به ورود مستقيم بانك 
تخصصي حوزه مسكن به ساخت و توليد 100 هزار واحد 
مسكوني در قالب شهرك سازي اقدامي خواهد كرد؟ يا نه؟
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افزايش تعداد اتوبوس هاي 
فعال در پايتخت همزمان با مهر

مديرعامل شركت واحد اتوبوسراني تهران گفت: در 
شهريورماه امسال 1600 دستگاه اتوبوس به صورت 
فعال و جاري خدمت رساني مي كردند كه با اقدامات 
انجام شده و با آغاز بازگشايي مدارس، دانشگاه ها و 
مراكز آموزشي اين تعداد به 2100 دستگاه اتوبوس 

رسيده است.
به گزارش تس��نيم، مهدي علي��زاده؛ مديرعامل 
شركت واحد اتوبوسراني تهران در آيين بهره برداري 
از طرح نوس��ازي و بازس��ازي ناوگان حمل و نقل 
عمومي ش��هر تهران اظه��ار كرد: ش��ركت واحد 
اتوبوس��راني يك��ي از اركان حياتي حم��ل و نقل 
عمومي است و مسووليت بزرگ خدمت رساني به 
مردم و افزايش ارتقاي كيفيت زندگي شهروندان 

را برعهده دارد.
وي با اشاره به حساسيت و تاكيد شهردار تهران در 
تس��ريع در حوزه حمل و نقل به شهروندان، گفت: 
آقاي زاكاني در اين حوزه دغدغه ويژه اي دارد و تاكيد 

بر كسب رضايت حداكثري مردم داشته و دارد.
مديرعامل ش��ركت واحد اتوبوسراني تهران گفت: 
در اين دوره از مديريت شهري در حوزه حمل و نقل 
به ويژه اتوبوسراني تحول خوبي صورت گرفته و اين 

مسير ادامه دارد.
عليزاده با اش��اره به نظارت شهروندان تهراني در 
فعاليت خدمت رساني از سوي شركت اتوبوسراني، 
گف��ت: در اين ارتب��اط ش��هروندان مي توانند با 
ارس��ال كد دس��توري #22*137* م��ا را در 
فراين��د خدمت رس��اني و رفع نواق��ص همراهي 
كنند و اين طرح در قالب طرح هميار اتوبوس و با 
هدف مشاركت اجتماعي به منظور ارتقاي سطح 
خدمت رساني هرچه بيشتر به شهروندان به ويژه 
دانش آموزان و دانشجويان از ابتداي مهر عملياتي 

شده است.
وي گفت: در ش��هريورماه امس��ال 1600 دستگاه 
اتوبوس ب��ه صورت فعال و جاري خدمت رس��اني 
مي كنند كه با اقدامات انجام شده با آغاز بازگشايي 
مدارس، دانش��گاه ها و مراكز آموزشي اين تعداد به 

2100 دستگاه اتوبوس رسيده است.

مردودي ۲۹ درصد خودروها  
در معاينه فني

مديرعامل س��تاد معاينه فني خودروهاي تهران بيان 
اينكه 29 درص��د خودروهاي س��بك در مراجعه اول 
به مراكز معاينه فني پايتخت مردود مي شوند، گفت: 
متاس��فانه هنوز س��از و كار اجرايي تعيين س��ن مرز 
فرسودگي عموم وسايل نقليه كه در آيين نامه ماده 8 
قانون هواي پاك به آن پرداخته شده، مشخص نشده 
و اين مساله روند اسقاط خودروها و ساير وسايل نقليه 

فرسوده را با مشكل مواجه كرده است.
شادي مالكي، مديرعامل شركت ستاد مركزي معاينه 
فني خودروهاي شهر تهران در گفت وگو با خبرنگار ايلنا 
در پاسخ به اين سوال كه با توجه به آمار بالاي فرسودگي 
ناوگان تاكسيراني پايتخت، وضعيت تاكسي هاي تهران 
در آزمون هاي معاينه فني چگونه است، توضيح داد: در 
شش ماهه ابتدايي سال 1402 نزديك 14 هزار و 500 
دستگاه براي دريافت گواهي معاينه فني به مراكز تحت 
نظر ما مراجعه كرده اند. تاكسي ها جزو ناوگان حمل ونقل 
عمومي تهران محسوب مي شوند و طبق قانون، اگر سن 
آنها زير 10 س��ال باشد، بايد هر ش��ش ماه يك بار و در 
صورتي كه سن آنها بالاي 10 سال باشد، بايد در بازه هاي 
زماني سه ماهه در آزمون هاي معاينه فني شركت كنند. 
وي افزود: با توجه به اينكه تاكس��ي ها نقش زيادي در 
ترددهاي درون ش��هري و جابه جايي مسافران دارند، 
ايمني تردد اين وس��ايل نقليه هم از نظر فني و هم به 
لحاظ لزوم رفع نواقص آلايندگي از اهميت بالايي براي 
شهرداري تهران برخوردار است. به همين دليل، علاوه 
بر اينكه معاينه فني تاكسي ها به صورت رايگان صورت 
مي گيرد، در انجام بس��ياري از تعميرات نيز در مراكز 
وابسته به ستاد معاينه فني تخفيفات قابل توجهي به 
تاكسي ها ارايه مي شود. همچنين با توجه به اينكه بخش 
زيادي از تاكسي ها به عنوان سرويس مدرسه فعاليت 
مي كنند، از يك ماه قبل از بازگشايي مدارس تاكنون، 
7 خط ويژه معاينه فني در شهر تهران براي اين وسايل 
نقليه در نظر گرفته شده است كه رانندگان مي توانند 
بدون نوبت گيري به آنها مراجعه كنند.  مالكي با بيان 
اينكه 29 درصد خودروهاي سبك در سطح پايتخت در 
مراجعه اول موفق به اخذ گواهي معاينه فني نمي شوند، 
گفت: درباره خودروهاي سبك چه خودروهاي شخصي 
و چه تاكسي ها، هرچقدر سن آنها بيشتر مي شود، درصد 
مردودي آنها در مراجعه اول به مراكز معاينه فني به شكل 
محسوسي افزايش پيدا مي كند. البته با توجه به اينكه 
اولا تاكسي ها تردد بيشتري در سطح شهر دارند و ثانيا 
ميانگين سني ناوگان تاكسيراني تهران بسيار بالا است، 
بنابراين آمار مردودي تاكسي ها در مراجعه اول به مراكز 
معاينه فني نسبت به خودروهاي شخصي بيشتر است 
كه اين مساله به ويژه براي تاكس��ي هايي رخ مي دهد 
كه بيش��تر از 10 سال سن دارند. او همچنين در پاسخ 
به اينكه چه سني به عنوان زمان رسيدن تاكسي ها به 
مرز فرسودگي تعيين شده است، عنوان كرد: متاسفانه 
هنوز ساز و كار اجرايي تعيين سن مرز فرسودگي عموم 
وس��ايل نقليه كه در آيين نامه ماده 8 قانون هواي پاك 
به آن پرداخته شده، مشخص نشده است. البته در اين 
آيين نامه آمده اس��ت كه خودروهاي سواري شخصي 
داراي بيش از 15 سال سن بايد در بازه هاي زماني نصف 
خودروهاي داراي كمتر از 15سال سن به مراكز معاينه 
فني مراجعه كنند. وي تصريح كرد: در حال حاضر هنوز 
ساز و كار اجراي ماده 8 قانون هواي پاك درباره تعيين 
سن مرز فرسودگي وسايل نقليه ابلاغ نشده و اين مساله 
روند اسقاط خودروها و ساير وسايل نقليه فرسوده در 
س��طح كشور را با مش��كل مواجه كرده و در نتيجه، به 

تشديد آلودگي هوا در كلان شهرها دامن زده است.

زمين ۱،۵ميليون واحد 
تأمين شد

مديرعامل سازمان ملي زمين و مسكن با اعلام اينكه 
بانك ها به 20درصد تعهدات پرداخت نهضت ملي 
مسكن عمل كردند، گفت: زمين 1.5ميليون واحد 

طرح مذكور تأمين شده است.
به گزارش تسنيم، ارسلان مالكي اظهار كرد: بانك ها 
در سال اول بايد 360 هزار ميليارد تومان و در سال 
دوم 458 ميليارد تومان براي پروژه هاي نهضت ملي 

مسكن پرداخت مي كردند.
وي ادام��ه داد: بانك ها تاكن��ون فقط 171 همت 
پرداخت كرده اند كه معادل 20.2 درصد از تعهدات 

است.
وي با يادآوري اينكه ح��دود 24 هزار هكتار زمين 
نهضت ملي مسكن در مراحل رسيدگي است، افزود: 
تا امروز 34 ه��زار و 695 هكتار زمين براي نهضت 
ملي مس��كن قطعي و نهايي شده است، همچنين 
16 هزار هكتار زمين براي شهرك س��ازي مصوب 
شده اس��ت كه قرار است 50 ش��هرك در سراسر 

كشور ايجاد شود.
معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه »تاكنون 
زمين ساخت يك ميليون و 555 هزار واحد نهضت 
ملي مسكن تأمين شده است«، اضافه كرد: در يك 
سال گذشته 20 هزار هكتار الحاق اراضي به شهرها 
داشته ايم كه عددي بسيار بزرگ است و انقلابي در 
تأمين زمين بوده اس��ت، البته در برخي از مناطق 
به دلايل خاص تأمين زمين بسيار دشوار است كه 

يكي از آنها ايلام است.
مالكي بيان كرد: ماده 10 قانون جهش توليد مسكن 
الزام مي كند كه بايد دستگاه ها اراضي مازاد خود را 
بدهند كه در قالب اين طرح 5600 هكتار از اراضي 
مازاد دستگاه ها ارايه شده است، 2500 هكتار از اين 
ميزان با شناسايي اي كه داشتيم از طرح خارج شدند 
و 2600 هكتار مانده است كه بخش زيادي از آنها از 
اراضي دانشگاه ها است و در قالب تفاهم نامه اي كه 
با وزارت  علوم داش��تيم مقرر شد اراضي مازاد براي 
ساخت مس��كن كاركنان دانشگاه و اعضاي هيات 

علمي تحويل داده شود.

آغاز فروش متری
واحد مسکونی از ماه آينده

مديرعامل شركت گروه سرمايه گذاري مسكن از 
فروش متري مسكن در بورس از ماه آينده خبر داد.
محمدرضا جواهري تفتي مديرعامل شركت گروه 
سرمايه گذاري مسكن در جمع خبرنگاران، گفت: 
فروش متري مسكن در بورس را از سه سال گذشته 
آغاز كرديم و براي اجراي اين طرح سازمان بورس 
بايد تاييديه دهد كه منتظر ابلاغ س��ازمان بورس 

هستيم.
به گزارش مهر، مديرعامل گروه س��رمايه گذاري 
مس��كن گفت: اولين فروش متري مسكن سه ماه 
پس از ابلاغيه س��ازمان بورس آغاز خواهد ش��د و 
تاكنون تجربه فروش متري مس��كن در كش��ور را 
نداش��تيم و تا يك ماه آينده سازمان بورس ابلاغيه 

سازمان بورس را صادر خواهد كرد.
وي گفت: ش��ركت س��رمايه گذاري مسكن علاوه 
بر س��اخت و توليد انبوه مس��كن، در حوزه توسعه 
مهندسي و كيفيت بخشي به صنعت ساختمان نيز 
ورود كرده اس��ت و اين امر مهم در اولويت شركت 

است.
اين مقام مس��وول تاكي��د كرد: موض��وع ايمني 
س��اختمان از روندهاي مهم صنعت ساختمان در 
راستاي حفظ منابع انساني، محيط زيست و اقتصاد 
پروژه هاي س��اختماني است قطعاً توجه به مسائل 
مربوط به ايمني محيط كار، س��لامت و بهداشت 
كاركنان پ��روژه، موضوع مربوط ب��ه فعاليت هاي 
ساختماني و همچنين رعايت الزامات ايمني ساخت 

را ضروري مي كند.
زماني كه فرد يك متر از واحد مسكوني را خريداري 
مي كن��د افراد در زم��ان تحويل پ��روژه نيز همان 
يك متر به خريدار تحويل مي ش��ود فارغ از اينكه 
با چه قيمتي اين سهام را خريداري كرده و قيمت 
مسكن چه تغييري كرده است و قيمت ها به عوامل 
مختلفي مانند هزينه س��اخت، زمين، تجهيزات 

محاسبه مي شود.

ورود بانك مسكن به ساخت 100 هزار واحد مسكوني

كارشناسان نسبت به پيامدهاي ناخواسته طرح نهضت ملي مسكن هشدار دادند

رطب خورده، منع رطب كي كند؟

خطر توسعه افقي شهرها براي امنيت غذايي كشور
كارشناسان معتقدند سياست  دولت ها در زمينه تثبيت 
امنيت غذايي و تأمين زمين موردنياز براي ساخت مسكن 
پاشنه آش��يلي است كه اگر با بررس��ي همه جانبه و نگاه 
توسعه محور صورت نگيرد بازخورد مثبتي نخواهد داشت.

به گزارش تسنيم، تثبيت اراضي كشاورزي در جهت توسعه 
پايدار امنيت غذايي و تأمين زمين براي توسعه افقي شهرها 
دو دغدغه  مهم دولت ها در حوزه مناسبات زمين محسوب 
مي شود. توسعه پايدار هر كشوري در گرو توسعه متوازن 
در تمام ابعاد است. درحالي كه گاهي تنها توجه به يك بعد 
از محورهاي توس��عه منجر به چالش كشيده شدن ساير 
حوزه ها مي شود. از س��ويي باتوجه به افزايش جمعيت و 
گسترش شهرنشيني، تأمين زمين براي ساخت مسكن 
يك اولويت اساسي و جدي محس��وب مي شود. از سوي 
ديگر حفظ اراضي كشاورزي مرغوب در اطراف شهرها و 
روس��تاها نيز اقدامي مهم در توسعه پايدار امنيت غذايي 
است كه اگر ناديده گرفته شود كشور را با مخاطرات جدي 
از جمله وابستگي غذايي و عدم استقلال در تأمين امنيت 

غذايي روبرو خواهد كرد.

    ضرورت توجه به امنيت غذايي كشور 
محمدحسين صادقي مديركل دفتر پيشگيري از وقوع 
جرم و آس��يب هاي اجتماعي قوه قضايي��ه در اين باره به 
خبرنگار تسنيم مي گويد: به منظور پاسخ به نياز مسكن 
ناگريز به توسعه افقي شهرهاي كشور هستيم كه اين مهم 
هر چند سال يك بار توس��ط دولت ها مورد بازنگري قرار 
مي گيرد. وي تصريح مي كند: توسعه پايدار كشور بايد در 
تمام ابعاد و با درنظرگرفتن تمام ظرفيت ها صورت گيرد؛ 
بنابراين تنظيم يك نوع سند بالادستي همه جانبه كه در 
آن به لزوم توسعه موازي و هم زمان تمام ظرفيت ها تأكيد 
شده باش��د و از يك جانبه نگري پرهيز ش��ود بسيار لازم 
و حياتي است. مديركل دفتر پيش��گيري از وقوع جرم و 
آسيب هاي اجتماعي قوه قضاييه مي افزايد: توسعه افقي 
شهرها به واسطه الحاقات اراضي كشاورزي و منابع طبيعي 
به بخش شهري و روستايي محقق مي شود كه لازمه آن 
مطالعه و پايش همه جانبه طرح هاي توسعه محور است، 
چرا كه نمي توان فقط به توس��عه افقي ش��هرها و تأمين 
زمين موردنياز براي مسكن فكر كرد و تهديد ازبين رفتن 
امنيت غذايي در آينده را ناديده گرفت. وي ادامه مي دهد: 
جدي ترين آسيبي كه طي انجام فرايند الحاقات اراضي به 
شهرها و روستا ها متوجه حوزه كشاورزي است، سوءاستفاده 
س��وداگران و فرصت طلبان از تغيير كاربري و خردشدن 
دايمي اراضي كش��اورزي اس��ت. س��ودجويان در حريم 
شهرهاي درحال توس��عه به تصور اينكه در آينده نزديك 
اراضي كشاورزي اطراف شهرها به شهر ملحق مي شود و 
ارزش افزوده بسيار زيادي پيدا مي كند اقدام به تفكيك و 
قطعه بندي آن مي كنند. صادقي تأكيد مي كند: در بيشتر 
مواقع اين اراضي در كنار اراضي الحاق شده به شهرها قرار 

دارند و ازآنجايي كه سوداگران اهداف بلندمدتي را در اين 
زمينه دنبال مي كنند ابتدا با باير گذاشتن زمين ها كاربري 
آن را از بين برده و س��پس با قطعه بندي آن شرايط تغيير 
كارب��ري را فراهم مي كنند. در ادامه اين روند قطعات را به 
افراد متعددي مي فروشند و روابط حقوقي متعددي را با 

چالش مواجه مي كنند.
وي بيان مي كند: به منظور پيشگيري از وقوع جرايم در حوزه 
تغيير كاربري اراضي كشاورزي بايد سياست گذاري هاي 
كلاني تدوين و اجرايي شود كه در مرحله نخست تثبيت 
اراضي كشاورزي مرغوب اطراف شهرهاي بزرگ موردتوجه 
قرار گيرد و سپس با تثبيت مالكيت آنها از خردشدن و تغيير 
كاربري اراضي جلوگيري شود. همچنين شناسايي اراضي 
غيرمرغوب و شناسنامه دار كردن آنها مي تواند در توسعه 
افقي شهرها موثر باشد تا از اقدامات لحظه اي دراين خصوص 

جلوگيري شود.
مديركل دفتر پيشگيري از وقوع جرم و آسيب هاي اجتماعي 
قوه قضاييه مي گويد: متأسفانه امروز از فناوري هاي نوين در 
امر ورود به موقع براي جلوگيري از ساخت وسازهاي غيرمجاز 
و تغيير كاربري ها يا استفاده نمي شود يا بسيار كم استفاده 
مي شود، اين عدم استفاده مطلوب از فناوري هاي نوين در 
امر پيشگيري و جلوگيري از تغيير كاربري ها سبب شده 
تا هزينه اقدامات بعدي ناظر بر تخريب ساخت وسازهاي 
غيرمجاز افزايش يابد و حتي در صورت تخريب نيز ديگر 

زمين زراعي آن كاركرد اصلي خود را بازنيابد.

    قانون جهش توليد مسكن و امنيت غذايي 
همچنين، س��يد طه حس��ين مدني، رييس انديشكده 
حكمراني هوش��مند دراين خصوص به تسنيم مي گويد: 
توسعه افقي شهرهاي كش��ور در راستاي تأمين زمين و 
ساخت مسكن موردنياز جامعه اجتناب ناپذير است. اگر 
شهرهاي كشور به صورت برنامه ريزي شده و اصولي توسعه 
افقي پيدا نكنند نه تنها با كمبود مسكن روبرو مي شويم؛ بلكه 
قيمت زمين و مسكن افزايش چشمگيري پيدا مي كند. 
متأسفانه به دليل عدم توجه به اين مهم در دهه گذشته، اين 
روزها شاهد افزايش چشمگير سهم قيمت زمين بر قيمت 
تمام شده واحدها هستيم. تا جايي كه در برخي واحدها در 
پروژه هاي انبوه س��ازي شاهد سهم 50 درصدي يا بيشتر 
قيمت زمين بر قيمت تمام ش��ده آن واحد بوده ايم. قطعاً 
اين موضوع ناشي از كمبود زمين عرضه شده براي تقاضاي 

ساخت وساز مسكن است.
وي مي گويد: اما آنچه در توسعه افقي شهرها ناديده گرفته 
مي شود لزوم حفظ و حراس��ت از اراضي كشاورزي است، 
درگذش��ته مردم به واسطه اراضي كش��اورزي مرغوب و 
دسترسي مناسب به آب در يك مكان اجتماع مي كردند 
كه آن مكان ها امروز رفته رفته به شهرهاي بزرگ تبديل 
شده اند؛ بنابراين بايد توجه داشت كه اين زمين هاي مرغوب 
كشاورزي اطراف شهرها بودند كه به يكجانشيني و افزايش 

جمعيت آن مكان دامن زدند درحالي كه امروز بس��ياري 
اين اصل مهم و ساده را فراموش كرده و لزوم حفظ و تثبيت 

اراضي كشاورزي را ناديده مي گيرند.
رييس انديشكده حكمراني هوشمند تأكيد مي كند: از جمله 
قوانيني كه مي تواند امنيت غذايي كشور را مورد تهديد قرار 
دهد، قانون جهش توليد مسكن است! اين قانون و مفاد آن 
بايد در قانون هفتم توس��عه با نگاه ويژه بر اولويت دادن به 
امنيت غذايي و تثبيت كاربري اراضي مرغوب كشاورزي 
مورد بازنگري قرار گيرد. اين قانون به دولت ها و مسوولان 
محلي اجازه مي دهد تا اراضي درجه 3 و 4 كشاورزي را در 
راستاي تأمين زمين موردنياز براي ساخت مسكن تغيير 

كاربري دهند.

      نقش تخلفات در تغيير زمين هاي كشاورزي
وي مي گويد: اين در حالي اس��ت كه عمده اين اراضي در 
حال حاضر نيز براي توليد غذاي كش��ور مورد كشت قرار 
مي گيرد كه دس��ت درازي به آن مي توان��د تأمين غذا در 
آينده را بيش ازپيش با چالش مواجه كند. همچنين به نظر 
مي رسد موضوع شناسايي و مميزي درجه كيفي زمين هاي 
كشاورزي داراي مشكلات جدي است. به طوري كه مي توان 

با برخي تخلفات ي��ا برنامه ريزي ها ي��ك زمين مرغوب 
كشاورزي حاشيه يك شهر را طي يك فرايند يا گذر زمان، 
به درجه 3 يا 4 تبديل و سپس به جهت توليد مسكن مطابق 

اين قانون، تغيير كاربري داده و مورداستفاده قرارداد.
طاها مدني خاطرنش��ان مي كند: همچنين مطابق آمار 
رس��مي، بيش از 70 درصد از 18 ميلي��ون هكتار اراضي 
قابل كشت در ايران درجه 3 و 4 هستند كه اين آمار خود 
بيانگر ميزان چالش برانگيز بودن قوانين جهش رشد مسكن 
در حوزه امنيت غذايي و تغيير كاربري اراضي كشاورزي 
است. در اين ميان اراضي كشاورزي كه به صورت ديم كشت 
مي شوند و به ميزان بارندگي وابسته هستند بيشتر در خطر 
تغيير كاربري قرار دارند؛ اين در حالي است كه 50 درصد 

اراضي كشاورزي كشور ديم هستند.
وي عنوان مي كند: در همين راستا سياست هاي دولت ها 
در زمينه تثبيت امنيت غذايي و تأمين زمين موردنياز براي 
ساخت مسكن پاشنه آشيلي است كه اگر با كارشناسي 
همه جانب��ه و نگاه توس��عه محور صورت نگي��رد نه تنها 
بازخوردي نخواهد داش��ت؛ بلكه در آينده عقب گرد از آن 
سياست ها هزينه بس��ياري را براي جامعه و حكمراني در 

بردارد.

براب�ر کلاس�ه پرون�ده ش�ماره ۱۴۰۰۱۱۴۴۱۰۰۱۸۰۰۱۲۱۴ و رای ش�ماره 
۱۴۰۲۶۰۳۱۰۰۱۸۰۰۲۹۰5 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی عباس آباد تصرفات مالکانه 
و بلامعارض آقای عبداله کیان فرزند علی عمران نسبت به ششدانگ عرصه و اعیان 
یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان کاربری مسکونی ) به مساحت 5۱5/۳۶ متر 
مربع قسمتی از پلاک ۳۷۲ اصلی واقع در قریه تلیور سر دهستان کلارآباد بخش 
دو ثبت عباس آباد خریداری از علی عمران کیان محرز گردیده است لذا به منظور 
اطلاع عموم مرات�ب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می ش�ود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض و دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
 ۱5۶۷۶۹۰ م الف 

تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۰۶/۲۶         تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰۷/۰۹

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آيين نامه قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی

آزاد شعبانی کفیل ثبت اسناد و املاک شهرستان عباس آباد
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متعلق به خانم فریبا محمدی  به شماره ملی ۳۲5۷۶۱۷5۳۴  مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

برابر رای ش�ماره ۱٤٠٢٦۰۳۱۰۰۰۱۰۰۱۷۰۷ مورخه ۱۴۰۲/۰۶/۲۷ 
که در هی�ات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رس�می مستقر در واحد ثبتی منطقه 
یک ساری تصرفات مالکانه مرتضی معصومی کرد خیلی فرزند 
عبدالرحیم نس�بت به ش�ش دانگ یک قطعه زمین مشتمل بر 
انباری به مس�احت ۱۶۴/۳۰ متر مربع قس�متی از پلاک ۳۴5۳ 
اصلی واقع در قریه میانرود قاضی دسته در بخش یک ثبت ساری 
خریداری از مالک رسمی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز اگهی می شود در صورتی 
که اش�خاص نسبت به صدور س�ند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تس�لیم،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد.   م الف ۱5۷۶۱۹۲
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۷/۰۹

تاریخ انتشار نوبت دوم : ۲۴/٠٧/۱۴۰۲

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی و اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه شهرستان 

ساری منطقه يک

سید کاظم موسوی بشلی   
 مدیر  واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک منطقه یک ساری 



سهم زنان از بازار كار بسيار كمتر از مردان است. اين 
وضعيت در بازار فناوري اطلاعات بدتر هم مي شود و 
بر اساس آمارهاي منتشرشده از سوي مراكز دولتي 
و خصوصي، زنان تنها ۱۶ درصد از س��هم بازار كار 
اين حوزه را در اختيار دارند. اين عدد نه تنها نسبت 
به متوس��ط جهاني كه حتي از برخي كش��ورهاي 

همسايه نيز كمتر است.
با وجود اينكه زنان نيمي از جمعيت كشور را تشكيل 
مي دهند و از ظرفيت هاي بالق��وه اي براي افزايش 
جمعيت فع��ال اقتص��ادي برخوردار هس��تند اما 
همچنان نتوانسته اند به سهم متناسبي در اقتصاد 
مل��ي به ويژه در ح��وزه فناوري دس��ت پيدا كنند. 
صنايع توليدي جاي فن��اوري اطلاعات و خدمات 
اينترنت��ي را به  عن��وان پراس��تخدام ترين صنايع 
كشور گرفت و زنان فقط ۱۶ درصد از اين بازار را در 
اختيار دارند. بر اس��اس گزارش ايران تلنت در سال 
۱۴۰۱، زن��ان فقط ۱۶ درصد از ب��ازار كار فناوري 
اطلاعات، ش��بكه و انفورماتيك را در اختيار دارند 
و در بخ��ش برنامه نويس��ي و توس��عه نرم افزار نرخ 
مشاركت شان ۲۳ درصد است. البته طبق گزارش 
مركز توسعه تجارت در س��ال ۱۴۰۱، خانم ها ۱۶ 
درصد و آقاي��ان ۸۴ درصد از صاحب��ان واحدهاي 
تجارت الكترونيكي را تش��كيل مي دهند. از سويي 
ديگر ۲۲ درص��د از متقاضيان درياف��ت اينماد در 
سال گذشته نيز خانم ها بوده اند. بر اساس گزارش 
سازمان ملل كه در مارس ۲۰۲۳ منتشر شده، تنها 
۳۵ درصد از زنان در حوزه هاي تكنولوژي، مهندسي 
و رياضيات تحصيل مي كنند، يك س��وم از مشاغل 
تكنولوژي را زنان بر عه��ده مي گيرند و ۲۲ درصد 
از مش��اغل مربوط به حوزه هوش مصنوعي متعلق 
به زنان است. بنا بر اخبار منتشرشده، در عربستان 
سعودي مشاركت اقتصادي زنان به ۳۶ درصد رسيد 
كه از هدف ۳۰ درصدي تعيين شده در دستور كار 
اصلاحي چشم انداز عربستان سعودي ۲۰۳۰ فراتر 
رفت. فناوري اطلاعات اگرچه براي خانم ها جذاب 
است اما ميزان اشتغال آنها كمتر از ميزاني است كه 
انتظار مي رفت. كارشناس��ان دلايل متعددي براي 
اين ام��ر بازگو مي كنند، از مهاج��رت نيرو و قواعد 
نانوشته تا تنوع مش��اغلي كه خانم ها مي توانند در 

آنها مشغول به كار شوند.

   آمار زنان كارآفرين افزايش يافته است
در اين زمينه كتايون س��پهري، عضو هيات مديره 
انجمن زنان كارآفرين، به پيوست گفت: آماري كه 
در مورد ميزان دريافت اينماد عنوان ش��ده با آمار 
زنان ش��اغل در حوزه فناوري اطلاع��ات كه مركز 
توس��عه تجارت الكترونيك منتش��ر كرده متفاوت 
بوده و نشان از افزايش تعداد زنان كارآفرين نسبت 
به سال هاي گذشته دارد. او افزود: بر اساس آمارهاي 
جهاني ۱۰ درصد از مردم دنيا كارآفرين هس��تند و 

از اين ۱۰ درصد نيز تنها ۱۰ درصد را زنان تشكيل 
مي دهند. البته اين آمار متوسط كارآفرينان در كل 
دنياس��ت. مثلًا در عمان ۳۵ درص��د از كارآفرينان 
خانم هستند. در زمان دولت خاتمي، ۱۰.۶ درصد 
و در دوران احمدي ن��ژاد، ۷.۹ درصد از كارآفرينان 
خانم ها بوده اند. به طور كلي ۱۰ درصد از كارآفرينان 
كشور زن هستند. بنابراين آمار اشتغال به كار زنان 
نسبت به سال هاي گذش��ته افزايش داشته است. 
س��پهري درباره اختلاف چشمگير اش��تغال زنان 
در حوزه فناوري اطلاعات نس��بت به آقايان گفت: 
بس��ياري از خانم ها ترجيح مي دهند در مش��اغل 
دولتي مش��غول به كار ش��وند. اين  روزها استخدام 
دولتي زنان بس��يار افزايش يافته است. خانم ها نيز 
آب باريك��ه دولتي را به كاره��اي خصوصي ترجيح 
مي دهند. او افزود: از س��ويي ديگر تنوع مش��اغلي 
كه خانم ها مي توانند در آنها مش��غول به كار شوند، 
به ش��دت افزايش يافته اس��ت. خانم هاي بيشتري 
فروشنده، گارسن، رسپش��ن هستند و در بسياري 
از مشاغلي كه تاكنون زن ها وارد نمي شدند، اكنون 
به راحتي استخدام مي شوند و به فعاليت مي پردازند. 
همين امر گرايش خانم ها را ب��ه فناوري اطلاعات 
كاهش داده است. مثلًا خانم هاي بيشتري اين روزها 
در حوزه خبرن��گاري فعاليت مي كنند. به طور كلي 
مشاغل جديد براي خانم ها جذابيت ايجاد مي كند.

   مهاجرت كاري زنان
سپهري گفت: دليل ديگر مهاجرت زنان متخصص 
فناوري است. متخصصان فناوري اطلاعات راحت تر 
از ديگر مش��اغل مي توانند وي��زاي كاري دريافت 
كنند و در ديگر كش��ورها پيشنهاد كاري بيشتري 
درياف��ت مي كنن��د. در نتيجه بيش��تر خانم هاي 
متخص��ص فن��اوري اطلاعات از كش��ور مهاجرت 
كرده اند چراكه آمار اشتغال زنان در حوزه فناوري 

اطلاعات در س��ال هاي گذشته بيش��تر بوده است. 
مدير ش��تاب دهنده منش تاكيد كرد: بس��ياري از 
خانم ها در حوزه  UI/UX، توليد محتوا و ديجيتال 
ماركتينگ فعاليت مي كنند كه جزو حوزه فناوري 
اطلاعات محسوب نمي ش��ود. بسياري ديگر نيز به 
دوركاري مي پردازند يا فريلنسري فعاليت مي كنند 
كه احتمالًا به دليل داشتن بيمه خويش فرما يا عدم 
صدور بيمه از س��وي كارفرما، جزو آمار محس��وب 
نمي ش��وند. او دليل اينكه خانم ها بيش��تر مديران 
ميان رده هستند و كمتر در رده هاي بالاي سازماني 
فعاليت مي كنن��د را اين طور توضيح داد: ش��كاف 
جنس��يتي در اين باره همواره وجود داش��ته است. 
يك دليلش اعتمادبه نفس كمتر خانم ها نسبت به 
آقايان است. دليل ديگر به خاطر وظايف خانم ها در 
قبال خانواده و فرزندان شان است. او درباره اختلاف 
حقوق خانم ها با آقايان گفت: در فرهنگ ما اينگونه 
رواج يافت��ه كه آقايان نان آور خانواده هس��تند و به 
همين دليل بايد بيش��تر حقوق بگيرند. حتي خود 
خانم ها نيز چني��ن تفكري دارن��د. در صورتي كه 
زنان سرپرست خانوار در ايران فراوان اند. بر اساس 
مفهوم كار شايسته كه سازمان بين المللي كار ارايه 
كرده، حقوق و دس��تمزد شايس��ته به كارمندان بر 
اساس كار بايد ميان زنان و مردان برابر باشد اما اين 

اتفاق نمي افتد.

   فيلترينگ و حذف زنان از فناوري
مينا كامران، از فعالان حوزه فناوري اطلاعات اظهار 
كرد: زنان روس��تايي بعد از فيلتر شدن شبكه هاي 
اجتماعي ميزان مشاركت ش��ان در ح��وزه اقتصاد 
ديجيت��ال و اينترنت به طرز چش��مگيري كاهش 
يافت. چراكه بيش��تر زنان روستايي در اينستاگرام 
به فروش محصولات خ��ود مي پرداختند و اكنون 
به آن دسترس��ي ندارن��د. او افزود: يك��ي از دلايل 

كاهش مشاركت زنان روستايي، عدم دسترسي به 
فيلترشكن و وي پي ان است. از همين رو تنها امكان 
فعاليت در پيام رس��ان هاي داخلي را دارند. اگرچه 
زنان روس��تايي موبايل هوش��مند در اختيار دارند 
اما نمي توانند از ش��بكه هاي اجتماعي فيلترش��ده 
استفاده كنند. مونا ناصري، يكي از برگزاركنندگان 
دوره ه��اي مديري��ت محص��ول، نيز توضي��ح داد: 
دوره قب��ل بي��ش از ۵۰ درص��د دانش پژوه��ان و 
ش��ركت كنندگان در دوره هاي آموزش��ي را زنان 
تش��كيل مي دادند و در اين دوره تعداد زنان حتي 

بيشتر هم شده است.

   دردسرهاي ساعت كاري شناور
 حوزه فناوري

عاطفه هاش��مي، مدي��ر يكي از اس��تارت آپ هاي 
فن��اوري بيان ك��رد: بس��ياري از خانم هايي كه در 
حوزه فناوري اطلاع��ات و فروش اينترنتي فعاليت 
مي كنند ترجيح مي دهن��د وارد روند الكترونيكي 
نشوند و اينماد را به دليل دردسرهايش اخذ نكنند. 
او افزود: از سويي ديگر زنان مستعد و مدير، معمولًا 
مسووليت هاي بسياري در زندگي دارند و مديريت 
خانه و زندگي را نيز بر عهده دارند. هاش��مي گفت: 
مشكل ديگر نيز ساعت هاي كاري است. در تهران 
ممكن است خانم ها تا ديروقت سر كار باشند اما در 
شهرستان ها محدوديت هايي وجود دارد و خانم ها 
نمي توانند تا ديروقت سر كار باشند. مسووليت هاي 
بچه داري، حضور در جلسه اوليا و مربيان و رسيدگي 
به درس هاي فرزندان نيز بر عهده زنان است. اگرچه 
خانم ها در هزينه ها مش��اركت مي كنن��د اما براي 
ميزان فعاليت ش��ان س��قفي وجود دارد. فرهنگ 
جامعه اين اس��ت كه زن بايد ۸ شب خانه باشد. او 
ادام��ه داد: در حوزه فناوري اطلاع��ات نيز جابه جا 
كردن كامپيوتر و وسايل سنگين براي زنان دشوار 
است. از س��ويي ديگر كارمندان مانيتورينگ مانند 
آتش نشان ها هستند. اگر سرور نيمه شب هم قطع 
ش��ود، كارمن��دان مانيتورينگ باي��د در محل كار 
حضور يابند و مش��كل را رفع كنند. به عنوان مثال 
يك هفته سيس��تم  هاي وزارت بهداشت قطع بود و 
شبكه بهداشت به طور كلي قطع شده بود، كارمندان 
فناوري بايد به اين مشكلات شبانه روزي رسيدگي 
كنند تا مشكل رفع شود و اين براي خانم ها شدني 
نيست. هاشمي در پايان گفت: در معاونت زيرساخت 
هيچ خانمي در حوزه مانيتورينگ فعاليت نمي كند 
چراكه حتي اگر نيمه شب هم مشكلي پيش بيايد، 
كارمند بايد در محل كار حضور يابد و اين امر براي 
خانم ها دشوار است. از س��ويي ديگر فعاليت هايي 
مثل برنامه نويسي براي آقايان كه تك بعدي هستند 
و تمركز بيش��تري دارند راحت تر اس��ت تا خانم ها 
ك��ه چندبعدي اند و همزمان به چن��د كار مختلف 

رسيدگي مي كنند.
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آغاز بهره برداري از مرحله اول 
نهضت جهادي توسعه فيبرنوري 

مخابرات ايران و طرح هاي 
مخابراتي استان مركزي

مديرعامل شركت مخابرات ايران گفت: سرمايه لازم 
براي اجراي طرح نهضت جهادي توس��عه فيبرنوري 
كش��ور )نجما( ۵۷ هزار ميليارد ريال اس��ت.  مجيد 
س��لطاني در آيين بهره ب��رداري از مرحله اول نهضت 
جهادي توس��عه فيبرنوري ش��ركت مخابرات ايران 
)نجما( و طرح هاي مخابراتي استان مركزي در اراك، 
افزود: شركت مخابرات از سال ۹۴ توسعه دسترسي به 
فيبرنوري را آغاز كرد اما اين اقدام با كندي مواجه شد 
و طرح نهضت جهادي توسعه فيبرنوري، از خردادماه 
سال گذشته كليد خورد. وي بيان كرد: براي هر استان 
كشور در راستاي اجراي اين مهم، ۱۲ طرح انتخاب كه 
از بين آنها، بهترين  گزينه براي اجرا انتخاب شده است. 
مديرعامل ش��ركت مخابرات ايران با بيان اينكه، اين 
شركت با جديت به دنبال ادامه اين طرح است، اظهار 
كرد: در راستاي اجراي طرح نهضت توسعه فيبرنوري، 
همه اطلاعات طرح هاي استان ها به صورت هفتگي رصد 
مي شود و در اين خصوص مدير كنترل پروژه وجود دارد. 
سلطاني عنوان كرد: استان مركزي در راستاي اجراي 
طرح نهضت فيبرنوري جزو استان هاي موفق است كه 
اقدامات صورت گرفته جاي تقدير دارد. وي گفت: امسال 
با عنوان »مهار تورم؛ رشد توليد« نامگذاري شد و رهبر 
معظم انقلاب در نشست فروردين ماه با مسوولان كشور، 
الزاماتي را بيان فرمودند كه كمك دستگاه هاي مختلف 
به يكديگر يكي از اين الزامات بود و امروز همكاري بين 
دستگاهي در استان مركزي براي اجراي طرح نهضت 
توسعه فيبرنوري مشهود اس��ت. مديرعامل شركت 
مخابرات ايران افزود: اگر بخواهيم توسعه زيرساخت ها 
به خوبي محقق شود و شكوفايي اقتصادي در جامعه 
رخ دهد بايد همه پاي كار باشند و بخش هاي مختلف 
به يكديگر كمك دهند. س��لطاني بيان كرد: ثبات در 
سياست ها و هزينه هاي اقتصادي از ديگر الزمات مطرح 
شده بود و در اين راستا، سياست ها و تصميماتي كه در 
صنعت ارتباطات و فناوري اطلاعات اتخاذ مي شود بايد 
علاوه بر پيوست هاي مختلف، پيوست اقتصادي نيز 
داشته باشد. چمدير شركت مخابرات منطقه مركزي هم 
در اين نشست گفت: شبكه ملي اطلاعات از دغدغه هاي 
رهبر معظم انقلاب است و در اين شبكه ۲ ركن، استقلال 
و امنيت اطلاعات و كاربر وجود دارد. » عليرضا لطفي« 
افزود: اقدام گسترده اتصال دستگاه ها و نهادهاي مختلف 
استان به شبكه ملي و فيبرنوري از زمان فعاليت دولت 
سيزدهم در دستور كار جدي قرار دارد. وي بيان كرد: 
۲۶۰ كيلومتر فيبر شهري در ۲۲ شهر طراحي و اجرا 
شده اس��ت و هدفگذاري شده تا پايان سال اين شبكه 
به ۴۰۰ كيلومتر برسد. مدير شركت مخابرات منطقه 
مركزي ادامه داد: با پايان يافتن نهضت جهادي توسعه 
فيبرنوري شركت مخابرات در اين استان، ۹۰ درصد 
جمعيت استان مركزي از اينترنت پرسرعت برخوردار 
مي شوند. لطفي با بيان اينكه در استان مركزي، يك هزار 
و ۷۱۸ كيلومتر شبكه فيبر نوري شهري وجود دارد، 
گفت: در راستاي رفع نقاط داراي مشكل مخابراتي اين 
استان در يك سال گذشته، ۲۹ مركز جديد ايجاد شده 
است. استان مركزي با ۱۲ شهرستان داراي بيش از يك 

ميليون و ۴۸۰ هزار نفر جمعيت است.

ويژه

افتتاح مدرسه هفت كلاسه
راه ايمان شادگان

با حمايت همراه اول
هم��راه اول در راس��تاي مس��ووليت اجتماعي 
خ��ود در قب��ال آم��وزش و پ��رورش و تربي��ت 
نس��ل هاي آينده، در طراحي، س��اخت و اجراي 
پروژه مدرس��ه هفت كلاسه ش��ادگان مشاركت 
ك��رد. ب��ه گ��زارش اداره كل ارتباطات ش��ركت 
ارتباطات سيار ايران، آيين افتتاحيه و بهره برداري 
رس��مي از دبس��تان هفت كلاس��ه پس��رانه راه 
ايمان ش��ادگان با حضور اصغر باق��رزاده معاون 
پرورش��ي و فرهنگي وزارت آم��وزش و پرورش، 
 حجت الاس��لام س��يدعبدالنبي موس��وي فرد 
نماينده ولي فقيه در استان خوزستان و امام جمعه 
شهر اهواز، سرهنگ اسكندر جماشياني فرمانده 
انتظامي شادگان و سرهنگ علي فرحاني فرمانده 
سپاه شادگان و با حمايت همراه اول برگزار شد. اين 
مدرسه كه به سبك ماژولار و قابل انتقال توسط 
موسسه خيريه راه ايمان و با حمايت همراه اول و 
خيرين در روستاي آلبوناظر شهرستان شادگان 
استان خوزستان ساخته و تجهيز شده است، در 
نوع خود جزو سازه هاي س��ريع و چابك از منظر 
احداث به ش��مار مي رود كه فعاليت هاي عمراني 
در آن با كاهش حداكثري مواجه شده است. نياز 
حداقلي به نيروهاي متخصص و كارگر به نسبت 
مراكز س��ازه اي كه تمايل بيش��تر خيرين براي 
مشاركت را نيز به دنبال دارد، از جمله ويژگي هاي 
ديگر در پيشبرد اين پروژه بود. با توجه به اهميت 
آموزش و پرورش و تربيت نسل هاي آينده كه يكي 
از محورهاي مورد توجه مجموعه هاي پيشرو در 
توسعه پايدار جامعه به حساب مي آيد، همراه اول 
تاكنون با اهداي كانتينرهاي مورد نياز، در ساخت 
۱۲ مدرس��ه كانتينري در سطح كشور مشاركت 
داشته اس��ت. در واقع تربيت كودكان و نوجوانان 
به عنوان آينده سازان اصلي كشور، سرفصل بسيار 
مهمي اس��ت كه با توجه به نقش زيرساختي آن 
در رش��د جامعه، پيشران بسياري از فعاليت هاي 
مسووليت اجتماعي نخستين و بزرگ ترين اپراتور 
تلفن همراه كشور بوده است.  همراه اول با اين نگاه، 
سعي كرده است كه در همه لحظات در كنار نظام 
آموزشي كشور قرار داشته باشد و نقش حامي را 
براي مس��وولان، معلمان و دانش آموزان ايفا كند 
كه اين همراهي بنابر ش��رايط كشور، در هر زمان 
رنگ و بويي تازه داشته است.  راه اندازي و توسعه 
شاد به عنوان بزرگ ترين سوپراپليكيشن كشور 
كه بيش از دو سال بار اصلي آموزش را در شرايط 
كرونا بر عهده داش��ت، ارتقاي زيرس��اخت هاي 
آموزش مجازي و اهداي تبل��ت به دانش آموزان 
مناطق محروم، حماي��ت از رويدادهاي فرهنگي 
از جمله جش��نواره فيل��م كوت��اه دانش آموزي، 
 ك��دآپ و جاي��زه معل��م نمونه ه��اي كوچكي از 
نقش آفريني ه��اي همراه اول در نظ��ام تعليم و 
تربيت بوده است. حمايت از نخبگان هم كه يكي 
از محورهاي اصلي فعاليت هاي اپراتور اول تلفن 
همراه كشور در اين سال ها بوده است، با حمايت 
از تيم هاي رباتيك در مسابقات گوناگون جهاني 
و همچنين اعطاي بورس دانش آموزان مس��تعد 
در مقطع كارشناس��ي دنبال ش��ده است. همراه 
اول براي حمايت از عل��م و علم آموزي هيچ حد 
و مرزي نمي شناس��د و محروميت زدايي و ايجاد 
عدالت آموزش��ي در سراس��ر كش��ور همواره از 
دغدغه هاي مورد توجه اين ش��ركت برتر ايراني 
است.  س��اخت هشت مدرس��ه در مناطق زلزله 
زده كرمانش��اه و س��اخت مدارس در ش��مال و 
جنوب كشور در اس��تان هاي آذربايجان غربي و 
سيستان و بلوچستان تنها گوشه اي از توجه ويژه 
به مناطق محروم است. گفتني است در سال هاي 
اخير با توجه به رشد چند برابري قيمت مصالح و 
هزينه هاي ساخت مدرسه به شيوه سنتي، همراه 
اول بر آن شده كه از روش هاي سريع و كارآمدي 
براي راه اندازي مدارس در نقاط دورافتاده كشور 
استفاده كند.  براي اين منظور همراه اول با اهداي 
كانتينرهاي مازاد خود و با مشاركت خيرين، ايده 
ساخت مدارس كانتينري با امكانات كامل را پياده 
كرده كه با اس��تقبال مس��وولان، دانش آموزان و 

معلمان رو به رو شده است.

زنان تنها ۱۶ درصد از سهم بازار حوزه آي تي را در اختيار دارند

چالش زنان در بازار كار فناوري اطلاعات

تلاش پنتاگون براي باز كردن جعبه سياه هوش مصنوعي
يك مقام ارش��د وزارت دفاع امريكا اعلام ك��رد اين نهاد 
مي خواه��د قبل از اس��تفاده كامل از ه��وش مصنوعي، 
اطلاعات بيشتري درباره اين فناوري كسب كند و خواستار 
ش��فافيت بيش��تر توس��عه دهندگان در اين باره شد. به 
گزارش ايسنا، كرگ مارتل، مدير ارشد هوش مصنوعي و 
ديجيتال پنتاگون، خواستار ارايه اطلاعات بيشتر از سوي 
شركت هاي هوش مصنوعي درباره نحوه ساخت نرم افزار 
هوش مصنوعي اس��ت تا اين نهاد بتواند با طيب خاطر و 
اطمينان، از اين فناوري اس��تفاده كن��د. نرم افزار هوش 
مصنوعي روي مدل هاي زباني بزرگ متكي اس��ت كه از 
مجموعه داده عظيمي براي كاركرد ابزارهاي مانند چت 
بات ها و توليدكنندگان استفاده مي كنند. اين سرويس ها 
معمولا بدون نش��ان دادن كارهاي داخل��ي خود، در يك 
به اصطلاح جعبه سياه، عرضه مي شوند. در نتيجه، براي 
كاربران دشوار است كه درك كنند چطور اين فناوري، به 
تصميمات رسيده يا چه چيزي باعث بهتر يا بدتر شدن آن 

به مرور زمان مي شود. مارتل گفت: ما فقط نتيجه نهايي 
مدل سازي را دريافت مي كنيم و اين كافي نيست. پنتاگون 
هيچ ايده اي ندارد كه اين مدل ها چطور س��اخته شده اند 
يا از چه داده هايي استفاده مي كنند. همچنين شركت ها 
توضيح نمي دهند سيستم هايشان چه خطراتي ممكن 
است ايجاد كنند. وي اظهار كرد: آنها مي گويند بفرماييد. 
ما نمي گوييم آن را چطور س��اختيم. به شما نمي گوييم 
در چه چيزي خوب يا بد است. نمي گوييم آيا جانبدارانه 
است يا خير. اين مقام وزارت دفاع امريكا، چنين مدل هايي 
را معادل »فناوري بيگانه يافت ش��ده« براي وزارت دفاع 
توصيف كرد. وي همچنين نگران است كه فقط عده اي از 
مردم پول كافي براي ساختن مدل هاي زباني بزرگ دارند. 
مارتل هيچ شركتي را با نام مشخص نكرد، اما مايكروسافت، 
آلفابت، گوگل و آمازون از جمله شركت هايي هستند كه به 
همراه استارتاپ هاي OpenAI  و آنتروپيك سرگرم توسعه 

مدل هاي زباني بزرگ براي بازار تجاري هستند. 

شناسه آگهي : 1573517فراخوان  مناقصه عمومی
نوبت اول

شركت ملي نفت ايران   
شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب

توجه: اعلام آمادگي جهت شركت در اين مناقصه صرفا بصورت الكترونيكي)توکن( و از طريق سامانه ستاد به نشاني www.setadIran.ir   مي باشد.
مناقصه عمومی يک مرحـله ای شماره  م م/02/0151مربوط به  انجام خدمات تعميرات تهويه و تبريد در شهرک نفت 

الف- شرح مختصر خدمات
۱- خدمات مربوط به اين پيمان شامل موارد :خدمات مکانيکی ، خدمات مراقبت از دستگاه ،خدمات بنايی، خدمات جوشکاری و خدمات دفتری و اپراتوری طبق تشخيص 

کارفرما با ۲۹ واحد کاری می باشد.
۲- تهيه لوازم و مواد مصرفی موردنياز به عهده و هزينه پيمانکار می باشد.

۳- ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مناقصه درج می گردد.
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار

محل اجرای خدمات در اهواز-شهرک نفت و مدت انجام آن ۱۲م�اه  می باشد.
ج-   برآورد کارفرما

برآورد كارفرما جهت انجام خدمات / بدون درصد سهم و هزينه مديريت معادل   -/۱۲۵,۰۶۳,۳۸۵,۵۳۴ريال  مي باشد
د-شرايط مناقصه گران متقاضی

- داشتن ظرفيت آزاد)تعدادي و ريالي( در رشته مربوطه 
-    مجوز از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي و حداقل رتبه کلی شرکت ۶ در رشته  تاسيسات ، تعمير و نگهداری می باشد- در تعيين برنده مناقصه و در شرايط برابر،اولويت با 
شركت هاي بومي استاني مي باشد.-داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي الزاميست. و همچنين اصالت گواهي نامه مذكور ارائه گرديده مي بايست در سايت  www.mcls.gov.irروئيت گردد. عدم ارائه يا رويت گواهي نامه صلاحيت 

ايمني بمنزله حذف از مناقصه مي باشد .توانايي ارائه تضمين شرکت در فرآيند ارجاع كار به مبلغ - /۶,۲۵۳,۱۶۹,۲۷۷ريال که بايستی به يکی از دو صورت زير ارائه گردد :
الف:  ارائ�ه رسي�د وج�ه ص�ادره از س�وي حسابداري كارف�رما مبني ب�ر واري�ز مبل�غ ف�وق ال�ذكربه شماره حساب IR940100004001111604022067  نزد بانک  

مركزي جمهوري اسلامي ايران شعبه مركزي جمهوري اسلامي ايران - اهوازکد ۰ حساب - بنام  شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب
ب: ارائه ضمانتنامه بانكي به ميزان مبلغ فوق الذكر طبق فرم نمونه كه ابتدا براي مدت )۹۰روز( معتبر بوده  وپس از آن نيز با اعلام كارفرما براي مدت )۹۰ روز( ديگر قابل تمديد باشد.

- توانايي ۱۰% مبلغ پيمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمين انجام تعهدات
مناقصه گر جهت تحويل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصوير تضمين از طريق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کميسيون مناقصات در اهواز، 

کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمين را تسليم نمايند.
  هـ-محل و  مهلت دريافت مدارک مناقصه گران

 از کلي��ه متقاض�يان واجد ش��رايط دع���وت به عمل مي آيد ظرف مهل��ت مقرر در اين فراخوان جهت دريافت اس��ناد و اعلام آمادگی از طريق س��امانه س��تاد و به نش��اني
 www.setadIran.ir مراجعه نمايند تا ارزيابي هاي لازم وفق آيين نامه اجرايي بند ج ماده ۱۲ قانون برگزاري مناقصات)ارزيابي ساده(بر روي مدارك ارسالي مناقصه گران 

به عمل آيد.
۱- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونيکی )غير حضوری و( از ساعت ۸:۰۰ تاريخ  ۱۴۰۲/۰۷/۱۵لغايت  ساعت ۱۹:۰۰  تاريخ   ۱۴۰۲/۰۷/۲۴

www.setadIran.ir ۲- مبلغ خريد اسناد و شماره حساب: واريز مب�لغ  ۱,۴۲۸,۰۰۰ريال  از طريق درگاه موجود در سامانه به نشانی
محل، زمان تحويل و گشايش پيشنهادها 

متقاضيان مكلفند پيشـنهادات خود را حداکثر تا ساعت 15:30روز  چهارشنبه مورخ  1402/08/10به صورت الكترونيكي و از طريق سامانه ستاد تسليم 
نمايند. ضمناَ پيشنهادات در ساعت 08:30 روز دوشنبه مورخ  1402/08/15 گشايش و قرائت خواهد شد و حضور نماينده مناقصه گران با معرفي نامه و كارت 

شناسايي معتبر بلامانع است.
همچنين مناقصه گران می بايست ضمن بارگذاری الکترونيکی تصوير تضمين شرکت در فرايند ارجاع کار در سامانه تا ساعت ۱۵:۳۰روز  چهارشنبهمورخ۱۴۰۲/۰۸/۱۰اصل 
تضمين مذکور را به صورت فيزيکی به كميسيون مناقصات شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع در روبروی بلوک 

دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسليم نمايند.
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضيان شرکت در مناقصه و نمايندگان شرکتها در همه مراحل لازم و ضروری می باشد.

تذكر: حسب مورد ارائه يك نسخه اصلي از اساسنامه شركتها، آگهي تاسيس، آخرين تغييرات ثبتي و هرگونه گواهي مبني بر واجد شرايط بودن شركت مطابق با مفاد آگهي 
الزامي مي باشد.

امور حقوقي و قراردادها - شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب
WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.ir

برگ سبز خودرو سواری سپند  تيپ : پی کی آی به شماره پلاک: 
458 ج 57 ايران 26 مدل: 1384 به  رنگ: نقره ای_متاليک  شماره 
شاسی : 055750  شماره موتور: M131262027  بنام مهراب تيزرو 

کلاته بالی مفقود گرديده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری پرايد  تيپ : صبا ) جی تی ايکس آی( به شماره 
پلاک: 216 ب 26 ايران 26 مدل: 1383 به  رنگ: سفيد شيری_روغنی  
شماره شاسی :S1412283265017  شماره موتور: 00732074  بنام 

ولی اله حداد مفقود گرديده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

2002096783000029 شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران
R4-1402/11 مناقصه شماره R4-0040188 تقاضاي شماره  شماره مناقصه و تقاضا

TURBINE BLADE      خريد موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار   11،423،850،000 ريال

 تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه
مورخ 94/09/22 هيات وزيران مي باشد. نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار

228,477,000,000ريال مبلغ برآوردي مناقصه
1402/07/17 تاريخ  آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي در سامانه ستاد
آخرين مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزيابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد 1402/08/02 تاريخ

پس از ارزيابی کيفی مناقصه گران، مستندات دريافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طريق سامانه ستاد ارسال می گردد.  آخرين مهلت بارگزاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد
آدرس مناقصه گزار استان بوشهر- شهرستان عسلويه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- پالايشگاه چهارم-اداره خدمات کالا

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

پالايشگاه چهارم شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه پيشنهاد های خارج از سامانه 
ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره تلفن های6471-07731316468 تماس حاصل فرمايند.

شركت ملي گاز ايران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شناسه آگهي : 1574878آگهي فراخوان ارزيابی کيفی مناقصه عمومي دو مرحله ای
نوبت دوم



تعادل|
حذف سامانه يكپارچه فروش خودرو براي عرضه محصولات 
شركت هاي خودروساز خبرساز شده است. معاونت صنايع 
حمل و نقل با اظهارنظر خود شايعه تعطيلي اين سامانه را 
به سر زبان ها انداخت. اما شوراي رقابت نه تنها خبر از تداوم 
حيات س��امانه يكپارچه فروش مي دهد ك��ه بر برگزاري 
سومين عرضه محصولات خودروساز از مسير ياد شده در 
چند روز آينده تاكيد مي كند. به گزارش »تعادل«، مدير 
روابط عمومي ش��وراي رقابت اعلام كرد كه طي چند روز 
آينده اطلاعيه براي عرضه در قالب مرحله س��وم فروش 
يكپارچه خودروها منتشر خواهد شد. برگزاري مرحله سوم 
فروش خودرو از مسير سامانه يكپارچه با توجه به سخنان 
معاونت حمل و نقل وزير صمت را مي توان جديد ترين ابهام 
درباره ادامه كار سامانه يكپارچه فروش خودرو قلمداد كرد. 
س��پهر توكلي گفت هر تغييري در نحوه عرضه خودروها 
بايستي مصوبه شوراي رقابت را داشته باشد؛ بنابراين بدون 
مصوبه شوراي رقابت امكان تغيير در نحوه عرضه خودرو 
وجود ندارد و س��امانه يكپارچه خودرو حذف نشده است. 
آن طور كه ايس��نا گزارش كرد، مدير روابط شوراي رقابت 
ادامه داد: عرضه خودرو مانند قبل در بستر سامانه فروش 
يكپارچه ادامه خواهد داشت. دادجوي توكلي تاكيد كرد 
عرضه خودرو همچنان به شيوه قبلي است و سامانه يكپارچه 
عرضه خودرو به  كار خود ادامه مي دهد.با توجه به اظهارات 
مدير روابط عمومي ش��وراي رقابت به نظر مي رسد علاوه 
بر پا بر جا ماندن س��امانه يكپارچه به عنوان مسير عرضه 
خودرو، همچنان ساز و كار فروش خودرو، همان مكانيزم 
نوبت دهي خواهد بود. البته سخنان بعدي دادجوي توكلي 
نشان مي دهد تلاش هايي براي ايجاد تغيير در مسير عرضه 
محصولات خودروس��ازان در جريان بوده كه هنوز به ثمر 
ننشسته و به نظر مي رسد در شرايط فعلي جمع بندي ها 
بر ادامه حيات سامانه يكپارچه فروش خودرو دلالت دارد.  
توكلي با بيان اينكه تصميم ها براين بود تا اوايل هفته گذشته 
)هفته اول مهر 1402(، عرضه مرحله س��وم خودروها از 
طريق سامانه يكپارچه صورت پذيرد اما در پي جلساتي 
كه برگزار شده است، احتمالا طي چند روز آينده اطلاعيه 
مربوط به عرضه دور سوم در سامانه يكپارچه بارگذاري و 
منتشر خواهد شد و طي هفته هاي پيش رو مرحله سوم 
اجرايي مي شود. ساعت هاي پاياني روز پنجشنبه خبري 
از معاون صنايع حمل ونقل وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
منتشر شد كه شايعه حذف سامانه يكپارچه فروش خودرو 
را دامن زد. منوچهر منطقي گفت مسير عرضه محصولات 
خودروس��ازان از طريق س��امانه يكپارچه مسدود شده و 
خودروسازان نسبت به عرضه مستقيم محصولات خود اقدام 
مي كنند. اما اين خبر از سوي معاونت حمل و نقل صمت 
تكذيب شد. منطقي از برنامه ريزي براي توازن بخشي به 
عرضه و تقاضا در توليد و بازار خودرو خبر داده است. البته 
به نظر مي رسد اين ماجرا در روزهاي آينده نيز ادامه داشته 
باشد. همچنان پوست موز زير پاي سامانه يكپارچه فروش 
خودرو ق��رار دارد و اين احتمال وجود دارد كه هر آن خبر 
قطعي حذف سامانه يكپارچه فروش خودرو و جايگزين 

مسير جديد براي عرضه محصولات خودروسازان منتشر 
شود. بررسي ها نشان مي دهد در دو مرحله فروش بيش از دو 
ميليون متقاضي درخواست خود را در سامانه ثبت كرده اند 
اين در حالي است كه توليد خودروي سواري در سال گذشته 
نزديك به يك ميليون دستگاه بود، به نوعي ثبت نام بدون 
برآورد دقيق از ميزان عرضه و تقاضا در سامانه انجام شده 
است و اكثر مشتريان فعلًا منتظر دريافت محصولات خود 
هستند كه خودروسازان به بهانه هاي مختلف در موعد مقرر 
خودرويي به آنها تحويل نمي دهند، در محصولات مونتاژي 
نيز افزايش قيمت ها باعث شد بخش زيادي از متقاضيان 
خريد اين خودروها انصراف دهند و سامانه در قالب چندين 
فراخوان سعي در جذب مشتري كرد كه آن هم موفق نبود.

   گروكشي خودروسازان
 براي اخلال در بازار

در همين راس��تا خبرگزاري تسنيم در گزارشي انتقادي 
نوشت: نكته مهم ديگر اينجاست؛ در شرايط بلاتكليفي 
مردم در سامانه يكپارچه و تأخير در تحويل خودروها، وزير 
صمت در اظهاراتي قابل تأمل گويا فلسفه فروش خودرو در 
سامانه يكپارچه را كه همان حذف رانت بوده است، فراموش 
كرده است و مساله اختلاف قيمت كارخانه تا بازار را قبول 
ندارد و تمام رانت ها را مي خواهد از بين ببرد. به اعتقاد وي، 
»چرا بايد به خودروس��از رانت بدهيم و بعد حساب كشي 
كنيم؟ خودروس��ازان بايد بدانند كه هي��چ رانتي در كار 
نيست و بايد روي پاي خود بايستد. «، اين اظهارات عجيب 
علي آبادي نشان از آن دارد كه وزير صمت مي خواهد به جاي 
س��اماندهي فروش خودرو همان نسخه قديمي افزايش 

قيمت خودروهاي داخلي را براي جبران زيان خودروسازان 
اجرايي كند تا شايد افزايش كيفيت خودروها اتفاق بيفتد.

اما وزير صمت به اين نكته توجه نكرده اس��ت كه بخش 
زيادي از زيان هاي خودروس��ازان متوجه دولتي س��ازي 
اين صنعت در پوشش خصوصي سازي، رابطه بلادرنگ 
دولت با خودروسازان بدون هيچ محدوديت، سياست هاي 
صنعتي متناقض، ناكارآمد و ناكافي، وجود بسترهاي فساد 
در صنعت خودرو و عدم شفافيت در هزينه هاي تمام شده 
خودروه��ا در دو حوزه تأمين قطع��ات داخلي و خارجي 
بوده اس��ت. جالب تر اينجاست خودروسازان هم به جاي 
رفع مش��كلات اين صنعت مدام بر طبل افزايش قيمت 
مي كوبند و مي خواهند در كوتاه ترين زمان زيان هاي خود 
را جبران كنند. بررسي ها نشان مي دهد در دوماهه اخير 
شركت ايران خودرو تقاضاهاي زيادي براي افزايش قيمت 
محصولات خود به شوراي رقابت ارسال كرده است كه آنها 
با بررسي داده ها موافق اين موضوع نبوده اند چراكه جزييات 
قيمت خودروهاي پيشنهادي براي شوراي رقابت قابل 
قبول نبوده و به نوعي هزينه ها صوري بوده است. تقاضاي 
افزاي��ش قيمت براي محصولات ايران خ��ودرو در حالي 
از سوي اين ش��ركت مطرح مي شود كه عمده مشتريان 
اين شركت از جمله خريداران راناپلاس معطل دريافت 
خودروهاي خود هستند اما شركت به بهانه هاي مختلف 
خودرويي به آنها تحويل نمي دهد و سرگرداني خريداران هر 
روز بيشتر مي شود. ظاهراً خودروساز مي بيند كه نمي تواند 
افزايش قيمت را اعمال كند براي رس��يدن به هدف خود 
به تنش بازار اضاف��ه مي كند و ضمن ممانعت در تحويل 
خودروهاي ثبت نامي عرضه محصولات را به بازار محدود 

مي كند تا شايد اين موضوع عاملي براي كسب اهداف خود 
باش��د. حال وزير صمت به جاي آنكه از طرح جامع خود 
براي صنعت خودرو رونمايي كند نه تنها س��امانه فروش 
خودرو را به گردن نمي گيرد بلكه با شعار مبارزه با رانت در 
پي قيمت گذاري آزاد خودروست موضوعي كه تجربه خود 
را در سال هاي گذشته نشان داده و نتوانسته است دردي 
از بازار خودرو دوا كند و مردم را صاحب خودرو كند. به نظر 
مي رسد در زمان حاضر وزارت صمت بايد فكر اساسي براي 
عرضه خودرو به مردم كند تا تكليف مشتريان مشخص شود 
نه اينكه با اظهاراتي ضد و نقيض بيشتر التهابات قيمتي را 

در بازار به وجود آورد.

   انبارها پر از خودرو و خودروسازان
 دنبال مجوز افزايش قيمت

در  همين حال، كيومرث سرمدي نماينده مجلس در جلسه 
علني نوبت عصر روز شنبه مجلس در تذكري گفت: امروز 
خودروسازان در بازار در حال گروكشي از مردم هستند؛ در 
چنين شرايطي وزارت صمت به خاطر گردن نگرفتن سامانه 
يكپارچه خودرو در حال تكرار تجربه شكست خورده حذف 
رانت در بازار خودرو است. به گفته وي، خودروسازان امروز 
با كاهش عرضه خود در بازار و تاخير در تحويل خودروها 
به دنبال ايجاد اخلال در بازار خودرو هستند. اين نماينده 
مجلس شوراي اس��لامي بيان كرد: خبرها حاكي از اين 
موضوع اس��ت كه انبار و پاركينگ خودروسازان مملو از 
محصولات توليد شده اس��ت اما خودروهايي كه در قالب 
قرعه كشي تعهد شده، به مردم تحويل داده نمي شود و به 

دنبال مجوز افزايش قيمت خودرو هستند.
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درخواست مالياتي اصناف
اتاق اصناف ايران در نامه اي از س��ازمان امور مالياتي 
خواس��ته تا در اولين فرصت ممكن، كارگروه تعيين 
»نسبت هاي سود فعاليت« را با حضور نمايندگان اتاق 
اصناف ايران تشكيل دهد. مجتبي صفايي، رييس اتاق 
اصناف ايران - در رابطه با اين نامه و تعريف »نس��بت 
س��ود فعاليت هاي صنفي« اظهار كرد: سازمان امور 
مالياتي هر س��اله و عموما پيش از مرداد ماه، براي هر 
رسته صنفي، »نسبت سود فعاليت« در نظر مي گيرد 
و هر جا يك واحد صنفي نتوانست اسناد و مداركي دال 
بر هزينه ها ارايه دهد، سازمان امور مالياتي بر اساس 
نس��بت سود فعاليت تعيين ش��ده، ماليات آن واحد 
صنفي را تعيين مي كند. اما به گفته وي گاهي ديده 
مي شود كه سازمان حمايت براي يك صنف سود 1۵ 
درصدي در زمان فروش در نظر گرفته، اما س��ازمان 
امور مالياتي با نسبت سود فعاليت 1۸ درصد، ماليات 
مي گيرد. اينجا اس��ت كه واحد صنف��ي بر پرداخت 
ماليات بيش از سود قانوني، معترض مي شود. اين امر 
يكي از نمونه هايي است براي اينكه بدانيم نسبت سود 
فعاليت هاي صنفي، گاهي به درستي تعيين نمي شود و 
ضرورت حضور نماينده اصناف در كميته تعيين نسبت 
سود فعاليت را مي رساند. به عقيده رييس اتاق اصناف 
ايران، اي��ن كميته راهكاري ب��راي رفع چالش هاي 
موجود در ماليات هاي صنفي است؛ به طوري كه يكي 
از اعتراضات و درخواس��ت هاي جدي اصناف در ايام 
ارسال اظهارنامه مالياتي در خردادماهِ 1402، ضرورت 
تعديل نسبت هاي سود فعاليت بود. در اين باره با وجود 
پيگيري هاي انجام شده از سوي اتاق اصناف ايران و 
قول شفاهي مديران سازمان امور مالياتي، هنوز دعوتي 
از اتاق اصناف ايران پيرامون بازنگري در نسبت هاي 
سود فعاليت صورت نگرفته است. وي افزود: در اصلاح 
قانون ماليات هاي مستقيم، از آنجايي كه امكان كنار 
گذاشتن استفاده از نس��بت هاي سود به صورت آني 
وجود نداشت، عملًا ضرايب س��ود در قالب »نسبت 
سود فعاليت يا اينتاكد« در آيين نامه ماده )21۹( ق. 
م.م حيات دوباره يافت. حال پرسش اين است وقتي كه 
عملًا دفترچه ضرايب سود، احيا شده، چرا تشكل هاي 
صنفي از فرآيند تعيين نسبت هاي سود تشكل هاي 
صنفي حذف شده اند؟ اين در حالي است كه ضرايب 
س��ود براي برآورد هزينه هاي يك فعال اقتصادي و 
تعيين درآمد مش��مول ماليات او مورد استفاده قرار 
مي گيرد و از اين حيث، نماينده تش��كل هاي صنفي 
از واقعيات هزينه اي صنفِ مربوطه آگاهي بيشتري 
دارد. رييس اتاق اصناف ايران همچنين اظهار كرد:  گر 
چه بندهاي مختلف ماده )41( آيين نامه اجرايي ماده 
)21۹( ق. م.م، تعيين نس��بت هاي سود )اعم از ويژه 
و ناويژه( را به تنهايي بر عهده س��ازمان امور مالياتي 
گذشته است، اما مواد )2( و )۳( قانون بهبود مستمر 
محيط كسب و كار، دس��تگاه هاي اجرايي را مكلف 
كرده قبل از وضع يا اصلاح هرگونه مقرره اي كه موجد 
حق يا تكليف براي صاحبين كسب وكار مي شود، نظر 
تش��كل هاي اقتصادي ذيربط را اخذ كنند. وي ادامه 
داد: وقتي با عدم اج��راي كامل طرح جامع مالياتي، 
ضرايب سودِ سابق در پوششِ نسبت سود يا اينتاكد 
احياء شده است، تمامي شرايط و لوازم گذشته آن )از 
جمله تشكيل كارگروه نسبت سود با حضور نمايندگان 
اصناف( بايد احياء شود. در نامه اي مكتوب به سازمان 
امور مالياتي تاكيد كرده ايم كه لازم است نمايندگان 
اتاق اصناف ايران در هر مورد در باب نس��بت سودِ هر 
رسته، اعلام نظر كنند. نظري كه متكي به پيشنهادات 
اصناف سراسر كشور بوده و نتيجه مشاركت بيش از 
سه ميليون واحد صنفي است و اتحاديه هاي صنفي 
اس��تان هاي مختلف، نظرهاي متفاوتي در خصوص 
نسبتِ سود در نظر گرفته  شده دارند كه با جمع بندي 
اتاق اصن��اف ايران مي تواند در اختيار س��ازمان امور 

مالياتي قرار گيرد.

حراج برخط لوازم خانگي
و برقي آغاز شد

س��ازمان اموال تمليكي اعلام كرد جديدترين حراج 
برخط اين س��ازمان از امروز ش��نبه ۸ مهرماه شروع 
مي شود. بر اساس اعلام سازمان جمع آوري و فروش 
اموال تمليكي، س��ي س��ومين حراج خرده فروشي 
س��ازمان و دومين حراج اس��تان آذربايجان غربي از 
امروز ساعت 10 صبح مورخ ۸ مهرماه آغاز و تا تاريخ 
1۵ مهرماه ساعت 20 ادامه دارد. متقاضيان مي توانند 
از ساعت ۸ صبح روز شنبه مورخ 1۵ مهرماه الي ساعت 
20 همان روز نس��بت به ارايه پيشنهاد اقدام نمايند. 
انواع لوازم خانگي و برقي در اين حراج عرضه مي شود. 
بر اساس مصوبه هيات وزيران، شركت در حراج براي 
كارمندان دولت بلا مانع است. علاقه مندان مي توانند 
از طري��ق آدرس ذيل وارد صفحه مرب��وط به حراج 

خرده فروشي برخط شوند.

واگذاري ۱۰ هزار محدوده
و معدن تا پايان سال

مديركل دفتر بهره برداري از معادن وزارت صمت از 
واگذاري 10 هزار محدوده و معدن با برگزاري مزايده 
به متقاضيان خبر داد. به گ��زارش خبرگزاري مهر، 
مهدي حمي��دي در گفت وگو با س��يما اظهار كرد: 
تا پايان س��ال 10 هزار مح��دوده و معدن با برگزاري 
مزايده به متقاضيان واگذار مي ش��ود. مديركل دفتر 
بهره برداري از معادن وزارت صمت با اش��اره به اينكه 
سال گذشته يك هزار معدن و محدوده تعيين تكليف و 
مالكيت شد، افزود: از ابتداي مهر همه استان ها مزايده 
معادن و محدوده هاي خود را آغاز كرده اند و متقاضيان 
با مراجعه به س��امانه كاداس��تر معادن مي توانند از 
مناطق مورد واگذاري مطلع ش��وند. وي گفت: سال 
گذش��ته برخي محدوده ها و معادن به صورت بسته 
سرمايه گذاري )شامل چند محدوده يكجا( در مزايده 
ارايه شد امس��ال هم اين روند ادامه دارد و در سامانه 

كاداستر مشخص شده است.

ورود نخستين خودروي عراقي 
به منطقه آزاد اروند

خوزستان مديرعامل سازمان منطقه آزاد اروند از ورود 
خودروهاي عراقي به منطقه آزاد اروند براس��اس مجوز 
»كارنه دو پاس��اژ« خبر داد و گفت: تردد آزاد خودرويي 
دو منطقه مجاور در استان هاي خوزستان و بصره عراق 
تحولي بزرگي در حوزه هاي مختل��ف به دنبال خواهد 
داشت. علي زارعي در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به ورود 
نمادين نخستين خودروي عراقي از مرز شلمچه براساس 
توافقات انجام شده، اظهار كرد: استفاده شهروندان عراقي از 
مجوز »كارنه دو پاساژ« و معافيت از پرداخت عوارض هاي 
مرتبط، مي تواند موجب رونق گردش��گري و اقتصادي 
در منطقه ش��ود و اثرات مثبت��ي در حوزه هاي مختلف 
اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي خواهد داشت. وي با بيان 
اينكه ورود خودروهاي عراقي به كشور در قالب اين مجوز 
از سر گرفته شده است، افزود: اين مجوز به كشورهايي 
كه عضو اين كنوانسيون هستند تعلق مي گيرد و بر اين 
اساس خودروهاي عراقي با پلاك بين المللي مي توانند از 
طريق مرز شلمچه وارد كشور شده و تردد كنند. مديرعامل 
س��ازمان منطقه آزاد اروند گفت: با توجه به اين مساله، 
متقاضيان عراقي در كشور مبدا، بايد به نهادهاي متولي 
مراجعه و سازوكار تردد خودروهاي خود را انجام دهند و 
سپس نسبت به تردد اقدام كنند. فرآيند تردد اين خودروها 
از مرزهاي كشور نيز در حداقل زمان ممكن و با كمترين 
هزينه انجام خواهد ش��د. زارعي عنوان ك��رد: ورود اين 
خودروها در صورت دارا بودن پلاك بين المللي، به كشور 
بلامانع اس��ت اما در غير اين  صورت مالكان خودروهاي 
خارجي كه از مرز شلمچه در منطقه آزاد اروند وارد كشور 
مي شوند، به اداره راهنمايي و رانندگي خرمشهر ارجاع 
داده ش��ده تا با نصب پلاك گذرموق��ت، امكان تردد در 
خاك ايران را پيدا كنند.وي با بيان اينكه مدت زمان اين 
مجوزها ۵ ماه است، افزود: تردد آزاد خودرويي دو منطقه 
مجاور در استان هاي خوزستان و بصره عراق تحولي بزرگي 
در حوزه هاي مختلف به دنبال خواهد داشت. وي عنوان 
كرد: اين سازمان موضوع تردد مجدد خودروهاي عراقي 
در منطقه را به فال نيك گرفته و برنامه ريزي لازم جهت 
استقبال گسترده، نظام مند و سودآور از اين مساله را در 
دستور كار قرار خواهد داد. زارعي خاطرنشان كرد: حمايت 
سازمان منطقه آزاد اروند از تردد خودروهاي خارجي در 
منطقه نافي حمايت از كسب و كارهاي خرد نخواهد بود و 
به طور حتم فعاليت هايي كه در منطقه منجر به درآمدزايي 
و امرار معاش از طريق تردد اتباع مي شود را طي سازوكاري 

تضمين خواهيم كرد.

اظهارات ضد و نقيض
درباره مطالبات گندمكاران

در جلسه علني صبح ديروز چندين نماينده مجلس به 
دولت درباره ديركرد مطالبات گندمكاران تذكر دادند. 
قاليباف هم در دفاع از دولت به آنها گفت: طبق بررسي ها 
ما مطالبات گندمكاران تا 10 روز ديگر پرداخت مي شود. 
اين درحالي كه رييس سازمان برنامه و بودجه چند روز 
پيش، اين زمان را پايان مه��ر ماه اعلام كرده بود. بيش 
از يك هفته از فصل زراع��ي 140۳-1402 مي گذرد. 
اما هنوز دولت پول كش��اورزان را پرداخت نكرده است. 
درحال حاضر كشاورزان بالغ بر 4۵ هزار ميليارد تومان از 
دولت طلب دارد. اما دولتمردان هر روز يك وعده جديد 
مي دهند، پيش از پايان سال زراعي 1402-1041 وزير 
كش��اورزي گفته بود پول كش��اورزان را دولت تا پايان 
شهريور خواهد داد. اما دولت بر سر عهد خود نماند و اين 
اتفاق نيفتاد؛ روزهاي آغازين فصل زراعي جديد مجري 
طرح گندم گفت: پول كشاورزان تا 1۵ روز آتي پرداخت 
خواهد شد. يعني در ظرف حداكثر 7 روز آينده، اما كمتر 
از چند روز از اين اظهارنظر نگذشته بود كه داوود منظور، 
رييس سازمان برنامه و بودجه از كشاورزان عذرخواهي 
كرد و گفت: تا پايان مهر با كشاورزان تسويه خواهيم كرد.

در اين مدت برخي نمايندگان مجلس بارها به دولت بابت 
ديركرد مطالبات دولت تذكر دادند. حال امروز مجددا 
آنها نسبت به اين تاخير اعتراض كردند. البته محمدباقر 
قاليباف اين بار در حمايت از دولت وعده جديدي داد و 
گفت: حداكثر تا 10 روز آينده كل مطالبات گندم كاران 
پرداخت مي ش��ود رييس مجلس اف��زود: در خصوص 
پرداخت مطالبات گندم كاران جلسه اي برگزار شده و در 
آن جلسه دكتر منظور رييس سازمان برنامه و بودجه نيز 
حضور داشتند. بر اساس پيگيري هاي انجام شده حداكثر 
ظ��رف 10 روز آينده كل بدهي دول��ت به گندم كاران 

پرداخت خواهد شد.

مرحله سوم عرضه خودرو با مكانيزم جدید

گروكشي خودروسازان براي اخلال در بازار

تحليل جدید اتاق بازرگاني از اقتصاد جهاني

عزم اتحاديه اروپا براي انتقام از چين و روسيه
تحليل جديد اتاق بازرگاني از اقتصاد جهاني حاكي از عزم 
اتحاديه اروپا براي انتقام از چين و روسيه است و در سطح 
منطقه نيز شاهد تلاش هاي جديد تركيه براي بهبود 
شرايط اقتصادي اين كشور رقابت تنگاتنگ عربستان 
و امارات براي توسعه هر چه بيشتر هستيم. در هفتاد و 
دومين گزارش از سلسله گزارش هاي »پايش تحولات 
تجارت جهاني« كه از سوي اتاق بازرگاني ايران منتشر 
ش��ده، گلچيني از تحولات اخي��ر در دولايه جهاني و 
منطقه اي محيط ژئواكونوميك ايران ارايه شده و آخرين 
روندها و پيش بيني هاي اقتصادي تهيه ش��ده توسط 
بزرگ تري��ن نهادهاي اقتصادي بين الملل��ي، در قالب 
داده هاي تازه مورد واكاوي قرار گرفته اند. بر اساس اين 
گزارش به نظر مي رسد، در سطح جهاني اتحاديه اروپا عزم 
خود را براي انتقام جويي از چين و روسيه جزم كرده است. 
بيم تسلط چين بر بازار خودروهاي برقي، اروپا را واداشته 
تا با هدف مبارزه با قيمت هايي كه به طور مصنوعي و با 
كمك هاي هنگفت دولت چين پايين نگه  داشته شده، 
طرح تحقيقات ضد يارانه اي از چين را پيش ببرد.  ايتاليا 
نيز با وجود تاكيد بر حفظ روابط دوستانه خود با چين، 
اعلام كرد كه از طرح كمربند و جاده اين كش��ور خارج 
خواهد شد. علاوه بر اين دوازدهمين بسته تحريم هاي 

اروپايي نيز با تمركز بر جلوگيري از دسترسي روسيه به 
كالاهاي تحريم شده از طريق كشورهاي ثالث، روي ميز 
كار اتحاديه اروپا قرار دارد تا مواضع عمدتاً مناقشه برانگيز 

اين اتحاديه در قبال چين و روسيه تكميل شود.

   تلاش تركيه براي بهبود شرايط اقتصادي
در س��طح منطقه، تركيه پرچم دار تح��ولات اخير بوده 
است. بهبود مستمر روابط ميان اين كشور با قطر سبب 
ش��ده تا دورنماي گذشتن حجم سرمايه گذاري قطر در 
تركيه از سقف كنوني 10 ميليارد دلاري، بسيار نزديك 
باشد. تركيه در ادامه مسير اصلاحات اقتصادي و با كمك 
تس��هيلات دريافتي 1۸ ميليارد دلاري از بانك جهاني، 
در پي احياي ثبات اقتصادي و رفع آس��يب هاي ناشي از 
تورم حاكم بر اقتصاد اس��ت. جلب موافقت غول چيني 
تجارت الكترونيك، شركت علي بابا، براي سرمايه گذاري 
دو ميليارد دلاري در تركيه، ايجاد كريدورهاي تجاري و 
اس��تقبال از پروژه جاده توسعه عراق و نيز هم راستايي با 
چين در مخالفت با كريدور اقتصادي هند - خاورميانه - 
اروپا كه تركي��ه در آن حضور ندارد، ازجمله اقدامات اين 
كشور در راستاي تقويت موقعيت ژئواكونوميك و بهبود 

شرايط اقتصادي است.

   رقابت عربستان و امارات
در س��وي ديگر، عربس��تان و امارات همچنان در رقابتي 
تنگاتنگ در تكاپو براي توسعه هر چه بيشتر هستند. هر دو 
كشور، با هدف تنوع بخشي به ذخاير ارزي، ورود به حوزه هاي 
پر ريسك تر و با درآمد بالاتر و نيز افزايش سرمايه گذاري 
خارجي، اقدام به فروش بخشي از اوراق خزانه ايالات متحده 
خود كرده اند.  عربستان در جريان اجلاس سرمايه گذاري 
با كشور هند، بيش از ۵0 توافقنامه و يادداشت همكاري 
با اين كش��ور به امضا رسانده است. اين كشور مذاكراتي را 
نيز با امريكا در پيش گرفته تا با سرمايه گذاري مشترك در 
معادن آفريقا، گامي در راستاي تضمين امنيت عرضه فلزات 
حياتي برداشته باشد كه اين روزها محل مناقشات سنگين 
ميان چين و امريكا است.  مشاركت امارات در پلتفرم هاي 

ايجادشده به  منظور رفع مشكلات زيرساختي قاره آفريقا 
و تسريع در توس��عه پروژه هاي انرژي پاك در اين قاره، به  
موازات افتتاح اولين دفتر خارجي بانك س��رمايه گذاري 
زيرساخت آسيايي در ابوظبي، نشان از اراده راسخ اين كشور 
در دستيابي به توسعه پايدار دارد. در اصل امارات اخيرا اعلام 
كرده كه به پرداخت 4.۵ ميليارد دلار براي تسريع در توسعه 
پروژه هاي انرژي پاك در آفريقا متعهد شده است. گفتني 
است مركز پژوهش هاي اتاق ايران مدتي است تهيه و انتشار 
سلسله گزارش هاي »پايش تحولات تجارت جهاني« را با 
هدف بررسي رويدادهاي كليدي در محيط ژئواكونوميك 
ايران در دستور كار قرار داده و در اين گزارش ها مسائل مهم 
روز از منظر تأثيرگذاري بر ديپلماسي اقتصادي و موقعيت 

ژئواكونوميك ايران موردبحث و بررسي قرار مي گيرند.

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۴۱۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱7۴۴ مربوط به آقای محمود شاهمیری 
برزکی فرزند حسینعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 7۰/۰۴ مترمربع پلاک شماره 7۸۲۰ اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم / مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث اسداله نعمتی سند رسمی شماره 

۳۱۴7۳ مورخ ۱۳۲۲/۰۸/۲۰ دفترخانه۸ قم / م-الف ۱۸۲۹۶
۲- رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۰۵۹ مربوط به پرونده کلاس�ه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰7۶۸  مربوط به تقاضای خانم 
فاطمه جوادی فرزند عباس در سه دانگ مشاع از یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱7۵ متر مربع پلاک شماره 
۱۰۶۱۳/۱۱۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم/ سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۲۸ صفحه 

۵۰۲ به موجب سند رسمی ۲۳۶۱۳ مورخ ۱۳7۵/۱۲/۰۱ دفترخانه ۲۱ قم/ م-الف ۱۸۳۰۱
۳- رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۰۴۶ مربوط به پرونده کلاس�ه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰7۶7 مربوط به تقاضای آقای 
جواد یزدان پناه فرزند رضا در سه دانگ مشاع از یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱7۵ متر مربع پلاک شماره 
۱۰۶۱۳/۱۱۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم/ سندمالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۵۰ صفحه 

۴۲۵ به موجب سند رسمی ۱۶۳۰۶ مورخ ۱۳7۳/۰۵/۰۴ دفترخانه ۲۱ قم/ م-الف ۱۸۳۰۰
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و تعادل(

نوبت اول: ۱۴۰۲/۰7/۰۹        نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰7/۲۴

آگهی ماده ۳ قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی و مشاعی

مهدی زارع شحنه -رییس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی ماده ۳ قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
۱- رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۹۴۰ مربوط به پرونده 
کلاس�ه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۳7 مربوط به تقاضای آقای 
حسین صابری زاده فرزند احمد، در ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۹ متر مربع در قسمتی از 
پلاک شماره فرعی ۵7/۹/۲۴۰۲  اصلی واقع در بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم/ مالکیت متقاضی طی سند قطعی و 
موروثی و مبایعه نامه عادی از محمدعلی صابری زاده صفحه 

۱۴۵ دفتر ۲۸۶ / م-الف ۱۸۲۹۵
۲- رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۵۴۴ مربوط به پرونده 
کلاس�ه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۹۰ مربوط به تقاضای خانم 
حوری لقا خلیفه  فرزند محمدابراهیم در ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰ مترمربع در 
قسمتی از پلاک شماره ۵ فرعی از ۲۳۰۲ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم/ مبایعه نامه عادی از جلال 

پری صفحه ۴۰۳ دفتر ۳۴۵/ م-الف۱۸۲۹7
۳- رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۹۲7 مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۰7 مربوط به تقاضای آقای علی 
رمضانی فرزند صفر، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مس�احت 7۶/۵۰ متر مربع در قسمتی از پلاک 
ش�ماره فرعی از ۲۲۰7 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم/ مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 
از فاطمه افراش�ته طی س�ند قطعی ش�ماره ۲۲۴۰۲ مورخ 

۱۳۸۱/۱۰/۲۹ دفترخانه ۱۳ قم/ م- الف ۱۸۲۹۸
۴- رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۶۵۳ مربوط به پرونده 

کلاس�ه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۵۲ مربوط به تقاضای خانم 
صغری بیات فرزند یداله، شش�دانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۱۴۵/۳۰ متر مربع پلاک شماره 
فرع�ی از ۲۳۲7 اصلی واقع در ق�م بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم/ مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از زهرا 

محمودزاده حسینی/ م-الف ۱۸۲۹۹
۵- رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۳۱ مرب�وط به پرونده 
کلاس�ه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۱۶  مربوط به تقاضای آقای 
عیس�ی ملکی اولامچی فرزند حس�ین، ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بناشده به مساحت ۵7/۰۵ متر مربع 
در قسمتی از پلاک شماره ۱۹ فرعی از ۱۹۴7 اصلی واقع در 
ق�م بخش حوزه ثبت ملک اداره دو ق�م/ مبایعه نامه عادی 
و خری�داری مع الواس�طه از وراث مرحوم عباس بیگدلی و 
تاجی بیگدل�ی و زیورخانم اعرابی صفحه ۲۸7 دفتر ۳۸۱/ 

م-الف ۱۸۳۰۲
۶- رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۱۰۶ مربوط به پرونده 
کلاس�ه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۶۴  مربوط به تقاضای آقای 
مرتض�ی جعفری فرزند حی�در، یک و نیم دانگ مش�اع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به  مساحت 
۹۳ مترمربع در قس�متی از پلاک ش�ماره فرع�ی از ۲۳۰۳ 
اصلی واقع در قم بحش حوزه ثبت ملک اداره دو قم/ مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ابوالفضل صفری ثبت 
دفتر الکترونیکی ۱۴۰۱ – ۵۳۹۲ صفح�ه ۴۹۸ دفتر ۶۵7/ 

م-الف ۱۸۳۰۵
7- رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۱۰۸ مربوط به پرونده 
کلاس�ه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۶۵  مربوط به تقاضای خانم 
شیماالس�ادات فاضلی فرزند س�یدتقی، یک و نیم د انگ 
مشاع از شش�دانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 

به مس�احت ۹۳ مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی 
از ۲۳۰۳ اصلی واقع در ق�م بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم/ مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ابوالفضل 
صفری ثبت دفتر الکترونیک�ی ۱۴۰۱ - ۵۳۹۲ صفحه ۴۹۸ 

دفتر ۶۵7/ م-الف ۱۸۳۰۴
۸- رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۱۰۴ مربوط به پرونده 
کلاس�ه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۶۳  مربوط به تقاضای آقای 
محمد جعفری فرزند حیدر، سه دانگ مشاع از ششدانگ 
قطعه زمی�ن ک�ه در آن احداث بنا ش�ده به مس�احت ۹۳ 
مترمربع در قسمتی از پلاک ش�ماره فرعی از ۲۳۰۳ اصلی 
واق�ع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم/ مبایعه نامه 
ع�ادی و خریداری مع الواس�طه از ابوالفض�ل صفری ثبت 
دفتر الکترونیکی ۱۴۰۱ – ۵۳۹۲ صفح�ه ۴۹۸ دفتر ۶۵7/  

م-الف ۱۸۳۰۳
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس 
از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترس�ی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داش�ته باش�ند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار 
آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه 
یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و تعادل(

نوبت اول : ۱۴۰۲/۰7/۰۹
نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰7/۲۴

رضا حسین خانی- رییس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320
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خبرروز

افزايش ۶۰ درصدي مهاجرت كودكان بدون همراه از طريق دريا
صندوق كودكان سازمان ملل متحد )يونيسف( مي گويد: شمار كودكان مهاجر بدون همراه كه از نواحي دريايي خطرناك به سمت 
اروپا عبور مي كنند در سال جاري ميلادي )۲۰۲۳( ۶۰ درصد افزايش يافته است. يونيسف در اين باره مي گويد بيش از ۱۱ هزار كودك 
از درياي مديترانه عبور كرده اند. اين نهاد خواستار واكنش گسترده اروپا براي حمايت از كودكان و خانواده هاي پناهجو است. اين 
نهاد سازمان ملل مي گويد كودكان اغلب زماني كه به اروپا مي رسند در بازداشتگاه ها نگهداري مي شوند و بيش از ۲۲ هزار نفر فقط در 
ايتاليا نگهداري مي شوند. سازمان ملل مي گويد بيش از ۲۵۰۰ نفر در سال جاري ميلادي در حين سفر جان باخته يا مفقود شده اند. 
در پنج سال گذشته، بيش از ۱۰۰ هزار مهاجر از قايق هاي كوچك براي عبور از كانال »مانش« از فرانسه به انگليس استفاده كرده اند.

ادامهازصفحهاول

 اس�اس تعدي�ل س�اختاري، مبتن�ي ب�ر 
كوته نگري است

رييس موسس��ه مطالعات دي��ن و اقتص��اد، توضيح داد: 
اساس تعديل ساختاري، مبتني بر كوته نگري از نظر افق 
تحليل و سرمايه سالاري غيرمولد به جاي توليد محوري 
و عدالت محوري است. مومني با اشاره به انتشار نامه كامل 
»ميش��ل فوكو« به مهندس »مهدي بازرگان« در كتاب 
»دولت، فس��اد و فرصت هاي اجتماعي«، كه توسط دكتر 
»حسين راغفر« ترجمه شده است، گفت: در آن نامه، اوج 
بحث فوكو اين است كه عدالت و بي عدالتي نقطه هاي بسيار 
حساسي هستند. جايي كه انقلاب ها اغلب به بهانه آن شكل 
مي گيرند و عموما وقتي از آن منحرف مي شوند، فرومي ريزند. 
اين استاد دانشگاه تاكيد كرد: چقدر قبيح تر است به حاشيه 
رفتن عدالت، در جامعه اي كه از نظر اعتقادي افتخار خود 
مي داند ك��ه عدل را جزو اصول دينش آورده اس��ت. آقاي 
مطهري مي گفت وقتي به عدالت پشت مي كنيد، جامعه اي 
مي س��ازيد كه در آن علم، اخلاق و عقل رش��د نمي كند. 
صورت بندي نظري شهيد بهش��تي، از مساله عدالت كه 
گام هاي بزرگي نس��بت به كار سترگ شهيد مطهري هم 
جلوتر است اين است كه مي فرمايند اگر بخواهيم از ديدگاه 
اس��لامي به ادراك مورد رضايت خداوند دس��ت يابيم، در 
اسلوب روش شناختي مان بايد عدالت محوري حاكم باشد.

 قله غفلت از عدالت محوري 
به گفته مومني، قله غفلت از عدالت محوري را در چارچوب 
شيطنت ها، فسادها و فريبكاري هايي مي بينيم كه در ذهن 
برخي حكومتگران ايجاد ش��ده كه براس��اس آن رفتن به 
سمت حكومت يكدست افتخار تلقي مي شود و آنها به همه 
ابزارهاي مشروع و نامشروع متمسك مي شوند كه به صورت 
غيرخردورزانه و غيرعادلانه، شايسته ها و صاحب صلاحيت ها 
را از كانون هاي قدرت حذف كنند. حكومت يكدس��ت، به 
معناي حذف غيرمطيعان و چاپلوسان است و وقتي اين به 
بازارگرايي مبتذل پيوند بخورد، در چارچوب اين انديشه، 
حق، با »آراي دلاري« و برحس��ب »آراي دلاري« تعريف 
مي شود و انسان بماهو انسان صاحب حق تلقي نمي شود و هر 
كس به اندازه سرمايه اي كه دارد صاحب حق تلقي مي شود.

 
  شاقول اصولگرايي 

 وي اضافه كرد: آنها چون به عدالت پش��ت كرده اند، براي 
سنجش خود ش��اقول ندارند. بايد گفت مگر اسم خود را 
اصولگرا نگذاشته ايد، از نظر ديني، آنكه داعيه اصولگرايي 
دارد، بايد عدالت شاقول شاقول هايش باشد! در اين چارچوب، 
خشن ترين مذمت ها مربوط به اين مي شود كه پول، زايندگي 
پيدا كند و ربا موتور خلق ارزش شود.  مومني پرسيد: چطور 
برانگيخته نمي شويد كه مناسباتي در حيطه اقتصاد ايجاد 
كرده ايد كه در آن، ربا موتور خلق ارزش اس��ت، چيزي كه 
درباره آن نص صريح وجود دارد. مناسباتي ايجاد كرده ايد 
كه در سه دهه گذشته، بهاي پول براي تامين مالي سرمايه 
در گردش توليدكنندگان، همواره بي��ن ۵ تا ۱۰برابر نرخ 
بهره در استاندارد ميانگين جهاني بوده است. كاري كرده اند 
كه ما بگوييم لطفا »مرحمت ك��رده و ما را مس كنيد«! و 

به همان مناس��باتي برگردانيد كه اسم آن را سرمايه داري 
مي گذاريد و مذمتش مي كنيد. اين استاد دانشگاه با بيان 
اينكه آقايي و سروري كه شما براي پول و رباخوري ايجاد 
كرديد به گونه اي است كه بايد بگوييم هزار رحمت به آنها 
كه چنين ادعاهايي ندارند و مي گويند در چارچوب نظام 
سرمايه داري كار مي كنيم، تصريح كرد: وقتي ماجرا اينگونه 
شد، از نظر اصولي، در حيطه انديشه، مي گوييم چرا اين دولت 
قادر نيس��ت براي هيچ كدام از جهت گيري هاي سياست 
اقتصادي- اجتماعي خود، مبناي نظري ارايه دهد. آنها به 
نام عقل نظ��ري، عقل عملي را منكوب كردند و بعد همان 
عقل نظري را هم زير پا گذاشتند و منفعت گرايي افراطي 
كوته نگرانه و مبتذل و غيرمردمي را جايگزين كردند. براي 
سيستم هاي اقتصادي- اجتماعي شان، نمي توانند هيچ 

مبناي نظري قابل دفاعي ارايه  دهند.

تعيين كننده مقدرات كشور ما 
مومني  خاطرنشان كرد: چقدر اينها تلاش كردند بگويند 
كل ماجراي تورم در ايران، به نقدينگي مربوط مي ش��ود، 
اما همان ها كه چني��ن ادعايي دارند، راج��ع به اينكه چرا 
نقدينگي در دوره پس از جنگ، اين همه افراطي رشد كرد، 
كه واقعا عظمت امثال آقاي عالي نسب و مهندس موسوي و 
همكاران شان حيرت مي كند كه چگونه توانستند اين قدر 
شرافتمندانه اقتصاد را اداره كنند، سكوت مي كنند. آنها راجع 
به اينكه نقدينگي جهش يافته، تابع چه متغيرهايي است، 
چيزي نمي گويند و بعد آقايان شاكري، راغفر و افراد عالم، 
عامل، دردمند، دلسوز و پاكدامن، با مستندات غيرقابل انكار 
تاكيد مي كنند كه اين نقدينگي افسارگسيخته، در درجه اول، 
معلول تمايل افراطي به شوك درماني است. بعد همان ها كه 
مي گويند بايد فكري براي نقدينگي كنيم، بزرگ ترين نيروي 
محرك شوك درماني در اين مملكت شدند! اين همه فاجعه 
آفريدند و حتي يك وعده از وعده هايشان محقق نشده، باز هم 
دست برنمي دارند. پس اينجا علم مبنا نيست. آيا اكنون منافع 
كوته نگرانه شبه مافيايي، مقدرات كشور ما را تعيين مي كند، 

نه مصالح ملت، دين و كشور؟ اين مثل روز روشن است.

  اولين كار در شرايط بحراني
 ملي كردن بانك ها 

اين اقتصاددان، ضمن تشريح روندها و پيامدهاي »انقلاب 
كينزي« اظهار داشت: كينز توانست با واقعيت هاي محرز 
شده، بازارگراها را از توهم بيرون بياورد. اكنون واقعيت هاي 
محرز شده، مي گويد شاگرد اول جهش نقدينگي، شوك 
درماني است و شاگرد دوم آن، جولان سوداگرانه فاجعه ساز 
بانك ها و به ويژه بانك هاي خصوصي است. اگر واقعا عقل 
عملي مبنا قرار داش��ت، صدها بار گفته شده كه حتي در 
كشورهاي صنعتي پيشرفته نيز اولين كاري كه در شرايط 
بحراني مي كنند، ملي كردن بانك ها است. وقتي اين مساله را 
درك مي كنيد و به آن تن نمي دهيد، روشن مي شود مساله، 

منافع ملي و خرد و دانايي علمي براي اداره كشور نيست.
مومني تاكيد كرد: وقتي براي شما محرز شد شوك درماني 
و عملكرد بانك هاي خصوصي، توليدكنندگان ايران را به 
فلاكت، ورشكستگي و افلاس كشانده، وضعيت بدهي هاي 

دولت را به آستانه هاي خطرناك برده و كارد را به استخوان 
مردم رس��انده، با چه معياري مي توان هشدار داد كه ادامه 
اين شيوه حكمراني كه در حوزه هاي سياست و اقتصاد، به 
عدالت پشت كرده، دستاوردي نخواهد داشت و تنها مي تواند 

فاجعه تشديد كند.

  عزيزان روي ترمز بزنند
اين اقتصاددان پرس��يد: كي زمان آن مي رسد كه عزيزان 
روي ترمز بزنند و اعلام كنند شواهد، از حدود متعارف در 
اين زمينه فراتر رفته است. اما متاسفانه آنچه بسيار غم انگيز 
است، اين است كه به جاي اينكه علم، قانون و برنامه، محور 
باشد و لوازم آن سنجيده شود، محدوديت در دسترسي به 
اطلاعات بيشتر وجهه همت قرارگرفته است و به هر شيوه 
ممكن عليه شفافيت اقدام مي كنند. تحليل كارشناسي 
كه سايتي با آن نشان مي دهد در اين چارچوب حكمراني، 
سياست خارجي شما هم با شكست هاي پي در پي روبه رو 
شده، اگر منطق داريد كارشناساني كه قادر هستند از اين 
جهت گيري هاي سياست خارجي دفاع كنند را بياوريد و با 
شاخص هاي معقولي نشان دهيد آن تحليل غلط بوده؛ اما 
وقتي با استفاده از زور مي خواهيد صداي آن تحليلگران را 
ببنديد، هيچ نشانه خوبي نيست. اين تصريح معجزه آساي 
شهيد بهشتي است كه مي گويد آن جامعه اي كه با شفافيت 
مشكل پيدا مي كند در آن، به اسلام و عدالت پشت مي شود.

  كوچك تري�ن ردي از ملم�وس ب�ودن 
برخي آمارها وجود ندارد

مومني اضافه كرد: در چنين جامعه اي، پول پاشي، مبناي 
كسب مشروعيت مي شود به جاي اينكه راه را براي ميدان 
خلاقيت، توليد، بالندگي و مشاركت فعال مردم در سرنوشت 
سياسي و اقتصادي شان تعريف كنند. آدم خجالت مي كشد 
از حكومتگري كه رشته اش اقتصاد است و فخر مي فروشد 
به اينكه ما پول پاشي بيشتري كرديم و بعد استناد مي كند به 
اينكه با اين كار ما، »ضريب جيني« هم بهبود پيدا كرد! بايد 
گفت شما متوجه نمي شويد احمدي نژاد هم اين كار را كرد 
و اوضاع و احوال را به كجا كشاند! صميمانه و مشفقانه به آنها 
مي گويم فكر نكنيد اينكه در هفته دولت با دادن آمارهايي 
كه نه مبناي منطقي دارد و نه كوچك ترين ردي از ملموس 
بودن در آن وجود دارد، حرف هاي عجيب و غريب مي زنيد، 

مسائل حل مي شود.

  از عملكرد دوره احمدي نژاد عبرت بگيريد
رييس موسسه مطالعاتي دين و اقتصاد يادآور شد: متاسفانه 
در دوره احمدي ن��ژاد هم همين ش��يوه حاكم بود؛ مرتب 
حرفهاي بي ضابطه مي زد و بعد كه داده هاي رسمي با همه 
آن كنترل هايي كه بر روي آن اعمال مي شد بيرون مي آمد، 
روشن مي ش��د كه واقعيت هيچ نسبتي با حرف هايي كه 
گفته مي شد، ندارد. به تك تك اعضاي اين دولت، مشفقانه 
مي گويم اگر فرصت ندارند از تاريخ چند صد ساله گذشته 
ايران عبرت بگيرند، حداق��ل از عملكرد دوره احمدي نژاد 

عبرت بگيرند!

  شاخص فلاكت 
در سال 14۰1، به قله تاريخي رسيد

وي درعين ح��ال گفت: احمدي نژاد در مقايس��ه با اينها، 

ادعاي عدالت هم مي كرد! هر چند فلاكت را به جاي عدالت 
نشاند و در ماه هاي پاياني مسووليتش شاخص فلاكت به 
دو برابر اندازه اي كه تحويل گرفته بود رساند. شماها كه از 
آن شعارها مي دهيد، نمي خواهيد از اين عبرت بگيريد كه 
مركز آمار اكنون گزارش داده كه به رغم همه آن حرف هاي 
بي ضابطه توخالي كه برخي مقامات اقتصادي زدند كه چقدر 
شاهكار كردند و چقدر جور دولت قبلي را كشيدند و نوآوري 
داشته اند، شاخص فلاكت در سال ۱4۰۱، به قله تاريخي 
۱۰ ساله گذشته خود رسيده است. اين را مي خواستيد! اين 
استاد دانش��گاه علامه طباطبايي ادامه داد: آنقدر به دولت 
حسن روحاني، بد و بيراه مي گوييد، ما هم نقدهاي اصولي 
به آن وارد مي دانستيم و نقد مي كرديم، اما اتهام نمي زديم 
و آنجا كه كار درستي انجام ش��ده بود هم ذكر مي كرديم، 
اما اي��ن دولت كي مي خواهد اين بازي را كه »هر چه فرياد 
داريد، بر سردولت قبلي بكشيد« را متوقف كند؟ اين دولتي 
كه شما همه آن سيئات را به آن نسبت مي دهد و ما هم در 
بخش هايي با شما موافق هستيم، در سال ۱۳9۵، شاخص 
فلاكت را به ۱9.۲رس��انده بودند اكنون شما اين رقم را در 
پايان س��ال ۱4۰۱ به ۵4.8 رس��انده ايد. خدا شاهد است 
همان ماه هاي اولي كه اينها روي كار آمدند، ناصحانه گفتم با 
جهت گيري هايي كه به لحاظ سياسي و اقتصادي مي بينم 
كار را به جايي خواهند رساند، كه قبل از پايان دوره مسووليت 
آنها، مردم بگويند هزاران رحمت بر دولت حسن روحاني. 

اكنون اين جلوه اش را ببينيد!

  رشد 3۰ درصدي بدهي دولت 
و 9۰ درصدي شركت هاي دولتي

مومني با بيان اينكه همين چند روز پيش، مركز پژوهش هاي 
مجلس، در گزارشي اعلام كرد در سال ۱4۰۱، نسبت به سال 
۱4۰۰، ان��دازه بدهي دولت ۳۰درصد رش��د كرده و اندازه 
بدهي ش��ركت هاي دولتي 9۰ درصد رشد داشته است، 
اظهار داشت: حالا ببينيد چقدر حرف هاي بي ضابطه زدند 
كه ما دست در كيسه بانك مركزي نكرديم و از طريق انتشار 
اوراق با نقدينگي چنين و چنان كرديم و پول پرقدرت چاپ 
نكرديم! ما چقدر به اينها گفتيم اين تبليغات را كه هيچ پايه  
علمي هم ندارد در دولت روحاني نيز مطرح مي كردند و ما با 
مستندات نشان داديم كه در آخرالامر ماجراي انتشار اوراق 
نيز در نهايت به انتش��ار پول پرقدرت منجر مي شود. براي 
كسي كه خدا و قيامت را قبول دارد، قبيح است كه اينقدر 
بي پروا خلاف گويي كند. هم قبيح است از نظر اخلاقي و هم 

فاجعه ساز است از نظر عملي.
رييس موسسه مطالعات دين و اقتصاد هشدار داد: وقتي با 
ماليه خود دولت و شركت هاي دولتي اين بساط را به پا كرده 
باشند، ببينيد اوضاع و احوال خانوارها و توليدكننده ها چه 
مي شود. چرا بايد سرمايه گذاري در ايران دچار بحران شود. 
به اين دليل كه شما با سياست هاي مبتذل شوك درماني و 
سرمايه سالار رباخوار و نه سرمايه سالار مبتني بر نوآوري 
 فناورانه، بس��اطي را برپا كرده ايد كه اكن��ون نه خانوارها 
پس انداز چنداني دارند و نه بنگاهاي توليدي انگيزه اي براي 
سرمايه گذاري دارند و نه چيزي از توان مالي براي حكومت 
مانده است. از كجا مي خواهد بيايد! چقدر ما به شما هشدار 
داديم كه وقتي در قاجاريه اين اتفاق افتاد، سرآغاز بدبختي 
شد. چون مرحله بعدي اين است كه شما يأس فراگير از اينكه 
از طريق ظرفيت هاي دانايي موجود در كشور بشود كشور را 

اداره كرد پديدار مي كنيد و همه را متوجه خارج مي كنيد.

  روزانه ما با ميان تهي سازي فراگير 
روبرو مي شويم

به گفته مومني، ژست تان خيلي ضدخارجي است، اما شيوه 
عمل تان اين گونه نيست؛ چون در آن تقريبا شايسته سالاري 
و عدالت محوري جايگاهي ندارد و روزانه ما با ميان تهي سازي 
فراگير روبرو مي شويم. دولت و بنگاهاي توليدي ما در حال 
توخالي شدن هستند. خانوارها دچار فلاكت و افلاس بيشتر 
مي شوند اما اين طبل تبليغات گوش كر كن استمرار دارد. 
بله، هر چه ميان تهي تر باشد، آن تبليغات گوش خراش تر، 
مشمئزكننده تر و آزاردهنده تر مي شود. در نهايت شفقت و 
از موضع امر به معروف و نهي از منكر، مي گويم به عقل گرايي 
برگرديد. اين استاد دانشگاه توضيح داد: در منطق شهيد 
بهش��تي، برخلاف منطق روحانيون اهل كليساي قرون 
وسطي كه بهشت  فروشي مي كردند، و قيامت را به ابزاري 
براي كاسبي تبديل كرده بودند، قيامت هم تجلي گاه عمل 
انسان ها است. آنچه اصل است، عمل است؛ خيلي ها هستند 
كه نيت هاي خوب دارند، جنايت هاي بزرگ هم مي كنند، اين 
مساله چند بار بايد در تاريخ تكرار شود. صميمانه و خاضعانه 
مي گويم به آن انديشه هايي كه انقلاب اسلامي  در سايه آن، 
بالندگي و فراگيري پيدا كرد و اعتماد به دين خدا ايجاد كرد، 
برگرديد. با انديشه هايي كه استبداد و ناچيز شمردن مردم و 
حذف مردم از مشاركت در سرنوشت سياسي و اقتصادي شان 
را بزك علمي و دين��ي مي كند، ما فقط فاجعه اي بزرگ تر 
تجربه خواهيم كرد. اين مساله اي بسيار خطير است. مومني 
با بيان اينكه شهيد بهشتي در اسلوب روش شناختي خود، 
بسيار بر اينكه از ديدگاه قرآن، حياتي ترين مسووليت انسان 
مسلمان اين است كه به آرمان هايي كه خداوند كه در كادر 
جامعه نمونه مورد نظرش آورده عينيت ببخشند، تاكيد 
داشته است، منتقدانه گفت: شما مي خواهيد با ربوي كردن 
اين سيستم و قطبي كردن سياست و اقتصاد، آرمان محقق 
كنيد! اين شدني نيس��ت؛ چرا از قرآن عبرت نمي گيريد 
كه مي گويد حتي پيامبران هم در غياب مش��اركت مردم 
نمي توانند سراپرده عدل برقرار كنند! اينها آنقدر صريح و 
شفاف است كه نمي توان در آن دست برد و بزك شان كرد. 
نمي شود داده هايش را پنهان كرد، مساله اي كه اكنون حتي 
از دوره احمدي نژاد هم رواج بيشتري پيدا كرده است.رييس 
موسسه مطالعاتي دين و اقتصاد ادامه داد: چقدر تكان دهنده 
است كه بالاترين سقوط ها در اس��تاندارد بين المللي، در 
زمينه كيفيت محيط زيست ايران دقيقا در دوره حكومت 
يك دست اتفاق افتاده است. در دوره احمدي نژاد، تقريبا در 
فاصله پنج، شش س��اله، بيش از ۶۰ رتبه سقوط به سمت 
كشورهايي با بدترين وضعيت محيط زيست تجربه كرديم. 
در دولت آقاي رييسي هم س��قوط بيش از ۵۰ رتبه اي در 

فاصله سال ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۲ رخ داده است.

  در رتب�ه پاكدامني اقتص�ادي در جهان، 
دوباره سقوط داريم

مومني توضي��ح داد: متفكران بزرگ توس��عه مي گويند 
نابرابري هاي ناموجه، سرمنش��ا همه عدم تعادل ها است. 
همه تعادل هاي حيات جمعي را بي عدالتي برهم مي زند و 
علت العلل همه بي عدالتي ها اين است كه در ساختار قدرت، 
راه بر شايستگان، تحت عنوان خودي بازي و نصب خودي ها 

بسته شود. در همين دوره كوتاه دو، سه ساله، باز هم اين به 
اصطلاح خودي ها، چند بار غربال شدند! شدت تغييرات 
را در دولت آقاي رييسي ببينيد؟ نگاه كنيد چه خبر است! 
تحولاتي كه از نظر رتبه ايران به لحاظ پاكدامني اقتصادي 
در جهان رخ داده، نش��ان مي دهد ما دوباره سقوط داريم و 
حتي نسبت به سال ۱4۰۰، پسرفت داشته ايم. اين استاد 
دانشگاه تمام اين شاخص ها را به هم مرتبط دانست و تاكيد 
كرد: وقتي باب خلاقيت، توليد فناورانه و شايسته محوري 
بسته ش��ود، گزينه بديل آن ناكارآمدي، فساد، انحطاط و 
سقوط در كيفيت زندگي و محيط زيست مردم مي شود. 
مومني خاطرنشان كرد: صميمانه و مشفقانه به نهادهاي 
فرادست در س��اختار قدرت ايران عرض مي كنم كه با اين 
بس��اطي كه تحت عنوان برنامه هفتم تدارك ديده شده و 
با اين بودجه هايي كه در س��ال هاي ۱4۰۱ و ۱4۰۲ جنبه 
قانوني پيدا كرده، روند پيشروي در باتلاق را سرعت خواهيم 
بخشيد. مسير بازگشت هم براساس موازين ديني و علمي 
كاملا روشن است و اينجا به معناي دقيق كلمه؛ هر آنچه علم 
بگويد دين هم مي گويد و برعكس. مسير كاملا روشن است، 
شفافيت، مش��اركت و عدالت. از درون اينها ما مي توانيم از 
چنبره همه اين بحران هايي كه دچار هستيم خود را خلاص 

كنيم و راهي به سمت اوضاعي بهتر باز كنيم.

  هزينه هاي غيرقابل جبران تاخير در اصلاح 
رويه هاي حكمراني

مومني گفت: دليل اينكه به رغم همه بي مهري هايي كه به 
جامعه علمي  مي ش��ود، و برخي تريبون ها با وقاحت تمام 
بدترين اهانت ها را در تايخ ايران به اهل علم اين كش��ور روا 
مي دارند، ما بازهم انگي��زه داريم و از دريچه علم نصيحت 
مي كنيم، اين است كه ذخيره دانايي موجود در كشور ما هنوز 
در حدي اس��ت كه بشود كشور را نجات داد و از چنبره اين 
همه بحران ها به سلامت عبور داد. اما ماجرا اين است كه هر 
لحظه تاخير در اصلاح رويه هاي كنوني حكمراني، مي تواند 
براي كشور ما هزينه هاي غيرقابل جبران و فزاينده اي را پديد 
آورد. وي ادامه داد: مهندس بحرينيان دوست عزيز من؛ مكرر 
راه حلي را براي اصلاح نظام تصميم گيري هاي اساسي كشور 
مطرح كردند، اين راه حل را من هم به گونه اي از آن روزي كه 
اختيارات غيرعادي و دور زننده قانون اساسي به سران قوا 
داده شد، گوشزد كردم. گفتم حتي اگر اينكه ما سران قوا را 
قله حسن نيت بدانيم. در شرايطي كه حادترين بحران هاي 
كشورمان بحران اقتصادي است، ويژگي مشترك هر سه اين 
بزرگواران اين است كه هيچ تخصصي در اين زمينه ندارند. ولو 
اينكه براي آنها حسن نيت و پاكدامني قائل باشيم، آنها لازم 
هستند، اما كافي نيستند. مومني با بيان اينكه ما به صلاحيت 
و اهليت حرفه اي علمي نياز داريم، تاكيد كرد: عزيزان آنهايي 
كه تحت عنوان كارشناس دور خود جمع كردند و نام شان 
را كارشناس خودي گذاشتند، چند نمونه از كارنامه شان را 
در پرتو گزارش هاي رسمي كه از عملكرد ۱4۰۲ درآمده، 
مشاهده كرديد. نمي شود با حذف اهل علم، و هتاكي به آنها 
انتظار بهبود وضعيت داشت. در ابتداي سال تحصيلي جديد، 
از مسوولان كليدي كشور مي خواهم با مداخله خود، اجازه 
اين همه حريم شكني نسبت به اهل علم و اين همه جفا و 

تعرض به همه ساحت هاي نهاد دانشگاه را متوقف كنند.
وي هشدار داد: با اين شيوه و با پشت كردن به علم، اخلاق، 

عقل و عدالت، همه زيان خواهيم ديد. 

دعوت به خردگرایي در حكمراني

روز جهاني سالمند و هفته ملي سالمندان از راه رسيد اما...

در جست وجوي حقوق از دست رفته

تعادل|
 روز جهاني سالمندان )اول اكتبر؛ نهم 
مهرماه س��ال جاري( با ش��عار »تحقق 
وعده هاي اعلان جهاني حقوق س��المندان« برگزار 
مي شود. نكته اصلي اما وضعيت سالمندان در كشور 
ما اس��ت. در حالي مس��وولان هفته ملي سالمند را 
به طور رس��مي آغاز كرده اند كه اين روزها بسياري 
از بازنشستگان و افراد سالمند با مشكلات معيشتي 
و درماني دس��ت و پنجه نرم مي كنند. مش��كلاتي 
ك��ه بس��ياري از آنها را ب��ه انجام ش��غل هاي كاذب 
مانند دستفروش��ي و ... مجبور كرده اس��ت. تكريم 
سالمندان تنها در شعارها مورد توجه قرار مي گيرد 
و وقتي پ��اي عمل به مي��ان مي آي��د وضعيت آنها 
بسيار اس��فناك به نظر مي رس��د. اين روزها بارها و 
بارها ش��اهد تجمع هاي اعتراض آميز س��المندان 
به كمبود حقوق، خالي بودن س��فره هاي معيش��ت 
و نب��ود امكانات درماني مناس��ب بوده اي��م. افرادي 
كه س��ال ها تلاش كرده اند و براي پيش��برد اهداف 
اي��ن س��رزمين زحمت كش��يده اند ام��ا در روزگار 
 پيري هم بايد دغدغه معيش��ت خود و خانواده شان 
را داشته باشند. تورم افسارگسيخته زندگي اين افراد 
را به جنگي نا برابر بدل كرده است. نه امكانات درماني 
و دارويي مناسبي در اختيار دارند و نه حتي مي توانند 
از داشتن حداقل هاي زندگي بهره مند شوند. اينكه 
ما روزهايي را در تقويم جهاني يا ملي خود مورد توجه 
قرار بدهيم و در آن روزها فقط به شعارها و وعده هايي 
بسنده كنيم كه قابليت اجرايي ندارند دردي را از هيچ 
كس دوا نخواهد كرد. حالا اين هفته سالمند و تكريم 
سالمندان هر چقدر هم در شعارها رنگين و دهان پر 
كن باشد مشكلات معيش��تي و اقتصادي و درماني 
آنها را ح��ل و فصل نخواهد كرد. افراد س��المند نياز 
دارند تا امكانات رفاهي و مناسبي داشته باشند. آنها 
س��ال هاي جواني خود را صرف كار و تلاش كرده اند 
و الان كه به س��ن پيري رسيده اند نيازمند مراقبت و 
استراحت هستند اما خيلي از آنها اين روزها به دليل 
مش��كلات اقتصادي مجبور ش��ده اند به شغل هايي 

مانند دستفروش��ي، باربري در بازار و ... روي بياورند. 
شغل هايي كه براي س��ن و سال آنها سخت و طاقت 
فرساست اما وقتي توان تامين هزينه هاي زندگي با 
حقوق بازنشستگي را نداشته باشند چاره اي جز تن 

دادن به كارهاي سخت و طاقت فرسا ندارند. 

   حالا ديگر روي پذيرايي از
فرزندانمان را نداريم

عمو حسين يكي از همين بازنشستگان است كه طي 
روزهاي گذشته بارها و بارها در مقابل سازمان تامين 
اجتماعي براي احقاق حقوق خود حضور داشته. او به 
»تعادل« مي گويد: ت��ا وقتي هنوز وضعيت اقتصادي 
اينقدر بد نش��ده بود تمام دلخوش��ي من و همسرم 
آخر هفته هاي��ي بود كه فرزندان و ن��وه هايمان براي 
ديدن ما مي آمدند اما الان بيش از دو س��ال است كه 
اين ديدارهاي هفتگي به ماهي ي��ك بار و دو ماه يك 
بار رس��يده چون ما ديگر توان پذيرايي از فرزندانمان 

را نداريم. 
او مي افزايد: براي من كه سال ها تلاش كرده ام دردناك 
اس��ت بخواهم از فرزندانمان براي تامين هزينه هاي 
زندگي ام كمك بگيرم در حالي كه مي دانم آنها هم با 
مشكلات زيادي دس��ت و پنجه نرم مي كنند. مساله 
اينجاست كه ديگر قش��ر متوسط جامعه از بين رفته 
است و همه يا فقير هستيم تا جزو همان چند درصدي 

كه گراني اصلا برايشان مهم نيست.
اين بازنشس��ته كارگري مي گويد: ب��الا رفتن ميزان 
اجاره بهای مسكن باعث شده تا من و همسرم كه هر 
كدام بيش از ۷۰ س��ال سن داريم در طبقه هفتم يك 
خانه بدون آسانسور زندگي كنيم. 4۰ ميليون تومان 
پول پيش داده ايم و ماهيانه ۳ ميليون اجاره پرداخت 

مي كنيم.
اين بازنشسته كه ساكن كرج است در ادامه مي افزايد: 
حقوقي كه دريافت مي كنم به س��ختي به 9 ميليون 
تومان مي رسد. اين درحالي است كه براي تامين بقيه 
مايحتاج زندگي مجبورم در يك بنگاه مسكن كار كنم 
و اگر معامله اي صورت بگيرد پورسانت دريافت كنم. 

اين وضعيت زندگي من بعد از ۳۰ سال كار كردن 
در حوزه تاسيسات ساختماني است.

   به جاي نامگذاري هفته سالمند
به فكر معيشت ما باشند

اكبر هاروني ديگر بازنشسته اي است كه براي تامين 
هزينه هاي زندگي كنار خيابان سيگار مي فروشد. او 
به »تعادل« مي گويد: تكريم سالمند يعني چه؟ اين 
چه مفهومي براي مس��وولان دارد وقتي من سالمند 
با مدرك تحصيل��ي فوق ديپلم و ۳۰ س��ال خدمت 
صادقانه به اين مملكت مجبورم براي امرار معاش خود 
دستفروش��ي كنم. او مي افزايد: همس��رم به بيماري 
سرطان مبتلاست و هر ماه براي تامين داروهايش بايد 
از اين داروخانه به آن داروخانه بروم هر ماه بايد با بيمه 
كلنجار بروم كه كمك هزينه را به موقع پرداخت كند. 
اجاره نشين نيستم اما در خانه اي زندگي مي كنم كه 
هر لحظه ممكن اس��ت ديوارهايش بر سرمان خراب 
شود. نه پول بازس��ازي داريم و نه شرايط فروش. اگر 
كمك فرزندانم به صورت ماهانه نباشد نمي توانم از پس 
هزينه هاي درمان همسرم بر بيايم. حقوقي كه دريافت 
مي كنم و پولي كه از دستفروشي به دست مي آورم همه 
و همه هزينه معيشت مي شود. اين در حالي است كه 
نمي توانم رژيم غذايي را كه دكتر به همسرم داده به طور 

كامل برايش فراهم كنم. 

   سلامت ما اهميت ندارد
چه برسد به معيشت

ليلا عليم��رداي نيز يكي ديگر از افراد بازنشس��ته اي 
است كه در مترو دستفروش��ي مي كند. او نيز در اين 
باره مي گويد: بارها و بارها بازنشستگان به عدم خدمات 
رس��اني بيمه تكميلي خود اعتراض كرده اند. بارها از 
س��ازمان تامين اجتماعي خواس��ته ايم كه با شركت 
آتيه سازان حافظ قرارداد نبندد اما هيچ كس به اعتراض 
ما گوش نمي دهد. ما حت��ي از يك درمان رايگان هم 
برخوردار نيس��تيم هزينه هاي درمان را بايد از جيب 
خودمان پرداخت كنيم و 4 ماه بعد بيمه به حساب ما 

واريز كند. اگر كس��ي نتواند اين هزينه ها را بدهد بايد 
بميرد؟! او مي افزايد: با ۶8 سال سن بايد از صبح تا شب 
در مترو دستفروشي كنم و در ضمن مراقب باشم كه 
گير ماموران نيفتم و م��ورد توهين قرار نگيرم و باري 
را كه با ه��زار بدبختي تهيه كرده ام از دس��ت ندهم. 
همسرم ۵ س��ال پيش فوت كرده يك پسر دارم كه از 
ناراحتي عصبي رنج مي برد و توان كار كردن ندارد. به 
تمام اينها هزينه هاي مسكن را هم اضافه كنيد. مگر 
يك انسان چقدر توان دارد كه بايد با اين همه مصيبت 

سر و كله بزند. 

   بي توجهي به سالمندان
بزرگ ترين خشونت است

آرزو مدرسي، كارشناس جامعه شناسي نيز در اين باره 
به تعادل مي گويد: بي توجهي به سالمندان بزرگ ترين 
خشونت است. متاسفانه اين روزها مي بينيم كه افراد 
سالمند و بازنشسته از ش��رايط معيشتي و اقتصادي 
مناسبي برخوردار نيستند. بسياري از آنها حتي براي 
درمان ه��م امكانات لازم را در اختي��ار ندارند. چنين 
بي توجهي به سالمندان مي تواند آنها را به انزوا براند و 

باعث شود تا اميد به زندگي را از دست بدهند.

او مي افزايد: اين اتفاقات در ش��رايطي رخ مي دهد كه 
جامعه ما در حال گذار از جواني است. سالمندان اين 
روزها زندگي اجتماعي و اقتصادي خوبي ندارند. اينكه 
آنها بعد از س��ال ها تلاش همچنان درگير معيش��ت 
باشند اصلا منصفانه نيست. چنين اتفاقاتي مي تواند 
آنها را درگير آس��يب هاي اجتماعي كند. متاس��فانه 
زيرساخت هاي مناسب براي آنها در جامعه مهيا نشده 
 اس��ت. وقتي س��المندان از امكانات رفاهي و درماني

 و ... برخوردار نباشند اين يعني بي توجهي مسوولان 
به اين قشر از افراد. 

اين كارش��ناس جامعه شناس��ي در بخش ديگري از 
س��خنان خود مي گويد: ما بايد روحيه و انگيزه و اميد 
به زندگي را در افراد سالمند تقويت كنيم. بايد كاري 
كنيم كه جامعه از تجربيات و خاطرات آنها بهره مند 
شود. به انزوا راندن آنها با بي توجهي به نيازهايي كه دارد 

مي تواند زنگ خطري براي جامعه باشد. 

   چه زيرساخت هايي براي سالمندان 
فراهم شده است؟

آرزو مدرسي مي گويد: نگاهي به ساختار شهري خود 
بيندازيم. چه امكانات ويژه اي در اين ساختار شهري 

براي س��المندان در نظر گرفته ش��ده اس��ت. همين 
كه چند نيمك��ت در پارك بگذاريم يا ميز ش��طرنج 
درست كنيم مسووليت ما در قبال اين افراد را به پايان 
نمي رساند. مناسب سازي در هر زمينه بايد براي افراد 
سالمند در جامعه انجام شود. بايد برنامه هاي فرهنگي 
و هنري مخصوص آنها ترتيب داد. بايد كاري كرد كه 
روحيه و شادابي اين افراد به دليل مشكلات اقتصادي و 

معيشتي از بين نرود. 
او مي افزاي��د: تكريم واقعي س��المندان زماني اتفاق 
مي افتد كه آنها براي تامين معيشت شرمنده خانواده 
خود نباش��ند. تكري��م واقعي س��المندان زماني رخ 
مي دهد كه آنها براي دريافت كمك هاي پزش��كي و 
درماني مجبور نباشند س��اعت هاي طولاني در صف 
بيمارستان هاي دولتي منتظر بمانند و در نهايت هم با 
رفتارهاي ناشايست برخي پرسنل درمان مواجه شوند. 
تكريم سالمندان يعني بها دادن به زحمتي كه آنها طي 
سال ها خدمت براي كش��ور خود كشيده اند و بي نياز 
كردن آنها از آنچه كه ب��ه آن نياز دارند. ما نمي توانيم 
مدعي تكريم سالمندان باشيم در حالي كه مي دانيم 
مشكلات معيشتي و درماني بيش از هر چيز اين افراد 

را آزار مي دهد.

گزارش

تكریم سالمندان یعني فراهم كردن رفاه نسبي براي آنها در زندگي


